
ACTA DEL CONSELL PLENARI 

 

Identificació de la sessió  
Núm.: 4/2020 
Data: 10 de desembre de 2020 
Caràcter: ordinari 
Horari: de 18.30 hores a 21.39 hores 
Lloc: Plataforma LocalretMeet, des de la Sala de Plens Ernest Lluch,  
a la seu del Districte de Ciutat Vella 
 
 
Assistents  
 
President del Consell 
Jordi Coronas Martorell 
 
Vicepresidenta del Consell 
M. José Arteaga Muñoz (GMDPSC-CP) 
 
Regidor del districte 
Jordi Rabassa i Massons (GMDBComú-E) 
 
Regidor adscrit 
Francisco Sierra López ((GMDCs) 
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Santiago Ibarra Oriol (GMDBComú-E) 
Natalia Martínez Rodríguez (GMDBComú-E)  
Jessica González Herrera (GMDBComú-E) 
Patrícia Martínez i Àlvarez (GMDBComú-E) 
David Pequeño Gutiérrez (GMDBComú-E) 
Andrés Pérez Conte (GMDBComú-E)  
Patricia García Torres (GMDPSC-CP)  
Joan Julibert Jiménez (GMDPSC-CP)  
Oriol Casabella Troncoso (GMDPSC-CP) 
Antoni Vidal Ruiz (GMDERC-AM)  
Laura de la Cruz Termes (GMDERC-AM)  
Alba Segura Gomila (GMDERC-AM) 
Jordi Callejo Moya (GMDERC-AM) 
Julia Barea Sánchez (GMDCs)  
Thair Rafi Khanun (GMDCs)  
M. José Chacón i Salvador (GMDJxCat) 
 
Secretària del Consell  
M. Teresa Martí Vidal 
 
Gerent  
Yolanda Hernández i Darnés 



Ordre del dia 

A) Aprovació de l’acta de la sessió ordinària del 15 d’octubre del 2020 
 
B) PART INFORMATIVA 

1. Despatx d’ofici 

2. Modificació del cartipàs municipal de Ciutat Vella 

3. Informe de la Regidoria 

4. Mesura de govern: 

- Pla integral per abordar la prevenció i l’atenció a les 
drogodependències al barri del Raval 

 
C) PART DECISÒRIA 

1. Preus públics 2021 del Districte de Ciutat Vella 

2. Informar sobre el projecte del Pressupost general de l’Ajuntament de Barcelona 
de l’any 2021 

3. Informar el PAM. Aprovació del PAD 

4. Modificació del Pla especial urbanístic de protecció de la qualitat urbana i catàleg 
de protecció dels establiments emblemàtics de la ciutat de Barcelona 

5. Modificació del Pla general metropolità per a la regulació de l’ús d’allotjaments 
dotacionals 

6. Modificació del Pla general metropolità a la finca del carrer d’Avinyó, núm. 17 

D) PART D’IMPULS I CONTROL 

a) Proposicions 

1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC 
perquè, atès que la situació actual de pandèmia ha fet que la vida es 
traslladi en la seva gran majoria a la virtualitat, atès que al nostre districte hi 
ha una gran problemàtica amb les desigualtats i, específicament, amb la 
bretxa digital, atès que el personal de serveis socials s’ha vist transformat 
per la pandèmia en treballadors que tramiten ajudes en comptes de realitzar 
una intervenció social, degut a la dificultat per utilitzar les TIC i dur a terme 
certs tràmits i atès la diversitat lingüística del nostre districte, el Govern del 
Districte de Ciutat Vella es comprometi a dur a terme un seguit d’accions per 
tal de facilitar a tothom qui ho requereixi el domini de les competències TIC, i 
garanteixi la traducció de les pàgines oficials adequada a la diversitat 
lingüística del nostre districte. 

PRIMER.- Que es creï un curs intensiu que estigui a disposició de totes les 
entitats del districte que ho demanin. En aquest curs s’haurà d’ensenyar 
sobretot a tramitar documents, demanar ajudes en general, i que s’ensenyi 
com utilitzar les webs de l’Administració necessàries, com la de serveis 
socials, l’Oficina de l’Habitatge, etc. 

SEGON.- Donada la diversitat lingüística existent al nostre territori, 



demanem que totes les webs de l’Ajuntament de Barcelona i de tots els 
serveis que estiguin vinculats a aquesta Administració tinguin la possibilitat 
de ser traduïdes a les llengües més utilitzades al nostre districte. 

2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans 
perquè, ateses les reiterades queixes i trucades que realitzen els veïns de la 
plaça Terenci Moix i voltants per l’escassa neteja de la zona, per les plagues 
de rates i la permissivitat i incivisme a la zona, atès que a dia d’avui seguim 
amb mesures sanitàries i socials estrictes que es deuen aplicar a tota la 
ciutadania i a tot el districte, aquesta zona es converteixi en una zona 
d’especial atenció per a tots els serveis municipals, ampliant la neteja i la 
desinfecció de la zona de Terenci Moix, Sant Bernat, Torres i Amat i 
Valldonzella, establir més seguretat a la plaça i rodalia i que s’impliquin tots 
els serveis municipals perquè les normatives que estan vigents 
s’acompleixin i, si fos necessari, aplicar totes les sancions per garantir la 
neteja, la seguretat i el civisme. 

3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat 
perquè, atès que el districte de Ciutat Vella és un dels districtes de 
Barcelona on la crisi sanitària, econòmica i social està impactant de manera 
més contundent, incrementant les problemàtiques derivades de la greu 
emergència residencial que ja patia prèviament a la pandèmia, atès que la 
moratòria de desnonaments impulsada pel Govern de l’Estat no està 
garantint que no es practiquin llançaments a persones vulnerables, atès que 
l’últim informe de Regidoria indicà que en data de 30 de setembre de 2020 
s’han obert al districte de Ciutat Vella 108 expedients de desnonaments 
coneguts, que impliquen 220 veïns i veïnes, 71 dels quals són menors 
d’edat, atès que des del Govern municipal es fan crides des de diversos 
espais a la corresponsabilitat dels privats per fer front a l’emergència 
residencial existent, atès que el percentatge del parc d’habitatge de lloguer 
assequible i/o social de la ciutat de Barcelona és molt baix i cal urgentment 
ampliar el nombre d’aquests habitatges per donar resposta a les necessitats 
existents al districte i que davant la situació actual el Districte de Ciutat Vella 
no es pot permetre disposar d’habitatges de titularitat municipal o cedits a la 
borsa d’habitatge buits, el Govern municipal, en el proper Consell Plenari del 
Districte de Ciutat Vella, presenti un informi en el qual es detalli: la relació 
d’habitatges buits existents al districte, ja siguin de propietat municipal o 
cedits per part de privats, diferenciats entre si, afegint també la 
calendarització prevista per a la rehabilitació, si escau, i l’adjudicació 
prevista d’aquests immobles. 

b) Precs 

4. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans perquè, 
atès que l’Ajuntament de Barcelona va presentar en el passat mandat la 
mesura de govern «Cap a una política de joc a l’espai públic» i que en 
l’actualitat els espais infantils del districte no són tots accessibles, es 
presenti en el proper plenari del mes de març un informe sobre la situació de 
les zones de joc infantil i quines són les millores per fer d’aquests espais un 
lloc accessible per a tots els nens i nenes i les seves famílies a Ciutat Vella. 

5. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans perquè, 
atès que a tot el carrer Sant Pere Més Alt falten papereres, atès que la falta 



de papereres fa que l’incivisme augmenti i quedi el carrer brut, es millorin les 
papereres que hi ha a aquest carrer i s’estudiï quins són els espais idonis 
per col·locar-hi més papereres. 

6. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè, 
atès que el projecte Radars és un projecte pensat per possibilitar que els 
veïns i les veïnes, les entitats, els serveis i els comerços tinguin cura de les 
persones grans, des d’una mirada sensible i respectuosa, atès que al 
districte de Ciutat Vella viuen més de 13.000 persones majors de 65 anys, 
atès que l’índex de solitud de les persones grans de Ciutat Vella és dels més 
alts de la ciutat de Barcelona, atès que en època de pandèmia les persones 
grans són més vulnerables a patir aïllament, inclús abusos per les seves 
condicions de dependència, i la impossibilitat de socialitzar en els espais 
pensats per a elles i atès que aquest aïllament els pot provocar episodis 
d’ansietat, tristor, depressió, dependència de tercers, entre d’altres, i n’és 
indispensable la prevenció, el Districte de Ciutat Vella realitzi una campanya 
de sensibilització, informació i difusió del projecte Radars per poder arribar a 
la major part de la ciutadania i, per tant, dotar el projecte de major impuls, 
habiliti un número de telèfon per ampliar els canals de comunicació del 
projecte i poder arribar a més gent i es faci incidència en tota la xarxa 
comercial dels nostres barris per actualitzar els comerços voluntaris i afegir-
ne de nous. 

7. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè, 
atès que l’Ajuntament de Barcelona, com altres administracions, acceleren i 
impulsen l’administració electrònica per atendre la ciutadania, atès que al 
districte de Ciutat vella és un problema a solucionar tant la bretxa digital, la 
barrera idiomàtica, el desconeixement de l’Administració com els propis 
coneixements a nivell usuari en els mitjans informàtics per un nombre elevat 
de veïns i veïnes i atès que molts veïns i veïnes no poden realitzar els 
tràmits necessaris per tots els motius descrits en el punt anterior i això 
provoca un greuge comparatiu respecte a altres ciutadans, el Districte de 
Ciutat Vella homogeneïtzi a tot el districte punts d’atenció telemàtics 
integrals en els equipaments municipals que consideri, amb els dispositius, 
xarxa d’internet i personal de suport adequats. 

c) Preguntes 

8. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC sobre, 
atès que el passat mes d’octubre el Districte de Ciutat Vella informava que 
tres carrers del Raval esdevenien itineraris segurs de manera permanent, i 
aquests carrers o trams són el de Sant Antoni Abat, Hospital i Carme, atès 
que aquest espai és un pas d’alta intensitat tant per a vianants com per a 
vehicles, tal com es va explicar a la Comissió Consultiva de Via Pública, 
Seguretat, Mobilitat i Serveis Municipals del passat 26 de novembre de 
2020, atès que recentment s’ha fet manteniment dels carrers Hospital i Sant 
Antoni Abat que no afecta l’estructura del carrer i només s’ha millorat 
l’asfaltat juntament amb la senyalística vertical i horitzontal i atès que la 
senyalística vertical i horitzontal del carrer del Carme és contradictòria, 
quines mesures està treballant o té pensat dur a terme el Govern del 
Districte de Ciutat Vella per fer possible de manera real i efectiva a curt 
termini la veritable conversió en zona de vianants dels carrers Sant Antoni 



Abat, Carme i Hospital. 

9. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè, 
atès el deteriorament progressiu de l’estat de les pistes de la Maquinista 
situades al passeig Salvat Papasseit, 45, del barri de la Barceloneta, atès 
que aquest espai és un lloc de trobada per a molts joves del barri que s’hi 
reuneixen a través del projecte social «Fem esport, fem futbol sala» i on es 
potencien les relacions socials, atès la importància de promoure l’esport 
base al districte com a eina de cohesió i integració socials, i atès que al 
plenari del passat 11 de maig del 2017 el nostre grup municipal va presentar 
un prec que instava el Govern municipal a transformar les pistes de la 
Maquinista i afegir-hi un pavelló, quines mesures s’estan portant a terme o té 
pensat portar a terme el Govern del Districte de Ciutat Vella per a la 
transformació i millora de les pistes esportives situades al passeig Joan 
Salvat Papasseit del barri de la Barceloneta, i en quin termini es farà efectiva 
aquesta millora. 

d) Seguiment de proposicions 

e) Seguiment de precs 

10. Seguiment de prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal 
ERC perquè, atès que el Govern del Districte de Ciutat Vella va acceptar 
un prec realitzat en el Consell Plenari del Districte del 12 de desembre de 
2019, s’informi de l’estat d’execució del prec acceptat pel Govern del 
Districte en aquell Consell Plenari del Districte de Ciutat Vella amb el 
següent contingut: 

«Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè, 
atès el deteriorament evident de l’arbrat i de la jardineria en diverses zones 
de Ciutat Vella i atesos els problemes lumínics i de sensació d’inseguretat 
que aquesta situació ocasiona als veïns i veïnes del districte, el Govern del 
Districte porti a terme les mesures necessàries per al correcte 
manteniment i reposició de l’arbrat i de la jardineria de diferents indrets 
dels nostres barris com ara: la plaça del Duc de Medinaceli, la plaça Folch i 
Torres, el Pou de la Figuera, la plaça de Castella o el parc de la Catalana.» 

11. Seguiment de prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal 
Ciutadans, donat que en el passat plenari del mes de juliol es va acceptar 
per part del Govern municipal el següent prec: 

«Que es realitzi un cartell informatiu on s’expliqui com i quan els comerços 
han de treure les escombraries i com s’ha de reciclar. I perquè no hi hagi 
cap confusió, aquests cartells hauran de ser el més gràfics possibles i estar 
escrits en diferents idiomes.» 

Atès que a dia d’avui els comerços no han rebut l’esmentat cartell, que es 
realitzi un seguiment d’aquest prec acceptat al plenari del 16 de juliol de 
2020. 

E. DECLARACIONS INSTITUCIONALS 

El dia 3 de desembre es commemorà el Dia Internacional de les Persones amb 
Discapacitat que té com a objectius sensibilitzar l’opinió pública sobre els temes 
relacionats amb la discapacitat i promoure la presa de consciència pel que fa als 
beneficis que generaria la integració de les persones amb discapacitat en tots els 



aspectes de la vida política, social, econòmica i cultural. 

L’Ajuntament de Barcelona sempre ha estat capdavanter en la defensa dels drets 
de les persones amb discapacitat, treballant per la plena inclusió i l’accessibilitat 
universal. 

Aquest 2020, amb l’arribada de la pandèmia, la societat ha patit un impacte sense 
precedents en la història recent, i el col·lectiu de persones amb discapacitat ha vist 
intensificat aquests efectes tant en l’àmbit sociosanitari com de mobilitat i 
d’ocupació, entre d’altres, així com una important invisibilització pel que fa a la 
comunicació de la gestió de la COVID-19. 

Ens trobem en unes circumstàncies excepcionals que estan posant a prova la 
nostra capacitat de resposta com a societat, no només davant l’emergència 
derivada de la covid-19, sinó també davant dels reptes futurs que se’ns plantegen, 
de recuperació, però també de l’impuls dels drets als quals estem obligats per la 
Convenció sobre els drets de les persones amb discapacitat. Una convenció que 
ens obliga a promoure, protegir i assegurar el gaudi ple i en condicions d’igualtat de 
tots els drets humans i llibertats fonamentals per a totes les persones amb 
discapacitat, i promocionar el respecte de la seva dignitat inherent. 

És un moment d’inflexió en el qual entre tots i totes hem de decidir quin futur volem 
per a la societat i també per a les persones amb discapacitat, en la que és la 
darrera dècada d’acció per al desenvolupament sostenible i complir amb l’Agenda 
2030. 

Per aquests motius, d’acord amb l’article 65 i 101 del Reglament orgànic municipal i 
l’acord de la Junta de Portaveus del 6 de febrer de 2006, ratificat per acord de la 
Junta de Portaveus del 4 de setembre de 2015, relatiu als criteris interpretatius 
sobre els articles del Reglament orgànic municipal reguladors de les declaracions 
institucionals, formulem la següent 

Declaració institucional 

El Consell Municipal del Districte de CIUTAT VELLA acorda: 

Primer.- Reforçar el nostre compromís amb les persones amb discapacitat i 
associacions per donar resposta a llurs necessitats i escoltar les seves opinions a 
l’hora de prendre decisions que els i les afectin. Ens guia la idea de «res sobre 
nosaltres sense nosaltres», tot el dret a tenir espais i informació accessibles i de 
participació per influir en les decisions que els afectin tant a nivell individual com 
col·lectiu. 

Segon.- Involucrar totes les àrees municipals en la promoció, reconeixement i 
aplicació dels drets de les persones amb discapacitat, de tal manera que les 
accions es realitzin de forma coordinada. 

Tercer.- Treballar coordinadament amb altres administracions i entitats per activar 
estratègies i mecanismes per treballar aquests drets. 

Quart.- Impulsar mesures encaminades a: 

• Atendre les necessitats de suport que tenen les persones amb discapacitat 
per garantir la igualtat d’oportunitats de totes les persones en la nostra 
societat del benestar. 

• Trencar barreres de gènere. Facilitar l’aplicació pràctica del posicionament 
d’igualtat de gènere amb tots els suports necessaris. Promoure la participació 



social de les dones amb discapacitat. 

• Fomentar l’accés a l’habitatge adaptat a les necessitats del col·lectiu de 
persones amb discapacitat. Garantir la reserva del 5% de les promocions 
d’habitatge municipals per a aquest col·lectiu. 

• Potenciar l’educació en el lleure com a foment de l’aprenentatge i el 
desenvolupament dels infants, adolescents i joves amb discapacitat. 

• Donar suport emocional i a la salut mental, així com combatre el sentiment 
de soledat. 

• Les persones amb discapacitat com tots els individus i grups d’una societat 
estan cridats a contribuir amb la seva acció al benestar d’aquesta societat. 
Per això ens comprometen en la promoció de la vida independent de totes 
les persones, també les que compten amb una discapacitat. I facilitar la seva 
integració i acció en funció de les seves capacitats, sense veure retallada la 
seva llibertat. 

• Incorporar en la planificació urbana i en les estratègies de mobilitat 
l’accessibilitat universal per a totes les persones. 

En aquest sentit, i des del Districte de Ciutat Vella ens comprometem a: 

• Donar suport a la Comissió de Persones amb Diversitat Funcional de 
Ciutat Vella en les seves accions de sensibilització i de trencar barreres 
físiques i mentals a favor de la inclusió plena de les persones amb 
discapacitat a la vida del districte. 

• Revisar i donar suport per tal que els serveis i equipaments públics del 
districte siguin accessibles, tant a nivell físic com comunicatiu. També els 
equipaments de salut. 

• Continuar treballant per implementar millores en accessibilitat a la via 
pública als barris del districte a partir de la informació generada des del 
Pla d’accessibilitat de ciutat, en les anàlisis dels nostres 4 barris, com ja 
s’ha iniciat aquest any 2020. 

• Promoure que el comerç de proximitat sigui accessible, físicament i 
comunicativament, a través de les accions del projecte CASBA (Comerç 
Accessible Sense Barreres) iniciat a Ciutat Vella, que promou la 
sensibilització dels comerciants i complementant la formació en 
accessibilitat dels futurs arquitectes de les universitats de la ciutat, amb 
la participació en primera persona de les entitats i serveis de persones 
amb discapacitat. 

• Promoure accions per posar en relació les entitats i serveis de lleure del 
districte i les entitats i serveis de persones amb discapacitat del districte, 
fent accions conjuntes a través del projecte «Cooperem en la diversitat». 

• Treballar per garantir la participació d’infants i adolescents amb 
discapacitat a les activitats de lleure de districte i a la campanya de 
vacances d’estiu, amb els suports necessaris. 

• Treballar per garantir la informació i l’accés a les activitats esportives del 
districte de les persones que presenten diversitat funcional, amb suports 
necessaris a partir del programa de l’IBE «L’esport inclou». 



• Treballar per garantir els suports necessaris dels adolescents i joves amb 
discapacitat del Raval, vagin a instituts del barri o de fora (les escoles 
d’educació especial estan situades fora el territori), treballant 
coordinadament amb serveis socials, el suport amb entitats 
especialitzades de l’àmbit per promoure la seva autonomia dins la família, 
i el seu projecte personal formatiu i laboral. Fer una atenció específica a 
la salut afectivosexual i reproductiva. 

• Continuar donant suport a l’atenció que es dona des dels centres de 
serveis socials a les persones amb discapacitat per a la millora de la seva 
qualitat de vida i la promoció de projectes de vida independent. 

• Valorar i promoure l’oferta del servei «Baixem al carrer» per a persones 
amb discapacitat del districte que viuen amb finques sense ascensor. 

• Treballar per garantir l’accés a recursos laborals i/o centres de dia a les 
persones adultes amb discapacitat del districte, prioritzant la participació 
als recursos del mateix districte. 

• Donar suport a la producció de béns i serveis dels centres ocupacionals 
de persones amb discapacitat del districte, vinculant-los a les xarxes 
laborals del territori i a l’entramat comunitari. 

• Promoure la participació i la inclusió de les persones amb discapacitat i/o 
trastorn mental a l’oferta dels centres cívics i casals de barri del districte, 
garantint la seva accessibilitat, així com els suports necessaris per a la 
seva participació, lluitant contra l’aïllament i la soledat. 

• Facilitar els recursos necessaris per garantir l’accessibilitat dels òrgans de 
participació del districte i dels processos participatius. 

 

Desenvolupament de la sessió  
 
El president saluda els assistents i obre la sessió.   

A) Aprovació de l’acta de la sessió ordinària del 15 d’octubre del 2020 

El president pregunta si cap conseller o consellera vol fer algun comentari sobre 
l’acta.  

S’aprova l’acta per unanimitat. 

B) PART INFORMATIVA 

1. Despatx d’ofici 

El president demana si cap conseller o consellera vol fer-hi cap observació. 

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Jo tenia un dubte en una partida d’«obrim els carrers» per 40.000 euros. 

El regidor 



Sí, el dubte era que, finalment, «obrim carrers» només es va desenvolupar a 
algunes… (per raons tècniques, no han quedat enregistrats alguns mots de la 
intervenció del regidor), per zones comercials i per zones en què hi hagi activitats o 
fires per fer aquest control. I, per tant, diguem que han estat reutilitzats no amb «obrim 
carrers», sinó amb d’altres.    

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Mercès per la resposta.   

2. Modificació del cartipàs municipal de Ciutat Vella 

El president dona la paraula a la consellera Jessica González perquè faci l’exposició 
d’aquest punt. 

La Sra. Jessica González Herrera  

Molt breument. Aquesta modificació del cartipàs principalment implica uns canvis a 
nivell de la consellera portaveu titular i adjunta del Grup d’Esquerra Republicana de 
Catalunya. S’han introduït els canvis corresponents. La Laura de la Cruz ha passat a 
ser la consellera portaveu, mentre que l’Alba ha passat a ser consellera portaveu 
adjunta i el Toni Vidal, anterior conseller portaveu titular, ha passat a ser un conseller 
més de l’equip. Nosaltres, com a equip de govern, hem aprofitat per fer un canvi a 
nivell de referents en alguns dels consells, però re que calgui destacar. Aquest ha 
estat el canvi principal. 

El president dona la benvinguda a la nova portaveu i la portaveu adjunta del Grup 
d’Esquerra i agraeix al portaveu sortint la feina feta durant aquest temps. 

3. Informe de la Regidoria 

El president recorda els temps d’intervenció: divuit minuts per al regidor i nou minuts 
per als portaveus de la resta de grups. Tot seguit, dona la paraula al regidor. 

El regidor 

Bé, doncs, també agrair la feina del Toni com a conseller portaveu, que seguirà, 
doncs, treballant amb nosaltres potser amb una mica menys d’intensitat, no?, i també 
donar-li la benvinguda a la Laura com a consellera portaveu d’Esquerra Republicana. 

L’informe de Regidoria està penjat i els grups municipals el teniu des de dilluns, si no 
m’equivoco. És l’informe que fem en tots els plenaris i m’atreveixo a dir, segurament, 
que és el més complet de tots els districtes que se celebren a la ciutat. Ens agrada ser 
al màxim de transparent i donar tanta informació com puguem en tots els informes, i 
per això, doncs, té setanta pàgines, o més de setanta pàgines –ja no ho sé–, i aquí, 
doncs, segur que hi ha coses que són d’interès, més d’uns que d’altres, hi ha alguns 
punts que són constants, com els desnonaments, però també està estructurat en base 
a temes socials, a temes econòmics, activitats, etcètera.  

Per tant, jo us convido que el llegiu, que reviseu allò que us interessi més a tots els 
ciutadans i ciutadanes, perquè per això està penjat. 



Volia començar felicitant les medalles d’or de la ciutat que es van atorgar la setmana 
passada. En aquest cas, a totes, evidentment, però les de Ciutat Vella: la Macrina 
Alcedo i l’Associació de Veïns de la Barceloneta, que vam acordar entre tots els grups 
municipals. Per tant, doncs, moltes felicitats a tots, gràcies per la feina i a seguir amb 
la feina, que és una feina important, la feina de teixir barris i la feina de supervisar 
també quina és la feina de l’Administració. 

Voldria fer repàs d’alguns temes que es toquen en aquest informe de Regidoria. 
Primer, el reforç de neteja. Des del mes de novembre, i donada aquesta situació en 
què tenim menys massificació en els carrers i les places de Ciutat Vella, hem 
incorporat fins a divuit persones que estan treballant en el districte, quatre màquines, 
una de pressió i unes altres d’una neteja més en profunditat de paviments, que el que 
estan fent és treballar i netejar d’una manera més gran, és a dir, quantitativament en 
hores, però també qualitativament els nostres paviments. Uns paviments que degut al 
gran ús que tenen, tant per la gent que hi passa com per la càrrega i descàrrega, i per 
tant, doncs, molts cotxes i molts camions que perden oli i altres coses, s’embruten, són 
d’un material porós que fa de mal veure. I, en aquest sentit, durant un parell de mesos 
hem incorporat aquest reforç de neteja, que ens sembla important, que passarà per tot 
el districte. 

Un altre dels temes que volíem comentar també o que volia destacar d’aquest informe 
de setanta pàgines és que hem iniciat el pla d’acció o el procés participatiu que ens 
haurà de dur al pla d’acció del Pou de la Figuera, que és aquesta plaça sense nom 
que també és coneguda per molts com «el forat de la vergonya», al casc antic, en la 
qual es donen moltes dinàmiques i que està patint en els darrers anys, doncs, que hi 
ha bastantes plantes baixes que estaven en funcionament que ara mateix ja no ho 
estan i també molta concentració d’equipaments que treballen sobretot per a joves i 
alguns usos que són excloents a l’espai públic. Per tant, tirem endavant aquest procés 
participatiu. És un procés participatiu que vol veure de quina manera podem dinamitzar 
encara millor l’espai i no té tan posat l’objectiu en la modificació urbanística, en 
absolut, sinó a crear espais de coordinació i teixir xarxa entre entitats i també de 
revitalització econòmica de tots els voltants del Pou de la Figuera. El podeu trobar al 
decidim.barcelona. I us convido sobretot, doncs, als veïns i veïnes del casc antic que 
hi participeu. Malauradament les sessions seran semipresencials; és una situació 
estranya, però us convido que hi participeu. 

D’altra banda també, doncs, felicitar-nos, penso, per la finalització de les obres de la 
plaça Sant Miquel, en la qual s’ha doblat l’espai de joc per a nens i nenes, en què 
s’han doblat les cadires, s’ha millorat la il·luminació i s’han tret sobretot els cotxes de la 
plaça. Més enllà de la urbanització pròpiament dita, doncs, també hi ha hagut tota una 
feina d’encaix logístic de tot el que es necessita perquè l’Ajuntament funcioni, perquè 
sabeu que, durant molts anys, ha sigut el jardí del darrere, no?, els darreres de 
l’Ajuntament, i que s’ha utilitzat per a totes les operacions logístiques i altres. I bé, 
doncs, aquesta és una plaça llargament reivindicada per veïns i veïnes i em sembla 
molt important que per fi hem pogut treure les tanques, falta el bicing, que esperem 
que abans de final d’any estigui ja instal·lat.  

D’altra banda, també em volia dirigir als veïns i veïnes del Raval i sobretot del carrer 
Sant Antoni Abat i voltants, que estan patint des de fa quinze dies talls de llum. La 
setmana passada, Endesa ens va reconèixer que hi havia un problema amb un 
clavegueró d’una finca privada, que no s’havia posat en contacte amb la propietat 
perquè l’arreglessin, però nosaltres sí que ho vam fer, la vam arreglar tal com ens va 
demanar Endesa, deien que era condició sine qua non perquè després es pogués 



arreglar la problemàtica que afectava la resta dels veïns. Nosaltres ho vam fer en tres 
dies, després va entrar Endesa, ha estat funcionant durant un temps, però ja porten un 
parell de dies que torna a haver-hi problemes de llum. Nosaltres pensem que és una 
irresponsabilitat per part d’Endesa que ens diguin, doncs, que amb aquest arranjament 
ja se solucionava i no ha sigut així. Avui ens hem tornat a reunir d’urgència amb ells; 
estan fent unes obres, que han començat avui mateix, que se’ls ha donat el permís 
exprés, i que teòricament havien d’acabar aquesta tarda i que, en principi, aquesta nit 
no hi hauria d’haver aquests problemes. Estarem atents a veure què és el que passa, 
però hem establert un diàleg, ara sí fluid, per fi, amb Endesa perquè ens vagin 
explicant quina és la situació, perquè realment és impresentable i no hi ha cap 
justificació perquè hi hagi veïns i veïnes que durant quinze dies estiguin patint aquests 
talls de llum. 

I per acabar, doncs, també volia recalcar que estem vivint un Nadal diferent i també en 
l’ús de l’espai públic, no? Hem hagut de fer molts esforços perquè la Fira de Santa 
Llúcia tiri endavant en una situació molt complicada, i també, doncs, en tot el que 
comentàvem abans del control d’accessos i tot això. I, per tant, s’està fent un esforç 
des de l’Administració pública per veure de quina manera evitem massificacions, 
també amb un programa propi de la Guàrdia Urbana per evitar massificacions de les 
persones que surten dels negocis, sobretot a la zona del Gòtic nord, amb fins a setze 
agents que hi estan treballant els dies de més afluència.  

I, bé, per part meva acabo aquí l’informe de Regidoria i seguim després.         

El president agraeix la intervenció. A continuació, obre el torn de la resta de grups 
municipals. 

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Gràcies, president. Primer de tot, lamentem la mort dels veïns de Badalona i desitgem 
una ràpida recuperació als supervivents de l’incendi, i recordem que a Ciutat Vella ja 
vam patir un incendi aquest estiu per les condicions de vida a què es veuen abocades 
moltes persones migrades. Volem alertar que aquesta situació es podria tornar a 
repetir en qualsevol moment a Ciutat Vella. Demanem que prenguin les mesures 
perquè no hàgim de lamentar més fets com el d’aquesta matinada. 

Falta poc perquè arribi Nadal, des d’aquí volem felicitar tots i totes les veïnes per 
aquestes dates. Un Nadal que serà diferent i en una gran part de les llars de Ciutat 
Vella afectades per la covid, tant per la part de salut com per la part econòmica. No 
oblidem que el barri del Raval és on més ha crescut l’atur en tota la ciutat. Necessitem 
totes les eines necessàries per ajudar aquests veïns. I en aquesta línia presentem la 
nostra proposta, que esperem que pugui ser aprovada. 

Recordar que des del Departament de Salut s’ha impulsat un cribratge per a Ciutat 
Vella que durarà fins al 16 de desembre; recomanar a tots els veïns de Ciutat Vella 
que hi vagin, està obert tots els dies laborables de dos quarts de nou del matí fins a les 
set de la tarda, al carrer Montalegre, número 6. 

Agraïm que es faci compliment de la proposta d’Esquerra Republicana que vam 
presentar en l’àmbit de la neteja el passat juliol. Esperem que aquesta neteja es vegi 
reflectida als carrers. 

Bé, regidor, m’agradaria fer unes reflexions i uns comentaris en nom del Grup 
d’Esquerra Republicana de Ciutat Vella. Vull començar amb un tema que, 
evidentment, és una de les principals preocupacions dels veïns: el CAPs. Finalment, ja 



tenim en marxa el CAP Raval Nord, però sembla que no han après d’aquesta 
experiència i continuen sense donar el que s’espera d’aquesta Administració. Ara 
diuen que la nova ubicació per al CAP Gòtic es donarà abans de Nadal, però ja fem 
tard, com sempre. I sembla que juguem al sorteig de les instal·lacions: primer, 
Correus, però ara serà un hub, que cap veí vol. Pregunti les necessitats als veïns i 
sàpiga que la resposta no és un hub, però actuen d’esquena als veïns sempre. Per 
això li demano que facin la seva feina i posin a disposició del Departament de Salut 
una ubicació l’abans possible, i a ser possible sense cap càrrega insalvable. I sobretot 
no s’oblidin que l’ampliació de l’Hospital del Mar és una realitat, i tenim una nova 
necessitat sobre la taula. No ens vinguin dintre d’un parell d’anys com si fos una 
sorpresa. Si us plau, pensin ja en el CAP de la Barceloneta, facin els estudis tècnics i 
sobretot tinguin previsió, que és una paraula que en aquest districte no fem servir 
gaire, i escoltin el veïnat i els professionals de la salut. 

El segon tema del qual vull parlar no apareix en aquest informe. Sorprenentment a 
ningú d’aquest Districte li deu importar molt o, si li importa, no ha pres cap mesura per 
canviar-ho. Hi ha hagut durant el 2019 116 incidents LGTBI-fòbics a Ciutat Vella i és 
una tendència a l’alça durant el 2020. Sembla que ens omplim la boca de parlar de 
drets, però com defensem els drets de les persones? No és suficient fer grans 
campanyes publicitàries. S’ha de treballar a la base. Però això costa molt i dona pocs 
rendiments. Em sembla increïble que en la situació en què ens trobem no tinguem 
encara una taula LGTBI a Ciutat Vella, quan hi ha districtes en què el problema no 
està tan patent i la tenen. Com sempre, els demano que siguin proactius i acceptin que 
tenim un problema i, si us plau, entomin les responsabilitats. No podem permetre que 
els veïns tinguin por de ser qui són, no es pot permetre cap agressió més. 

I tercer i últim tema, va sobre comerços als nostres carrers i places, la quantitat de 
persianes baixades que ens trobem passejant pel districte és enorme i recordem que a 
menys activitat econòmica als nostres carrers, més delinqüència i més afecta el dia a 
dia dels veïns i veïnes. Encara estem esperant el nou Pla de desenvolupament 
econòmic per a Ciutat Vella, que ja els vam advertir el plenari passat que caducava 
d’aquí a poc. És una necessitat imperiosa a la qual molts comerciants ja no arribaran. 
Hem d’omplir de vida comercial el nostre districte i ho hem de fer des de ja. De fet, ja 
anem tard. Estem ja a la campanya de Nadal i no veiem que el Districte vagi 
acompanyant el comerç ni hi hagi alternatives per sortir del monocultiu del turisme.  

Recordar-los que el compte enrere per al Gimnàs de Sant Pau continua i que 
l’Ajuntament no està complint els seus compromisos del maig de 2018. Si perdem 
aquest equipament, perdrem un referent per a la població més desafavorida del 
districte. 

Moltes gràcies.      

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, president. Primer ens agradaria donar una altra vegada l’enhorabona a la 
Macrina Alcedo i a l’Associació de la Barceloneta per tenir aquesta medalla d’honor de 
la ciutat. Creiem que s’ho mereixen i no només per la feina que fan, sinó per les seves 
lluites diàries i constants per defensar el que és millor per als seus barris, per als seus 
districtes i sobretot per a les seves comunitats.  

Tornem a celebrar un plenari a porta tancada, per raons bàsiques i comprensibles. La 
veritat és que aquesta realitat ja la tenim molt dintre i hem de seguir mantenint les 



distàncies i mesures de seguretat per tal de reduir el número de persones contagiades. 
Hem de seguir els passos de mans netes, distància i mascareta.  

Primer de tot, els demanaríem que revisessin els documents que ens envien. Entenem 
que tothom pot cometre errors ortogràfics i gramaticals, però els demanaria que, abans 
de presentar un informe, se’l tornessin a llegir un parell de vegades. Els posarem un 
exemple: en la pàgina 7 no poden dir que el servei de subtitulació simultània es podia 
llegir per poder seguir els consells per garantir que les persones amb problemes de 
visió i d’oïda poguessin seguir les diverses intervencions; si tenen problemes de visió, 
el més segur és que no poguessin veure els subtítols. Haurien de ser curosos amb 
aquestes paraules. El que està clar és que està molt bé que es faci la subtitulació 
simultània, però ja els asseguro que les persones que tenien problemes de visió els 
era molt difícil, per no dir impossible, llegir les pantalles. 

Després d’aquest incís, ens agradaria comentar unes quantes coses sobre l’informe 
que ens presenten avui. Són reflexions en veu alta i que ens hauríem de plantejar tots 
els grups que estem aquí, sobretot el Govern municipal.  

La primera aniria per conscienciar-nos tots sobre la feina ingent que fan els serveis 
municipals i perquè creiem que moltes vegades no se’ls dona tota la importància ni es 
valora prou la seva feina que fan avui i han fet sempre. Des de Ciutadans volem 
donar-hi la importància que es mereixen avui. Durant aquests mesos, des del decret 
d’alarma, serveis socials ha atès 50.581 persones, moltes persones i famílies que han 
vist truncades les seves vides i que en molts casos han sigut aquestes treballadores i 
treballadors els que han estat al peu del canó, persones que treballen molt per poder 
atendre tothom. Per això ens agradaria que al Govern municipal treballessin més per 
atendre les seves demandes. Sabem que no sempre es poden resoldre, però sí que 
han de ser escoltades. Per això vam presentar en el plenari del mes de maig un prec 
per crear un equip motor de serveis socials i d’entitats per valorar les diferents ajudes i 
si aquestes han sigut útils i com millorar aquestes ajudes que s’atorguen als ciutadans. 
Prec acceptat pel Govern municipal i que encara no sabem si s’ha realitzat o no. 

Si ja entrem a valorar quin tipus d’ajudes econòmiques s’han atorgat en general en el 
districte de Ciutat Vella són d’alimentació i habitatge. Aquí els fem un prec i el 
demanem que facin un esforç per ampliar i millorar l’Oficina de l’Habitatge, perquè ara 
sense cita prèvia no es pot anar enlloc, però les urgències i els problemes augmenten i 
no podem deixar ningú enrere, ho repeteixo, no podem deixar ningú enrere. De fet, al 
llarg del mandat, des de Ciutadans hem presentat diferents iniciatives, tant al Districte 
com a casa gran, sobre habitatge, com, per exemple, el Pla per treballar sobre 
l’infrahabitatge, rehabilitació, millorar els processos de la Taula d’Emergència i un llarg 
etcètera, però d’aquestes propostes en sabem poc. 

Vostès, en aquest informe, parlen de neteja, civisme i seguretat. Està molt bé que ens 
presentin les dades, però no es parla del que no es fa. Tenim places, carrers, jardins i 
parcs on cap de les tres coses es garanteix. Avui presentem una proposta per millorar 
la convivència en una de les places del Raval; no és l’única, hi ha moltes en aquesta 
mateixa situació, però hem de començar per algun costat. Sabem que s’ha ampliat el 
servei de neteja, i avui el regidor ho ha explicat molt bé, però en molts d’aquests 
carrers no s’ha millorat ni la neteja ni la intensitat d’aquesta neteja. Els podríem fer un 
recorregut per tot el districte i trobaríem carrers on aquesta neteja ni ha augmentat ni 
ha millorat. 

Pel que fa a la Xarxa de Resposta Econòmica, en parlarem més endavant quan 
parlem de la proposta d’Esquerra Republicana, una eina que veiem molt positiva, però 



no pot quedar només en els barris que disposen de Pla de barris, han d’anar molt més 
enllà i poder disposar d’aquesta eina en els quatre barris. 

Una altra reflexió seria sobre el comerç, un comerç que es troba a les últimes, i si no 
són capaços de donar solucions específiques, no el podrem salvar: ajudes per 
sobreviure, ajudes que resolguin els seus problemes, propostes i accions reals, com 
abaixar els impostos i les taxes, i donar sobretot facilitat a tots aquells comerços que, 
per sort, encara sobreviuen en el nostre districte. Està clar que si no recolzem el 
comerç del barri, del districte, no ens quedarà districte a protegir. 

Per acabar, potser hauria estat bé fer un resum de totes les iniciatives aprovades en 
aquest mandat i que a dia d’avui no sabem si s’han dut a terme o no. No oblidin que en 
uns mesos ens trobarem a mig mandat i hauran de donar compte d’aquelles propostes 
aprovades i de les quals no tenim resposta. 

Nosaltres avui, des de Ciutadans, hem fet un resum de les propostes aprovades per 
part nostra. En el plenari d’octubre del 2019 vam fer una proposta sobre il·luminació i 
en cada Consell de Barri ens expliquen els carrers que s’han realitzat i les millores que 
s’han fet, però no coneixem quin serà el projecte dels mesos que ens tocaran 
endavant. Vam preguntar sobre els APEUs (Àrea de Promoció Econòmica Urbana); 
vostès van dir que treballarien i aquest treball no ha arribat enlloc. En el Parlament 
voten en contra i totes les iniciatives que van a favor dels APEUs o dels BIDs 
(business improvement districts, districtes de millora empresarial) vostès ni es 
posicionen ni es deixen posicionar. També vam preguntar sobre les patrulles de 
Guàrdia Urbana a les entrades i sortides de les escoles; ara, hi han escoles que sí que 
ho tenen i escoles que no ho tenen. En el plenari del desembre del 2019 vam demanar 
que es creés un informe de seguiment dels habitatges municipals i la calendarització 
de les obres. Això ens ho presenta el regidor, però no de totes les propietats, sinó 
d’algunes. En parlarem més endavant en la proposta de Junts. Vam fer un prec sobre 
el procés participatiu de la plaça del Duc de Medinaceli i no en sabem res. En el 
plenari del maig del 2020 vam fer una proposta per elaborar un nou pla de 
desenvolupament econòmic, encara no sabem ni amb qui es desenvoluparà ni quines 
accions es duran a terme. Vam fer un prec sobre desinfecció dels espais públics i 
equipaments; sabem que s’han desinfectat, però no sabem ni quantes vegades ni amb 
quina intensitat. Vam fer el prec sobre l’equip motor de serveis socials, que n’hem 
parlat abans. En el plenari del juliol del 2020 vam fer una proposta sobre el fons de 
contingència, que vostès van votar en contra. No ens estranya tenint en compte que el 
pressupost del Districte disminueix 1.300.000 euros. Vam fer un prec sobre el cartell 
d’escombraries per als comerços, que en parlarem més endavant. Vam fer un prec 
sobre la campanya «T’estiu molt», una campanya que ens sorprenen les dades, 
perquè es rebutgen moltes beques i ens agradaria saber per què. I en el plenari 
passat, d’octubre, vam fer una proposta d’ocupació, que vam votar en contra, vam fer 
un prec sobre el Gimnàs Sant Pau, i ens agradaria saber què s’ha fet i què no s’ha fet, 
i vam fer un prec per millorar el protocol d’actuació en el cas d’infrahabitatge, i no en 
sabem res. 

Com s’acosten les festes i és un moment per gaudir, fem un repàs de l’any, ens 
agradaria desitjar a tots els veïns i comerciants unes bones festes i, posats, ens 
agradaria fer la carta als Reis Mags i al Pare Noel per tal que aquest any 2021 sortim 
d’aquesta crisi social, sanitària i econòmica. I també els demanaríem que aquest any 
2021 el Govern municipal sigui més transparent, es preocupi pels veïns i comerciants i 
doni resposta a tots, no només a uns quants. Sobretot volem que aquest districte sigui 
millor i no ens en sortirem si aquest Govern municipal no és transparent i no ens 



explica el que fa i el que no fa. I sobretot no volem deixar ningú enrere, per això els 
demanem que siguin conscients i curosos amb el pressupost del Districte de Ciutat 
Vella del 2021.         

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Gràcies, president. Avui és el Dia dels Drets Humans, on hauríem de remarcar la lluita 
per la igualtat, la justícia i la llibertat. Però l’incendi de Badalona, com ha recordat la 
companya d’Esquerra Republicana, on hem perdut vides, ens ensenya que estem 
lluny de consolidar aquests valors. 

Ens trobem en l’últim plenari del 2020, un any difícil a nivell sanitari, econòmic, social i, 
com no podria ser d’altra manera, també polític. Les noves maneres de celebrar els 
diversos òrgans de govern fa que moltes més persones essencials i alhora invisibles 
ho facin possible. Per això avui m’agradaria començar donant les gràcies al doble torn 
de les noies de neteja que tenim al Districte, als informàtics i equip de so, a tot el 
personal de consergeria, que avui ens han encès la calefacció molt d’hora per poder 
estar aquí totes aquestes hores, en ple desembre, amb les finestres obertes. 
Veritablement no puc fer altra cosa que donar-vos les mil gràcies cada dia que hi sou i 
feu possible que tots nosaltres treballem amb òptimes condicions i amb la seguretat 
sanitària que es requereix. Ha estat un any marcat molt per la improvisació del 
moment, cosa que en determinades ocasions ens ha fet més bel·ligerants, menys 
pacients, en alguns casos s’han manifestat les ambicions a extrems i ha creat 
esquerdes irrecuperables. Però ja va bé trobar-nos tots de cara i saber en ocasions 
extremes qui està disposat a remar i qui simplement agafar un pot de crispetes i s’ho 
mira tot des de la seva zona de confort. 

Senyor Rabassa, és ben cert que no li ha tocat viure un moment esplèndid com a 
regidor, aquesta pandèmia ha estat exigent fins i tot per a la gent que es dedica a fer 
política i ha deixat en evidència que el Districte de Ciutat Vella necessita un govern 
que lideri i per això necessita un bon líder. Em sap greu dir-ho, perquè puc arribar a 
pensar que vostè és bona persona, que pot tenir voluntat, bona predisposició, però no 
té sang. I Ciutat Vella necessita quelcom més proactiu, no podem permetre que les 
problemàtiques s’agreugin i les solucions, si arriben, són molt tard. Disculpi 
l’atreviment, però per a nosaltres podria ser un bon tècnic, però no és un bon regidor. 
Li argumentaré les meves reflexions, que no són pas gratuïtes, de la mateixa manera 
que ho fan vostès normalment, parlant del meu llibre. Em sap molt de greu, però el que 
hauria de ser un òrgan de govern seriós, com és el cas del Consell Plenari del 
Districte, acaba essent hores abocades al quasi no-res.  

L’octubre del 2019, Junts per Catalunya comencem demanant una taula de diversitat 
cultural, acceptant les esmenes que ens proposeu. Una taula més que justificada 
pensant en el més del 50% de la població del districte d’origen divers i poc participativa 
de la vida política, aprovada i sense més notícies. 

També l’octubre del 2019 realitzem un prec on demanem més efectius de Guàrdia 
Urbana en el torn de nit i la descentralització de la UNO (Unitat Nocturna Operativa) 
per poder tenir una unitat pròpia de Ciutat Vella en el torn de nit, tot pensant en el 
benefici de les nostres veïnes i veïns. Em rebutgeu el prec, no obstant, a l’any, ho 
anuncieu a bombo i plateret i queda recollit en el PAM, i tan amples. Que li dic que 
n’estem satisfets, malgrat el retard, la decisió presa, senyal que Junts per Catalunya 
està avançada en el temps i, si governéssim, això que haurien guanyat les nostres 
veïnes. 



El desembre del 2019, Junts també demana un pla integral d’atenció per a les dones 
sense llar, va ser rebutjat amb l’excusa de si era una cosa de ciutat, espolsant puces, 
com ja estem habituats, cap a la Generalitat i no sé quines històries més. Amb el 
temps queda demostrat que era molt més necessari i ara, amb les diferents mesures 
de govern i el PAD, també és recollida aquesta demanda de Junts per Catalunya. 

És també al desembre del 2019, no sent els primers que demanem l’ampliació i millora 
del bus de barri 120 per donar servei al veïnat de la Barceloneta, tal com recull el Pla 
de mobilitat i mil documents de propostes polítiques, que, com dic, sempre queden en 
propostes mai materialitzades. 

També al desembre del 2019 demanem que el febrer del 2020 es presenti un pla de 
patis escolars. No em va arribar mai aquest pla, no obstant confio que si vàreu fer la 
feina, us va servir per poder ara, en la tornada a l’escola, establir el que vosaltres 
anomeneu «cessió d’espai». I jo voldria puntualitzar que no és una cessió, és un ús 
compartit, perquè aquesta cessió d’ús exterior als nostres infants i joves l’han de 
compartir amb la ciutadania i, com molt bé sabem, en aquest districte moltes vegades 
als carrers impera l’incivisme. 

Després del Ple de desembre, la pandèmia amb el seu confinament ens fa aturar tota 
activitat institucional. Però Junts per Catalunya seguim treballant, no només donant 
suport telemàticament i telefònic a les entitats i veïnes, fem un pas més enllà i estem 
actius posant-nos a disposició allà on calgui, fent voluntariat, repartint material sanitari, 
aliments, el que fes falta. 

I ja ens plantem en el maig, quan comença altre cop la seminormalitat en els òrgans 
de govern i ens posem al plenari del maig del 2020 demanant un marketplace que just 
comença a veure la llum ara, liderat pels socialistes, com si fos collita pròpia.  

També al maig del 2020 demanem un pla d’adaptació del transport públic al 
desconfinament progressiu de la població. Va ser rebutjat, quan ha quedat palès la 
quantitat de ciutadanes que agafen el transport públic. Entenem que la demanda 
d’honorar en el format que creieu convenient a tots els col·lectius de feines essencials i 
a les xarxes veïnals, demanat en aquell plenari, encara l’esteu rumiant perquè puguem 
tornar a la més semblant normalitat prepandèmia. Res a dir, però estarem pendents. 

El juliol del 2020 proposem, en aquest Consell Plenari, una reproducció de la 
vespasiana a final de la Rambla. Estem amatents de la reforma per veure com 
acabarà aquesta proposta de Junts per Catalunya. També vàrem fer un prec per un 
camí amable al carrer Elisabets, i tot i que el trànsit, degut a la pandèmia, ha minvat, 
encara és indispensable aquest camí. Celebrem l’obertura, fa pocs dies, del Centre de 
Serveis Socials de la Barceloneta, quan al plenari de juliol ens vàreu acceptar el prec. 
Aquesta és la vostra urgència per les coses. 

L’octubre, fa escaig dos mesos, demanem un pla d’actuació per acumulació de línies i 
cablejat aeri del barri de la Barceloneta, i n’estarem pendents, com també de 
l’accessibilitat de les parades de bus. I confiem que, ja que no va ser aprovat el canvi 
de nom del passeig Joan de Borbó, en la propera Taula de Memòria del Districte es 
contempli aquesta opció pel canvi. 

Arribat a aquest punt, només puc dir que tot aquest conjunt de peticions és un calaix 
de sastre: demandes acceptades i no aplicades, demandes rebutjades i posades en 
marxa. Permeteu-me dir-vos que esteu plens de contradiccions i aquesta política que 
feu no és gens transparent.        



El president agraeix les intervencions i dona de nou la paraula al regidor. 

El regidor 

Bé, abans de res, agrair-li a la senyora Chacón que em consideri bona persona, que 
no sé de què…, vull dir que tampoc no em coneix massa personalment, però li 
agraeixo molt. Està clar que estem en període preelectoral, no?, i, aleshores, aprofitant 
que és preelectoral i, a més a més, que és final d’any, fem un repàs de totes les 
«propos» que hem presentat en aquests últims tres o quatre plenaris per dir que el 
Govern no fa coses. La veritat és que, si vostè diu que realment aquests plenaris 
acaben sent poc interessants, justament algunes de les coses són per a les dues 
últimes intervencions en les quals, bé, doncs, ens han fet un recull del que vostès han 
proposat. Però penso que hi havia coses més interessants i més substancials i 
estructurals del districte de les quals podríem parlar. 

Per exemple, el tema dels CAPs. És interessant que Esquerra Republicana ens acusi 
a nosaltres de jugar amb aquest tema. Jo recordo com tres bàners d’Esquerra 
Republicana, en el mandat passat, no?, «ja tenim el CAP a un lloc», «ja tenim el CAP 
a un altre lloc». Bé, escoltin, nosaltres hem treballat pacientment i sense fer cap mena 
d’escarafalls i hem aconseguit una solució per al CAP del Raval Nord. I què vam dir? 
Quan tinguem la solució per al CAP del Raval Nord, ens posarem a treballar en la 
solució per al CAP del Gòtic. I què hem dit? Abans d’acabar l’any, tindrem una 
resposta; 10 de desembre, tindrem la resposta. Justament avui, per exemple, ens hem 
reunit –podria consultar la meva agenda pública– amb els veïns de la plataforma del 
CAP del Gòtic, amb els treballadors del CAP del Gòtic i els hem explicat en quin estat 
estàvem i estem ja arribant al final de la decisió. Per tant, si diu que actuem d’esquena 
als veïns en el tema del CAP del Gòtic, doncs, què vol que li digui, s’equivoca 
absolutament. I, a més a més, quan diu que ens posem en contacte amb el Servei 
Català de Salut, miri, ahir vam estar amb ells, per exemple, i no va ser la primera ni 
l’última de les vegades. Per tant, els treballs amb el CAP del Gòtic s’estan fent, els 
treballs amb el CAP del Raval Nord s’estan fent. En el plenari passat es va ja acceptar 
el canvi d’usos de la pastilla de la Misericòrdia, que és el lloc on, des del primer dia, el 
nostre grup va dir que havia d’anar el CAP, vostès van canviar dues vegades, els 
altres ja m’he descomptat. Però, en tot cas, és allà on ha d’anar. 

En el tema de les persianes baixades, doncs, sens dubte és una problemàtica d’arreu 
de la ciutat, i vostè sap que ho està patint més Ciutat Vella que no pas altres districtes. 
Per què? Perquè bona part de l’economia estava focalitzada cap a un públic que ja no 
arriba. Què és el que hem de fer, i aquí hi ha una responsabilitat pròpia de 
l’Administració pública, sens cap mena de dubte, però també hi ha una responsabilitat 
dels agents econòmics, que és repensar quin és el model econòmic que volen oferir 
per a la ciutadania. No pot ser que una vegada han deixat de venir turistes al Gòtic 
tinguem tantes persianes baixades. Per què és? Perquè no hi ha veïns, perquè hi ha 
hagut unes polítiques públiques durant vint anys fetes perquè no hi hagi veïns al Gòtic, 
per exemple, i, a més a més, perquè hi ha hagut unes polítiques econòmiques 
destinades al sector terciari i destinades al turisme. Ho hem de canviar i ho hem de 
canviar entre tots. Poc farem a la ciutat de Barcelona si no ens acompanya la 
Generalitat de Catalunya també. Ho hem de fer tots, perquè ja sabem quines són les 
competències econòmiques que té un ajuntament, eh? Vagin a qualsevol ajuntament 
de Catalunya i mirin quines són les competències econòmiques. Evidentment, 
Barcelona en té més, però o anem acompanyats o això no s’aconseguirà. I nosaltres 
tenim tot el convenciment que el que hem de fer és donar tot el suport per a allò que 
sigui la diversificació econòmica i promoure-la. Promoure-la de quina manera? Amb 



l’eina que tenim dels baixos de protecció oficial i també tenim una altra eina que són 
els plans d’usos. Hem de tirar endavant amb el Pla d’usos, que, compte, el Pla d’usos 
que vam aprovar en el mandat passat ja ha donat la volta a la tendència de sol·licituds 
de llicències, que, fins fa un parell d’anys, eren de temes relacionats amb la 
restauració sobretot i ara mateix ja és el comerç de proximitat. Per tant, estem donant 
la volta, i això podrien haver vingut a les comissions de seguiment del Pla d’usos en 
què vam explicar-ho, hi ha un PDF que ho explica, quina és la tendència de les 
sol·licituds de llicències d’activitats. 

D’altra banda, relacionar persianes baixades amb delinqüència em sembla, com a 
mínim, agosarat, i el que sí que és cert, evidentment, és que quan hi ha menys 
il·luminació hi ha més sensació de perill; no hi ha cap mena de dubte. Nosaltres estem 
treballant colze a colze amb Guàrdia Urbana i Mossos d’Esquadra, personalment –ho 
he explicat moltes vegades i ho poden veure a la meva agenda pública– em reuneixo 
amb els dos intendents per repassar tots i cadascun dels punts de la ciutat. I aquí 
tenim una de les coses que ens ha dit i que ens ha acusat la consellera Chacón, des 
del primer dia que vaig entrar com a regidor de Ciutat Vella, vaig dir dues coses: la 
primera, la nit amb Guàrdia Urbana està infradimensionada, hi ha d’haver més Guàrdia 
Urbana a Ciutat Vella, i, segon, no pot ser que, a més a més, estigui compartit amb 
Sant Martí. Això ho vaig dir jo en el primer plenari que estàvem aquí, en el plenari de 
presentació. 

Què és el que hem fet? Hem incorporat més de quaranta agents de Guàrdia Urbana a 
la comissaria de Ciutat Vella i a partir de mitjans de gener hi ha dues coses més: la 
unitat de Ciutat Vella de nit serà exclusiva de Ciutat Vella i, a més a més, l’intendent de 
Ciutat Vella que està durant el dia també estarà a la nit, cosa que fins ara no passava. 
Per tant, he complert amb allò que vaig dir que faria i s’ha complert també des de la 
Tinença de Seguretat, amb la qual, en aquest sentit, hi havia ple acord. Per tant, ja 
està fet, a partir de mitjans del mes que ve ho tindrem.  

I després una altra cosa que fins a la sacietat ho he dit, i aquí no és de cap de les 
maneres per tirar-nos flors, perquè crec que no ho hem de fer en absolut, no estem en 
uns nivells desitjables, però des del darrer trimestre del 2019 s’estaven començant a 
baixar ja tots els fets coneguts delinqüencials fins al punt que la comissaria de Ciutat 
Vella, per primera vegada, no sé si a la història, però per primera vegada, no era la 
primera en la qual hi havia més fets delinqüencials coneguts. De totes maneres, sens 
dubte, hem de seguir treballant en aquest sentit. 

Quant a serveis socials, que comentava la consellera de Ciutadans, hi ha hagut un 
reforç de deu persones que estaran fins al març; per tant, s’estan atenent algunes de 
les demandes i s’estan revisant alguns dels protocols. La pressió i l’atenció a serveis 
socials és molt important. Durant la pandèmica es van haver d’habilitar equipaments 
nous. Penso que es va fer amb moltíssima celeritat, i tot el reconeixement, i ho he dit 
moltes vegades, sens dubte, als treballadors i les treballadores. 

Pel que fa a les patrulles de la Guàrdia Urbana a les escoles, a les escoles hi ha tant 
patrulles de la Guàrdia Urbana quan hi han de ser com auxiliars d’espai públic, i totes, 
absolutament totes les escoles quan tenen una demanda són ateses per la tècnica 
corresponent i es fa l’avaluació de quina és la necessitat que tenen i s’hi envia el reforç 
que correspongui. 

I torno a dir-ho una altra vegada respecte al Gimnàs del Sant Pau, vostès els 
agradarien grans declaracions com els van agradar en el seu dia amb el CAP del 
Raval Nord, s’està negociant, les negociacions han de ser discretes, les negociacions 



són lentes, segurament no arriben a bon port o no arriben a com ens agradaria, però jo 
prefereixo la tranquil·litat i treballar sense fer grans anuncis que no pas d’altres 
maneres d’actuar. 

Després, i em sembla que també és destacable, avui s’ha presentat la campanya 
«Baixar a la Rambla», s’ha presentat una campanya treballada conjuntament amb els 
Amics de la Rambla, que em sembla que la Rambla com a pol d’atracció és important 
perquè hi vingui gent que després es desplaci cap a altres barris del districte. S’estan 
treballant totes les estratègies de la Rambla. Ahir vam estar, per exemple, vam fer la 
Taula d’Institucions Culturals, no s’ha deixat de treballar. Hi insisteixo, eh?, mirin la 
meva agenda pública i veuran moltes coses, i si no ho poden preguntar. 

I, després, doncs, també s’està treballant amb altres associacions de comerciants 
d’altres projectes, que penso que, bé, podran donar el seu fruit. Això sí, no podrem fer-
ho sol com a Districte, necessitem l’Ajuntament, evidentment, però també necessitem 
altres administracions per capgirar el model econòmic, que el model econòmic de 
Barcelona és un model que s’ha consolidat, sens dubte, pels governs municipals, però 
també s’ha consolidat per governs estatals i governs autonòmics que també tiren 
endavant en aquesta voluntat de tenir una economia plegada al turisme. 

I per part meva, he contestat.      

El president obre el segon torn de paraula dels grups municipals. 

La Sra. Laura de la Cruz Termes  

Bé, comentar que està molt bé, que sempre té a punt les responsabilitats i en el seu 
discurs m’ha parlat de tots els CAPs menys del que jo estava dient que han de 
començar a treballar, que és el de la Barceloneta, i és el que els veïns tenen molt clar 
la ubicació i vostès encara no han pensat quina serà la solució. L’ampliació de 
l’Hospital del Mar es farà i, quan es faci, s’ha de tindre ja una previsió; d’aquí a dos 
anys, és el que li deia, no ens vinguin que tot són presses, perquè això ja està 
plantejat. Li dic que quan acabi de fer la ubicació del CAP Gòtic, que és aquest mes, 
es posin a treballar per la ubicació del CAP Barceloneta. 

Després, anem a veure, m’ha dit que els baixos tancats no donen més sensació 
d’inseguretat. Això no és que ho digui jo, això és una realitat: els carrers on no hi ha 
comerç són carrers on passen coses negatives, amb la qual cosa perdre negocis crea 
inseguretat, no és perquè jo…, hi ha menys llum, hi ha menys persones que circulen, i 
això fa que els carrers siguin més insegurs. El que dic és que no hem desenvolupat 
encara el Pla de desenvolupament econòmic per a Ciutat Vella. Reconeixen que tenen 
un problema amb el model d’economia, doncs, anem a treballar-ho en un pla específic. 
I això és una responsabilitat de l’Ajuntament que no estan assumint. 

Després, el Pla d’usos. El Pla d’usos està molt bé, però digues-li a una persona de 
Sant Antoni Abat quin tipus de negoci té i una persona de Sant Pau, i diran que poden 
comprar moltes coses a la… i que poden comprar moltes carcasses de mòbil, però no 
hi ha una variació de negocis. Amb tot això el que li volem dir és que, al final, sembla 
que tant el PAD com les mesures de govern siguin cartes de bones intencions, però 
necessitem més que propaganda i cartes als Reis d’Orient, el que els veïns volen és 
una gestió clara i concreta de com es faran els projectes que pensen, i això, per 
desgràcia, no ho trobem a les seves propostes. Porten sis anys governant Ciutat Vella 
i no es pot negar la davallada que hem patit. Com sempre, els diem que, si no volen 
governar o no en saben, facin-se a un costat. Ja està, és tan fàcil com això. 



Moltes gràcies.    

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Aniré ràpid. Fer un repàs de les propostes que hem presentat des dels partits polítics 
crec que és un exercici de transparència i de bones pràctiques. Crec que és un 
moment on ens haurem de replantejar…, de fet, en el mandat passat ens passaven un 
document on sortien totes les iniciatives i en quin estat estaven.  

Quan parlem de comerç, parlen moltes vegades que els agents no estan al seu costat. 
Bé, potser el que haurien de fer és escoltar més, no només sentir, escoltar. Escoltar 
implica atendre i negociar amb ells. 

Quan parlem del Gimnàs Sant Pau, vostè parla de negociacions discretes i 
tranquil·les. I tan discretes i tan tranquil·les! Al final del 30 de gener, si no fan la seva 
feina, tancarà. 

Està molt bé que ens digui que mirem la seva agenda pública i, si no, preguntin. El 
problema és que quan moltes vegades fem preguntes no hi ha ningú darrere que ens 
respongui, i sobretot quan fem preguntes a l’equip de govern, jo ja hi ha unes quantes 
que encara no tinc ni resposta, i crec que aquí sí que haurien de fer un exercici de 
transparència i d’immediatesa, perquè moltes de les coses es solucionarien.  

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Com li he dit fa una estona, senyor regidor, l’hem fet entrar en calor i, com sempre, mai 
em falla, em respon, senyal que els meus comentaris no el deixen mai indiferent. 

En resposta al tema de les UNO, per què va ser rebutjat si era de les seves prioritats? 
Es va equivocar el conseller socialista de rebutjar-me el prec, llavors? 

Amb relació al document que ens heu fet arribar, els respondrem que, en relació amb 
els llums de Nadal, la gestió ha estat pèssima, m’agradaria saber quin és el criteri en 
època de crisi generalitzada perquè uns carrers tinguin llums de Nadal pagats 
íntegrament pel mateix Ajuntament i d’altres no. 

En l’apartat d’infància i joventut només parleu dels infants, els joves i els adolescents 
són els grans oblidats de la pandèmia, són als que només els exigim que estudiïn a 
canvi de res. Ningú ha parat a pensar que estan malbaratant els millors anys de la 
seva vida on les relacions socials els forja el caràcter d’adults o les rutines diàries els 
ensenyen a ser homes i dones de futur. Estem invertint res en ells? 

Tema neteja de pintades. Segons l’informe, veiem que només s’ha fet patrulla de 
neteja al barri del Gòtic. A principis de novembre, Junts va entrar un parell de precs 
per escrit en relació amb les pintades de la Facultat de Geografia i Història i la dels 
voltants de la Reial Acadèmia de Medicina. No tenim resposta. Però sí que, fa pocs 
dies, es van respondre sobre la tempesta Glòria. Realment això són evidències que us 
preneu les institucions amb poc rigor i serietat. 

Ara li tornarà a pujar la temperatura, no ho dubti. Quan parleu de desnonaments, us 
repetiu més que l’all, és un mantra que teniu arrelat al cervell, porteu com més de tres 
informes del regidor seguits fent un retalla i enganxa de casuística. I podem compartir 
la problemàtica, el que no…, quan parleu de desnonaments, instrumentalitzeu la feina 
que fan els jutjats que obliguen els Mossos a anar com a policia judicial abocant 
aquest cos policial a crear una imatge que després acaba menjant-se el relat per en 
l’últim moment aparèixer amb una solució fent patir fins i tot les famílies i escenificant 
amb BRIMO, ARRO i mil cotxineres...     



El president li comunica que ha exhaurit el seu temps d’intervenció. Tot seguit, dona 
la paraula de nou al regidor. 

El regidor 

L’ampliació de l’Hospital del Mar es farà, i en bona part per l’aportació que hi ha fet 
l’Ajuntament ja des del mandat passat, recordi-ho, eh? Però, en tot cas, la priorització 
dels CAPs les fa el Consorci de Salut i no tingui cap dubte que, una vegada tanquem 
el CAP del Gòtic, començarem a treballar en d’altres CAPs, segons la priorització del 
Consorci. 

El Pla de desenvolupament econòmic acaba el 2021; estem al 2020. Ja vam anunciar, 
i en una mesura de govern que vam presentar en el plenari passat vam dir que aquest 
any vinent es farà el procés participatiu. Per tant, tenim temps. 

El Raval és el barri amb més diversitat comercial de tots els del districte. Per tant, que 
vostè em posi dos exemples concrets d’alguna concentració no té cap mena de sentit, 
perquè és sens dubte el que té més diversitat i, a més a més, és aquell que 
segurament està vivint millor, dins del pitjor, la situació econòmica ara pel que fa a allò 
econòmic.  

Miri, que vostè, de Junts per Catalunya, ens critiqui la nostra gestió en els 
desnonaments és indigne, absolutament indigne. Cada setmana la porta, cada 
setmana tots tractats un per un, cada setmana buscant solucions específiques per a 
cadascuna de les famílies que es veuen abocades a aquesta situació. Necessitem una 
regulació estatal, però també necessitem que des del Govern de la Generalitat no es 
facin decrets per Twitter que no serveixen per a res. 

I després, respecte a la batuda de pintades, doncs, recordar que s’han netejat més de 
dues mil pintades d’aquestes que comentava del reforç de neteja. 

I respecte als llums de Nadal, doncs, bé, preguntarem i mirem exactament, perquè jo 
no sé dir el detall, jo sí que no tinc cap interès en una associació respecte a cap altra. 
Per tant, aquí el que s’ha fet ha sigut una mirada tècnica i s’ha fet, doncs, segons les 
necessitats de cadascú i les demandes.      

4. Mesura de govern: Pla integral per abordar la prevenció i l’atenció a les 
drogodependències al barri del Raval 

El president informa que els temps acordats són vuit minuts per al Govern i quatre 
minuts per a la resta de grups. 

El regidor 

Bé, els presentem aquesta mesura de govern que es diu Pla integral per abordar la 
prevenció i l’atenció de drogodependències al barri del Raval, en el qual destinarem 
més de 3,3 milions d’euros per combatre el consum de drogues al Raval i fer-ho d’una 
manera amb una visió transversal i comptant amb cinc àmbits essencials: la promoció 
de la salut, evidentment, la prevenció i inclusió social, prevenció i seguretat, medi urbà 
i acció comunitària, habitatge, i després, doncs, tota la coordinació i transversalitat. 

Ens vam trobar el 2016 amb una realitat absolutament nova que estava protagonitzada 
pel que es va dir els «narcopisos», que són aquests punts en què es venia i es 
consumia. I, per això, en el 2017 es va fer un pla de xoc, un pla de xoc és això: és 



posar-hi molta força durant un temps, però el pla de xoc ha acabat i ara mateix… Era 
un pla de xoc que responia a l’emergència, responia a unes necessitats del moment i 
que, a més a més, volia donar resposta a una situació inèdita. 

Després de tres anys coneixem quina és la situació ara, perquè ha canviat, després 
també, doncs, de les intervencions policials. Ara mateix Mossos d’Esquadra, que és el 
cos policial que té la responsabilitat i la competència del tràfic de drogues, ens diu que 
el narcopís és residual, malgrat que, efectivament, n’hi ha, i que el tràfic i la venda s’ha 
traslladat al carrer i, a més a més, hem viscut una pandèmia, que això també ha 
provocat una necessitat de modificació de protocols en els equipaments. 

Per tant, nosaltres ara el que presentem amb aquests 3,3 milions d’inversió, en 
diferents fases, és tot un pla d’accions que se centren en tot el barri del Raval i que 
volen ser tant de tipus de salut com urbanístiques com de revitalització urbana, i aquí 
també estem parlant de revitalització econòmica. Per tant, és un pla que va més enllà 
del que és un pla de xoc. Aquell pla de xoc ens va deixar algunes mesures que ja han 
quedat com a estructurals; aquestes mesures ja les tenim, aquestes accions ja hi són, 
aquests reforços ja hi són. Però ara el que fem és, també atenent, i després de moltes 
reunions que hem tingut amb veïns i veïnes, les seves demandes, de quina manera 
coordinem serveis, de quina manera millorem neteja, de quina manera millorem 
il·luminació, de quina manera millorem protocols a dins dels serveis de salut, de quina 
manera millorem l’espai públic per minimitzar els usos excloents i, bé, a més a més, 
també de quina manera ho fem perquè hi pugui haver activitat comunitària en el carrer 
i enfortint la relació amb veïns i veïnes, organitzats i no organitzats, per ser més àgils a 
l’hora de solucionar problemàtiques. 

I jo aquí ho deixo.       

El president agraeix la intervenció i obre el torn dels grups municipals. 

La Sra. Laura de la Cruz Termes  

Gràcies, president. Bé, ja deu ser per a vostè una tradició escoltar a tots els òrgans de 
participació la crida desesperada dels veïns del Raval sud, sobretot dels voltants del 
CAS Baluard, però m’agradaria sincerament que, quan plantegin les solucions, pensin 
en les situacions que es viuen exactament en alguns d’aquests carrers i que ho facin 
amb la resignació i l’escepticisme en què ho fan aquests veïns, que se senten 
totalment desemparats pel sistema i, més concretament, per vostès. 

En cap moment volem oblidar les persones que consumeixen drogues, que moltes 
vegades són víctimes de les màfies, persones que porten una vida plena de dificultats i 
violències i que mereixen uns serveis dignes.  

A partir d’aquí, li vull dedicar un temps als antecedents que vostès mateixos exposen a 
la mesura de govern: la fase 3.0 i la fase 0. Vostès van dur certes mesures i s’ha 
invertit en les zones especialment castigades, com són els voltants del CAS (Centre 
d’Atenció i Seguiment) i la zona on es troba el CRD (Centre de Reducció de Danys). 
Però el que no indica en aquest informe és tot el que ja s’ha invertit prèviament tant 
econòmicament com urbanísticament per tal de millorar la zona. Un exemple podria 
ser la plaça Voltes d’en Cirés, en un parc infantil inaugurat el 2009 la inversió va ser 
d’1,1 milions d’euros; també les places Salvador Seguí i Vázquez Montalbán, també el 



2009, amb un cost d’1,6 milions d’euros; ja arribem a la suma de 2,7 milions d’euros, 
això sense comptar tota la reurbanització que s’ha fet i s’està fent al Raval sud.  

El que vull dir amb aquestes dades és que hi ha hagut una inversió real de 
l’Ajuntament en aquests espais, però el que no hi ha és una consciència real del que 
passa i de com solucionar-ho. Un exemple clar és el parc infantil de Voltes d’en Cirés, 
un parc amb un sorral. L’Ajuntament ha de tenir en compte el context d’aquest parc, la 
ubicació i les problemàtiques que hi han a la zona, com les xeringues abandonades i el 
CAS a escassos cinquanta metres. Senyors de l’Ajuntament, duguin a terme les 
mesures necessàries, però amb un mínim de coherència i sentit comú.  

Anteriorment els hem comentat que la suma d’aquest parc ha estat d’1,1 milions 
d’euros, però ens hem deixat els 50.000 euros que han hagut d’invertir de nou, fa un 
mes, en aquest espai per canviar la sorra pel cautxú. Com els hem dit, facin les coses 
amb coherència i no haurem d’invertir doblement per corregir els seus continus errors. 

Ens preocupa la fase 2 en especial, on diuen que volen transformar l’espai públic. Em 
sembla perfecte que ho facin, però tinguin present que tenen un pressupost global per 
a aquesta fase de 2.180.000 euros, per a tota la fase. Corregim els errors que vam 
cometre en la inversió del 2009, no tornin a perdre diners ni oportunitats per millorar la 
vida dels veïns amb la major celeritat possible. Perquè, com els he dit moltes vegades, 
aquesta situació és insostenible. 

Us tornem a demanar un cop més diàleg amb els veïns, més enllà d’agafar notes a la 
Comissió de Seguiment de Drogues del Raval i aguantar les crítiques que reben en 
tots els òrgans de participació, crítiques totalment comprensibles pel vostre 
immobilisme fins ara en aquesta problemàtica.  

No hi ha una inversió possible que es pugui equiparar a la pèrdua i les seqüeles 
físiques i psicològiques de viure amb aquest problema i amb aquestes condicions. Per 
això creiem que en aquesta mesura de govern no hi ha una governança clara ni 
tampoc estableix un control clar d’avaluació de les mesures. I com passa en les altres 
mesures de govern o en el mateix PAD, no expliquen com ho faran. 

Merci.       

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, president. Primer de tot, volem agrair al Govern municipal que presenti 
aquesta mesura. Creiem molt necessari que Ciutat Vella pugui tenir accions i mesures 
concretes per abordar la situació de drogues en el districte. També volem agrair que 
ens hagin donat l’oportunitat de poder fer esmenes a aquesta mesura, algunes d’elles 
estan reflectides aquí, d’altres no, però considerem que aquesta mesura ha de ser el 
primer pas per donar solucions específiques davant d’aquesta realitat tan dura que es 
viu en el districte. Amb aquestes accions veiem com la teoria és una, la pràctica una 
altra i la realitat supera la ficció. I hem de ser conscients que si no anem tots junts, 
cossos de seguretat, serveis municipals, veïns, comerciants i polítics, no ens en 
sortirem d’aquesta. 

Parlant d’objectiu a objectiu, els farem una valoració global sobre la mesura, perquè 
entenem que en tots els espais en què participem podrem anar valorant acció a acció, 



mesura a mesura i avaluar si aquestes donen resposta als grans objectius que volem 
obtenir i aconseguir, però sobretot resoldre els problemes i els conflictes que poden 
haver-hi en places, carrers, parcs i jardins. 

La mesura pretén abordar solucions en una situació complexa. A ningú se li escapa 
que, d’avui per demà, no podrem donar resposta a tots els problemes que es viuen al 
Raval sud, però també en tot el Raval i en tot el districte. Creiem que aquesta mesura 
ha d’anar més enllà de la zona del Raval sud, tot i que creiem necessari que es 
comenci per algun costat, però no oblidin que si l’estratègia no és global, anirem 
traslladant el problema d’un costat a l’altre i això no serà positiu ni per a les persones 
que consumeixen ni les persones que volen sortir d’aquest món ni per als veïns. 

A Ciutadans creiem que les polítiques de drogues han d’estar sota el paraigua del Pla 
de drogues de ciutat, que començarà la seva avaluació en breu i serà llavors on 
podrem valorar si aquestes mesures han sigut útils o no i també si aquestes han ajudat 
les persones que consumeixen. 

A dia d’avui serà complicat assegurar que aquestes mesures han sigut positives, 
almenys pel que fa a Ciutat Vella. Els podem dir que no han solucionat els problemes. 
De fet, creiem que encara han fet que les persones consumidores siguin més 
vulnerables. 

Aquesta mesura ha de donar resposta a les persones consumidores, a les persones 
que volen deixar de consumir i als veïns que viuen situacions extremes en els seus 
edificis i al voltant d’alguns carrers on el tràfic de drogues s’ha estès. Per això creiem 
que les accions han d’estar orientades en l’àmbit de salut, tant en la prevenció com en 
la reducció; en l’àmbit de l’espai públic, amb neteja, seguretat, reurbanització; en 
l’àmbit de la dinamització comercial i veïnal, i, per últim, en habitatge. De fet, 
compartim els àmbits amb aquest Govern municipal i els grans objectius.  

Per això hem fet propostes orientades en aquests àmbits: establir mecanismes de 
millora i ampliar els serveis municipals com neteja, seguretat; millorar les entrades als 
serveis; establir programes específics per a joves des d’una vessant de la prevenció; 
creació d’espais i equipaments de baixa exigència; establir projectes amb Barcelona 
Activa per a les persones que ja no consumeixen i poder establir mecanismes de 
seguiment per poder continuar la seva trajectòria laboral; establir un equip de resposta 
immediata dels serveis municipals per resoldre els problemes que es puguin generar a 
les zones del CAS Baluard, però també de Lluís Companys i també de la Barceloneta; 
revitalitzar les zones del Raval sud, però també mantenir les places i carrers de la 
zona del CAS, però també aquelles zones on hi ha consum a la via pública i on hi ha 
edificis i locals en què es trafica; també adaptar els espais que fan frontera amb altres 
districtes, no només l’avinguda Drassanes; fer seguiment de les finques de propietat 
municipal que han estat ocupades o es fa un ús indegut; dinamitzar els espais públics 
on actualment no passa res bo; liderar el Pla de veïnatge; trobar espais de treball on 
es puguin establir mecanismes de seguiment; coordinació amb les entitats del districte 
que treballen en aquest àmbit; reubicació immediata del CRD de Robador; ampliar el 
programa PIJ i establir reunions periòdiques amb ciutadans, però també reunions on 
l’oposició puguem aportar les nostres millores a les accions i treballar per reduir aquest 
fenomen. 



Per acabar volem agrair la feina feta per tots els serveis municipals i els cossos 
policials, que estan cada dia al peu del canó, però tampoc ens volem oblidar dels veïns 
i les associacions que lluiten per treballar i reduir aquesta situació tan dura.      

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Gràcies, president. Abans d’entrar al detall sobre la nova mesura de govern, 
m’agradaria agrair l’oferiment per part d’una part del Govern municipal en el treball 
conjunt. Després de moments de tensió inicial entre el Govern municipal i jo mateixa, 
en representació de Junts, hem aconseguit amb la voluntat dels dos grups reconduir la 
situació. Cadascú es lliure de fer política com vulgui i li vagi bé, però no acabem 
d’entendre l’actitud del Grup d’Esquerra que, en la reunió de treball conjunta, no va fer 
cap tipus d’aportació. Trobem també preocupant l’actitud del PSC que tampoc, en la 
mateixa reunió de treball, tingui res a dir ni que sigui per apuntalar l’esborrany, en 
principi, prèviament treballat pels dos socis de govern. 

Les necessitats d’un districte no tenen ideologia política i és per això que Junts, 
malgrat les diferències ideològiques amb el Govern municipal, hi col·laborarà sempre, 
aportant i vetllant en benefici i millora de les nostres veïnes i veïns. 

Som conscients que no totes les aportacions que fa Junts per Catalunya estan 
recollides en el document, però estem satisfets amb el debat, amb les reflexions amb 
veu alta i amb les aportacions que de nosaltres s’han pogut recollir en el document 
avui presentat. El primer que vàrem expressar és la disconformitat que el barri del 
Raval fos el protagonista, tot i que som conscients que al Raval actualment està el 
focus principal de la problemàtica. Creiem que, acotant la mesura a altres barris, 
aquests serien els perjudicats de la pressió al Raval, i haurien de tenir un pla per 
abordar la contingència com també les aliances ja previstes en relacions amb el 
Districte Sants-Montjuïc, però no heu previst amb el Districte de l’Eixample. 

És ben cert que el Raval porta dècades patint aquesta xacra. El primer Pla de xoc de 
drogues específic per a un districte neix el 2017, amb la complicitat de l’alcaldessa 
Colau i l’exalcalde Trias. En aquest pla de xoc es fa un pla integral i s’entén la 
problemàtica en el conjunt del districte posant una especial mirada en el barri del 
Raval. La primavera del 2017 soc jo anomenada consellera del Districte i he seguit de 
molt a prop l’evolució d’aquesta problemàtica. I és just en aquella primavera quan 
personalment m’encarrego de fer-vos les primeres esmenes en aquell pla de xoc 
inicial. Podem dir que potser no amb la rapidesa que voldríem, però ha tingut els seus 
èxits. Aquell va ser un pla on demanàvem ordre i autoritat i menys autoritarisme. I, en 
aquest sentit, hem d’agrair els esforços dels cossos de seguretat que tenim treballant 
incansablement al districte que han erradicat 301 espais de venda en tres anys. 

Aquí podem dir que, tant la Conselleria d’Interior, que encapçala Junts per Catalunya, 
com la Regidoria de Prevenció i Seguretat, que encapçala el Partit Socialista, han fet 
la seva feina i confio que continuaran fent-la. Ara molts dels indicadors ens apunten 
que la problemàtica en seguretat era, en part, un tema de voluntat política i que quan 
Govern municipal i cossos de seguretat s’alineen la percepció i la problemàtica en si 
milloren. 



Ens queden altres coses a millorar de les quals estic segura totes som conscients, 
calen unes polítiques judicials, socials, assistencials, de serveis valentes, contundents, 
que donin fruit. 

I ara ja entrant en la valoració més exhaustiva d’aquesta mesura, en concret en els 
objectius a treballar en l’àmbit de la promoció de la salut, prevenció i inclusió social, 
valorem molt positivament la recollida d’aportacions fetes pel nostre grup, com 
l’especial obstinació en la prevenció, la inclusió d’una mirada intergeneracional, però 
trobem a faltar la dotació de programes més individualitzats i una especial atenció a la 
salut mental.  

En l’àmbit sobre el medi urbà i l’acció comunitària, ja us vaig fer saber el nostre 
posicionament sobre certes «peatonalitzacions», però aquest és el vostre model de 
ciutat, i aquí sí que no arribarem a acords. Són aquelles mirades polítiques divergents 
que tenim Junts i Barcelona en Comú. 

En l’àmbit de prevenció i seguretat, us vàrem dir que, primer de tot, calia una anàlisi 
competencial de la legislació autonòmica i ubicació administrativa. Confio que, tot i que 
no queden reflectides en el document, ho tindrem en compte per garantir l’èxit del pla. 

En l’àmbit de l’habitatge és imprescindible la mobilització del parc d’habitatge buit del 
districte. 

I, per finalitzar, en l’àmbit de coordinació i transversalitat, agraïm aquest nou punt 
derivat de la demanda del nostre grup en la creació d’un referent que sigui capaç de 
coordinar i gestionar tots els serveis i actors involucrats en aquest pla. 

Sobre la calendarització, trobem molt correctes les pautes presentades, valorem molt 
positivament els canvis i fluctuacions que puguin sorgir, fent d’aquest pla un pla en 
moviment. 

Moltes gràcies, altre cop, per l’oportunitat de poder treballar plegats en benefici de les 
nostres veïnes i veïns.       

El president agraeix les intervencions i dona la paraula al Govern. 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz     

Gràcies, president. Des del Grup Municipal Socialista valorem que la mesura de 
govern que avui presentem ha de ser l’eina que ens permeti gestionar amb èxit uns 
dels reptes més grans que tenim al Raval, a Ciutat Vella i també a la ciutat. De fet, és 
un doble repte, com tenir cura de les persones que pateixen una de les malalties més 
terribles i més dramàtiques: l’addicció a les drogues, i, a la vegada, com tenir cura de 
l’entorn. Per un cantó, perquè un entorn positiu és un element fonamental en el procés 
de rehabilitació dels pacients. Per l’altra banda, perquè l’entorn, el barri, els veïns i les 
veïnes han de poder viure amb normalitat. Ens cal un espai públic en ordre, un espai 
de convivència i civisme. 

Treballem, doncs, per la reducció de danys al pacient i la reducció de danys al barri. 
Som conscients que és un equilibri difícil, però necessari i vital. I aquesta mesura de 
govern ens dona les eines per fer-ho. 



Tirar endavant aquesta mesura implica ser proactius i exigents en sumar complicitats i 
mantenir de manera constant el pols a la realitat, a les demandes i a les necessitats. 
Aquest Grup Municipal Socialista i aquest Govern està compromès i implicat a 
aconseguir-ho. 

El regidor 

Jo m’he deixat d’agrair a Ciutadans i a Junts per Catalunya la seva actitud a l’hora de 
treballar aquesta mesura de govern, i lamentar, com ja vaig fer en el plenari passat en 
l’anterior mesura de govern, que Esquerra Republicana no hagi fet cap mena 
d’aportació i, de fet, avui mateix pensàvem que potser ens dirien algunes coses i no 
han proposat absolutament res, a part d’estar en contra de les reurbanitzacions que 
s’han fet a Salvador Seguí, Vázquez Montalbán, Voltes d’en Cirés i altres. 

Aquest és un pla integral, és un pla que surt de la necessitat, de les reunions també 
que hem tingut amb veïns i veïnes que ens han expressat com estan vivint en els seus 
carrers, en els seus barris, a casa seva. I, per tant, és un pla que vol atendre aquestes 
necessitats de veïns i veïnes i també vol atendre la necessitat de crear un espai públic 
inclusiu, un espai públic en el qual capiguem tots. És un pla que, pel que fa a temes de 
salut, s’inclou en el Pla de drogues de ciutat. Un pla de drogues amb perspectiva de 
gènere i un pla de drogues en què hi ha fins a quinze equipaments de tractament de 
drogues a tota la ciutat i també al Raval. 

Per tant, és un pla que té, ja ho he dit, quatre fases i que el que vol, precisament, és 
abordar aquesta problemàtica de la venda de drogues des de diverses perspectives. I 
aquí m’agradaria recordar-les: revitalització urbana, activació de baixos, increment de 
neteja, enllumenat, manteniment, petites obres d’urbanitzacions, etcètera, sobretot 
focalitzada en els punts més problemàtics, revitalització econòmica, i aquí estem 
parlant d’itineraris laborals i estem parlant també de baixos de protecció oficial, treball 
comunitari a l’espai públic, però també treball comunitari de l’Administració, cossos de 
seguretat amb veïns i veïnes organitzats, i també dic a l’espai públic. Estem parlant 
també de la reubicació del CRD de Robador; per tant, ja estem en converses, i ja ho 
vam fer des de fa un parell d’anys, i estem buscant la manera per poder fer aquesta 
reubicació. I, a més a més, ja ho hem començat a fer també i s’està treballant en tota 
la millora de la coordinació de serveis: neteja, Guàrdia Urbana, Mossos d’Esquadra, 
educadors de salut, educadors de carrer, entitats, etcètera. 

Per tant, és un pla que proposa això, eh?, crear i treballar per un espai públic en què 
capiguem tots, en què no hi hagi usos excloents, on també millorar les condicions 
sanitàries de les persones que usen aquests equipaments de salut i també millorar, 
evidentment, la vida de veïns i veïnes. I, en aquest sentit, doncs, no pararem de fer les 
comissions de drogues i de prendre apunts cada vegada que els veïns i les veïnes ens 
diguin coses, sí, les seguirem fent, i tant que sí, de la mateixa manera com les 
desenes de reunions i de trucades i de trobades que tenim amb altres veïns i veïnes i 
que ens expliquen les seves problemàtiques. Això no ho deixarem de fer. I penso que 
és una mesura de govern i un pla important, perquè, més enllà d’un pla de xoc, el que 
marca és quina és la perspectiva del Raval que volem i ens focalitzarem en aquells 
punts en què pugui haver-hi més problemàtiques, però és un pla pensat per al Raval i 
per a tot el Raval, que serveix, i és cert, per a la resta de Ciutat Vella, i jo penso que 
serveix per a la ciutat. Però, en tot cas, tal com també ha dit la consellera Chacón, ara 
mateix ens centrem en el Raval perquè és allà on hi ha una problemàtica més acusada 



i penso que és allà on hem de començar, però podria servir per a altres barris del 
districte també si fos el cas.  

El president dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya. 

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Nosaltres negociem pressupostos i un pressupost com aquest no pot arribar a totes les 
coses que volen fer, amb la qual cosa després queda en paper mullat, i nosaltres 
tenim la responsabilitat amb els veïns de complir aquesta mesura de govern.  

El president dona la paraula de nou al regidor. 

El regidor 

No l’he acabat d’entendre. Vull dir, nosaltres negociem pressupostos i negociem 
polítiques públiques, que això és el que fem, no?, tirar endavant polítiques públiques.  

En tot cas, doncs, això, dirigir-me als veïns del Raval, penso que aquesta és una bona 
línia d’actuació, és una manera de treballar que ens permetrà a tots i a totes solucionar 
algunes de les problemàtiques que tenim tant a la nostra vida diària i a la vostra vida 
diària com en l’espai públic. 

C) PART DECISÒRIA 

1. Preus públics 2021 del Districte de Ciutat Vella 

El president dona la paraula al conseller Andrés Pérez.  

El Sr. Andrés Pérez Conte 

Bona nit. En relació amb els preus públics 2021, dir que el Districte de Ciutat Vella, en 
línies generals, ha mantingut les tarifes dels centres cívics, casals de gent gran, casals 
de joves, casals infantils, projecte Franja i els espais esportius del districte. Tot i així, 
es plantegen alguns canvis, que veiem a continuació. 

Amb relació a les activitats formatives dels centres cívics, s’incorpora una nota per 
tenir en compte els tallers telemàtics, que s’han hagut d’adaptar, no?, a les noves 
circumstàncies i que no estaven previstos anteriorment. Arran de la situació que estan 
vivint els equipaments per la covid-19, es proposa un preu per a aquesta tipologia de 
tallers que és un percentatge de descompte del 15% sobre el preu dels tallers 
presencials. 

També al Centre Cívic Pati Llimona es modifica el preu de l’autoservei del plató per a 
ús individual i en la modalitat d’un sol ús a dos hores i mitja i s’abaixa el preu de 42,35 
euros a 30 euros per així equilibrar-lo a altres propostes semblants. 

I, per últim, al Casal de Barri del Raval, també en relació amb els tallers adaptats de 
forma telemàtica, s’incorpora una nota per tenir en compte els tallers i amb un 
descompte també del 15%, igual que als centres cívics. 

Gràcies. 



El president dona la paraula als portaveus dels diferents grups municipals perquè 
facin el seu posicionament de vot sobre els preus públics.  

El Sr. Antoni Vidal Ruiz 

Nosaltres votarem abstenció i votarem abstenció perquè des del nostre Grup Municipal 
d’Esquerra Republicana de Ciutat Vella considerem que la votació en aquest plenari 
del Consell de Districte no és vinculant, i no és vinculant més que re perquè els preus 
públics es defineixen a la Comissió de Govern de l’Ajuntament de Barcelona. 

Ja us ho vam dir l’any passat i ja us ho vam comentar, considerem que és una 
proposta conservadora, sense cap novetat, i creiem que s’ha d’explorar maneres per 
tal de garantir els recursos per a entitats gestores, però també per garantir una 
tarifació el més social possible. 

Moltes gràcies. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

En aquest punt ens abstindrem per dos motius. El primer perquè considerem que 
aquests preus públics han de donar resposta a les necessitats dels ciutadans que 
utilitzen els diferents equipaments, tant centres cívics, casals de barri i equipaments 
esportius. Tots sabem que els nostres veïns i veïnes no estan en les millors condicions 
socioeconòmiques i no volem que cap ciutadà no pugui accedir a aquests 
equipaments per problemes econòmics. Per això creiem que aquests preus s’haurien 
de reduir, no congelar. Considerem que aquests ciutadans es mereixen la millor 
atenció possible i garantir que la gestió d’aquests equipaments surti també 
beneficiada. I el segon motiu és perquè considerem que aquestes instal·lacions, tant 
els equipaments cívics com algunes pistes i els casals de barri, no tenen les millors 
instal·lacions que podrien tenir. I abans de congelar preus, s’haurien de reduir i 
l’Ajuntament hauria de fer l’esforç de tenir una subvenció específica per millorar 
aquests equipaments. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Junts per Catalunya serà molt breu. Com ha dit el conseller d’Esquerra, tot i que no 
sigui vinculant, nosaltres votarem a favor per la predisposició a no augmentar preus ni 
que sigui amb el cost mínim, sinó més aviat congelar-los. 

El president dona de nou la paraula al conseller Andrés Pérez. 

El Sr. Andrés Pérez Conte 

No, més que res crec que, en aquesta situació, s’ha fet un esforç. També dir que els 
centres cívics i la resta d’equipaments han hagut d’adaptar-se a aquestes noves 
circumstàncies, i les úniques activitats que s’han estat gairebé realitzant durant aquest 
temps han sigut telemàtiques, i és aquí on hem reduït els preus, no?, que són les 
activitats que activament s’han portat a terme, en termes generals. 

El president dona de nou la paraula a la resta de grups. 

El Sr. Antoni Vidal Ruiz 

Bàsicament el que li dic, conseller, és que cal obrir el meló, fer un canvi en el model, 
bàsicament. Nosaltres el que estem acostumats en aquests plenaris és a apujar, 
abaixar preus, però no mirar més profundament i analitzar el model, canviar-lo. Tenim 



una eina magnífica, que en disposen els ajuntaments, que són els preus públics, que, 
si s’utilitzen bé, amb el finançament local, poden ser magnífics per regular moltes 
coses. I el que demano és això, bàsicament és un canvi de model. 

El president dona de nou la paraula al Govern. 

El Sr. Andrés Pérez Conte 

Bàsicament, l’any passat ja es va canviar el model per precisament donar més 
autonomia a cada un dels centres en les activitats i no dependre tant del que ingressin 
per les activitats i els tallers. 

El president comunica que aquest punt ha estat aprovat amb el vot favorable dels 
grups del Govern i Junts per Catalunya i l’abstenció d’Esquerra Republicana de 
Catalunya i Ciutadans. 

2. Informar sobre el projecte del Pressupost general de l’Ajuntament de 
Barcelona de l’any 2021 

El president dona la paraula al regidor. 

El regidor 

Bé, com hem explicat en el Consell Ciutadà d’abans, repetiré l’explicació. Estem 
davant d’un any excepcional, el 2021, amb un pressupost també excepcional que 
podrà ser, doncs, gràcies que hi ha uns ingressos extraordinaris, com l’increment de la 
PIE respecte de la caiguda de l’activitat econòmica, el repartiment del fons 
incondicionat de l’Estat per a ens locals i el deute municipal que, finalment, podrem 
mobilitzar per inversions. Per tant, estem parlant del pressupost més gran de la 
història, que ascendeix a 3.231 milions d’euros i que potser contraintuïtiu, o pot 
semblar contraintuïtiu, en la situació econòmica, però, bé, doncs, que aquestes 
aportacions ens ho permeten.  

És un pressupost que està basat i que té l’objectiu sobretot de donar resposta a la crisi 
que estem vivint i, a més a més, a l’exigència de reengegar l’economia.  

La inversió, ho dèiem abans també, és l’eina que tenim l’Administració per reactivar 
l’economia. I aquí, doncs, ara mateix, aquests pressupostos han passat la primera de 
les fases polítiques i administratives, perquè pugui acabar sent aprovat, ha de passar 
per tots els districtes, i esperem que sigui aprovat per la resta de grups municipals o 
pels màxims possibles. I, en aquest sentit, doncs, també fer una demanda a tots els 
grups municipals perquè les ciutats volem gestionar els fons europeus, no volem que 
ens siguin transferits diners i que, en canvi, el control i la gestió estiguin en mans d’una 
altra Administració. L’Ajuntament és qui estem a primera línia amb els ciutadans i les 
ciutadanes i creiem que, a part que en som capaços, tenim la urgència de poder-los 
gestionar. 

Per tant, estem parlant això, eh?, d’uns pressupostos amb els recursos més elevats de 
la història, amb un creixement del 6,5% en total i també de la despesa corrent, que és 
aquelles despeses ordinàries que no estan relacionades amb les inversions. 

El president obre el torn de la resta de grups municipals.  



El Sr. Antoni Vidal Ruiz 

Gràcies, president. Nosaltres també constatem que són uns pressupostos expansius, i 
ho són gràcies a tota la batalla que hem lliurat des d’Esquerra des del mes de març en 
relació amb l’endeutament, el tema dels romanents i les transferències per part de 
l’Estat, que recordem que el pla de la ministra Montero era manllevar els estalvis dels 
municipis, i gràcies a nosaltres no s’ha aconseguit i, per tant, tenim aquests 
pressupostos expansius que es mereix Barcelona. Cal intentar també treballar per 
millorar-los, perquè hi ha poques concrecions, o concrecions que encara no s’han 
desenvolupat, com, per exemple, hi ha 107 milions d’euros de transferències de capital 
als nostres pressupostos que són fruit del Fons covid de 3.000 milions d’euros que 
provenen de l’Estat, que l’Estat encara no s’ha pronunciat sobre el tema. També cal dir 
que són uns pressupostos inicials imprecisos i com a exemple poso l’exemple del 
pressupost de l’Institut Municipal de Serveis Socials on l’Ajuntament fa una 
transferència corrent de 229 milions d’euros a l’institut i l’institut en rep 255. Per tant, 
tenim aquí un dèficit de 26 milions d’euros que el Govern ens haurà de dir què farà, 
perquè ens estem saltant directament l’article 165.4 del text refós de la Llei d’hisendes, 
en el qual ens diu que qualsevol pressupost aprovat per l’Ajuntament ha d’estar en 
equilibri o en superàvit. 

Des del nostre grup farem tot el possible perquè el màxim d’inversions recaiguin en el 
nostre districte, tenint en compte que hi han 415 milions d’euros en inversions que 
encara no estan definides. 

I destacar també, doncs, que aquests pressupostos se sustenten gràcies a la fiscalitat 
que vam pactar l’any passat. I, per tant, doncs, que no té sentit que els grups de dreta 
critiquin molt aquest pressupost, però que després s’apuntin al carro de «vinga, anem 
a gastar». 

I, per últim, comencem tota la part de negociació ara mateix. Nosaltres farem una 
abstenció a l’espera de com acabi la negociació, negociació que basem en quatre 
erres: reforç als serveis públics, redistribució dels recursos per reduir desigualtats, 
l’impuls per a la recuperació econòmica i la reconversió dels sectors productius menys 
resilients. 

Gràcies. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gracias, presidente. Bien, nosotros en la Comisión de Economía de casa gran hicimos 
una abstención con la idea de seguir negociando, de seguir trabajando todas aquellas 
propuestas que creemos que son imprescindibles para unos presupuestos de la 
ciudad de Barcelona con una crisis social, económica y sanitaria como la que estamos 
viviendo. 

Ahora bien, cuando analizamos el presupuesto, sobre todo del Distrito, que creo que 
es el que deberíamos estar votando en estos momentos en este punto del orden del 
día, creemos que una de las apreciaciones que podemos encontrar es que, respecto al 
año pasado, Ciutat Vella pierde un presupuesto de 1.272.879 euros en un año. 
Creemos que esto es injustificado y sin sentido. Y es verdad que seguiremos 
debatiendo y seguiremos haciendo enmiendas a esos presupuestos y a esas 
negociaciones, que estoy segura de que nuestro equipo económico seguirá trabajando 
y trabajará de valiente para que se ayude a todos aquellos ciudadanos.  



Lo que nos sorprende es que en un distrito como Ciutat Vella, con la que está 
cayendo, una situación económica de los ciudadanos del distrito, disminuya tanto un 
presupuesto. Eso ya define que este Gobierno no apuesta por la recuperación y la 
sobrevivencia de Ciutat Vella, un distrito tan castigado y tan destrozado. Es intolerable 
que las partidas más importantes, o las que consideramos más importantes, 
disminuyan dada la crisis social, sanitaria y económica. No puede ser que la partida de 
servicios sociales básicos disminuya 173.198 euros, o que la atención social y la 
limpieza del hogar, el SAD, disminuya el presupuesto 139.449 euros, o que la 
promoción de la salud del distrito disminuya el presupuesto 10.000 euros. 

No consideramos que en un presupuesto como necesita Ciutat Vella, como necesitan 
nuestros ciudadanos en Ciutat Vella tengan que disminuir tanto las partidas. Y ya, si 
hablamos de limpieza, hablamos de gestión de la iluminación pública, también pierde 
presupuesto, y esto en un distrito tan céntrico y tan importante donde tenemos tantos 
puntos negros consideramos que no tendría que disminuir, mantenerse o aumentar. 

Y si vamos ya a diferentes apreciaciones de otros impuestos o comparándolo con el 
presupuesto del 2018, se retiró una partida presupuestaria que se llamaba «Promoción 
de la vivienda social», que consideramos intolerable y necesitamos que vuelva a 
aparecer en unos presupuestos de Ciutat Vella. 

Votamos en contra. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Gràcies, president. Vagi per davant que aquest no és el nostre pressupost, és el 
pressupost del Govern municipal, l’estudiarem, farem propostes i, en funció d’això, 
veurem quin suport li donem. De moment, ens abstindrem, perquè és una proposta 
que estem treballant amb les al·legacions. El pressupost ha crescut en el global de la 
ciutat, però, malauradament, en el cas del Districte de Ciutat Vella, tenim uns 
pressupostos retallats. Potser si ens haguéssiu assegut i parlat, podríem entendre 
aquestes retallades. Perquè, sí, són retallades en tota regla. I això els passa a tots els 
governs, però només ho pateix qui governa en un moment determinat. Quan ets a 
l’oposició en dius «retallades», quan ets governant parles de «reajustos». I ara que 
heu tocat poder sou conscients que heu de repartir el capital el millor que podeu o 
sabeu. La situació a tota la ciutat de Barcelona com al districte de Ciutat Vella és prou 
gran com per saber si les accions que es volen fer tenen sentit o no.  

Junts per Catalunya només donarem suport si Barcelona ha de sortir del pou. No 
acceptarem uns pressupostos basats en l’aixecament de carrers, inversions en pedra, 
despeses internes al més estil socialista; a la llarga ja veiem el que tenim com a 
herència. L’Estat espanyol, a diferència d’altres estats europeus, com Alemanya o 
França, ha estat a la cua en ajudes. De fet, el darrer estat d’alarma es va fer sense cap 
mesura de suport o ajuts al sector i persones afectades, i això obliga encara més a la 
resta d’administracions a fer esforços per arribar en la mesura del possible allà on sigui 
necessari. 

Primer de tot, serem exigents amb nosaltres mateixos, com estem fent fins ara, portant 
iniciatives mesurades i ajustades a l’economia i recursos que té el mateix Ajuntament i 
el Districte. L’endeutament que ha fet créixer aquest pressupost pot ser molt útil, si els 
diners es gasten bé. Si no ens els gastem bé, tindrem un problema econòmic molt 
gran de futur. Nosaltres creiem que hem de buscar el creixement de l’economia 
ajudant tot el teixit productiu a crear riquesa. Cal que la caixa de l’Ajuntament torni a 
omplir-se per poder donar resposta a totes les necessitats de les nostres veïnes i 



veïns. Cal gastar, sí, però cal gastar bé, i algunes de les actuacions que hem vist en 
aquests darrers mesos sobre com afrontar la crisi no ens semblen la millor resposta 
possible, tot el contrari. 

El president dona de nou la paraula al Govern.  

El regidor 

Bé, només evidenciar que les esquerres estem més a prop d’arribar a un acord per als 
pressupostos que no pas amb les dretes, cosa que, per a mi, té tot el sentit del món. I, 
en tot cas, hem de seguir treballant en algunes de les coses que heu dit totes plegades 
que em sembla que són prou interessants i prou importants, però això sí, posant 
l’accent sempre en les necessitats sorgides de la covid i, per tant, les necessitats 
socials i també, doncs, la regeneració econòmica, que per a mi ha de passar, sens cap 
mena de dubte, per la diversificació, com ja hem explicat en moltes ocasions. 

I res més, aquests pressupostos segueixen els seus tràmits i segueixen les seves 
negociacions i confiem poder-los aprovar i que tinguem tots plegats el pressupost més 
expansiu i més gran de la història de l’Ajuntament de Barcelona. 

El president informa que aquest punt ha estat aprovat amb el vot a favor del Govern, 
l’abstenció d’Esquerra Republicana de Catalunya i Junts per Catalunya i el vot en 
contra de Ciutadans.    

3. Informar el PAM. Aprovació del PAD 

El president dona la paraula a la consellera González perquè exposi aquest punt. 

La Sra. Jessica González Herrera  

Bona tarda a totes i tots. Ja hem explicat al Consell Ciutadà aquest nou Pla d’actuació 
municipal i Pla d’actuació de districte extraordinari que vol donar resposta a la 
pandèmia revisant i actualitzant les prioritats formulades mesos enrere, a l’inici del 
mandat, i mobilitzant tots els recursos disponibles per fer front a la situació actual i 
amb una mirada prou llarga per aprofitar les finestres d’oportunitats que també aquesta 
crisi implica i que podrien revertir certes dinàmiques també que portem arrossegant 
des de fa anys. 

L’objectiu d’aquest Pla d’actuació municipal i del Pla d’actuació de districte és proposar 
un nou full de ruta per a accions contundents que, per una banda, durant mesos que ja 
han passat i encara s’estan fent per fer front als efectes immediats de la crisi a través 
d’un pla de xoc i de contingència que donava resposta a totes les necessitats 
sobrevingudes de la ciutadania, sobretot en temes d’alimentació, en temes d’habitatge, 
d’emergència social en un sentit ampli, en especial a la població més vulnerabilitzada i 
més afectada, també atenent a comerç i empreses locals coordinant serveis públics. I 
en la línia de fer aquesta mirada més profunda, no?, i de repensar i de replantejar 
prioritats i serveis a mitjà i llarg termini, la idea és aprofitar aquesta conjuntura per 
estructurar i recuperar també els eixos que s’havien utilitzat durant el PAM i el PAD 
anteriors. I faig un petit recordatori de quins són aquests eixos. 

En primer lloc, a nivell de l’eix econòmic, i aquí començo a aterrar en intencions que 
tenim des de l’equip polític de Ciutat Vella i actuacions concretes, per una banda, com 
hem dit en diverses ocasions, volem aprofitar la centralitat i tota potencialitat de Ciutat 
Vella perquè el nostre districte pugui portar un lideratge de la recuperació econòmica 



de la ciutat en aquest context postcovid. L’aposta desmesurada que hem comentat en 
diverses ocasions realitzada els últims anys pel sector de serveis ha suposat un alt 
grau de dependència del turisme, que ha provocat greus conseqüències que s’estan 
patint en l’actualitat. Llavors, volem treballar des d’una perspectiva de consum, 
producció i distribució local que promogui l’ocupació de qualitat i crear aliances amb 
actors innovadors que permetin diversificar aquesta economia. 

Al segon eix es tracta de reforçar recursos per a la inclusió social, entenent la idea 
d’inclusió social molt més enllà de cobrir necessitats bàsiques, que també, però que 
inclogui possibilitat que totes les persones puguin desenvolupar el seu projecte vital 
per participar activament en la vida social, comunitària, cívica, cultural, etcètera. 
Llavors, situar l’acció i la inclusió social en l’empoderament personal i col·lectiu. 

En tercer lloc, parlem d’accelerar la transició ecològica contra la crisi climàtica. 

El quart és fer una ciutat més amable, segura, des dels barris i amb visió 
metropolitana. 

I en últim lloc l’eix d’impulsar una societat oberta amb una administració digitalitzada, 
especialment important en el context actual. 

Pel que fa a la participació de la ciutadania, fins al 22 de maig s’han pogut incorporar 
aportacions a través del decidim. I el PAM i el PAD seran, finalment, aprovats el 26, 
em sembla, de febrer en el Consell del plenari municipal. 

El president agraeix la intervenció i obre el torn dels grups municipals. 

El Sr. Antoni Vidal Ruiz 

Gràcies, president. Avui ens presenteu el vostre PAD, i que és bàsicament el full de 
ruta i de planificació que fareu i les vostres accions de Districte fins al 2023. Recordar-
vos que estem quasi ben bé a l’equador del mandat i, per tant, el PAD, com totes les 
coses, arriba tard. I arriben tard i considerem, des d’Esquerra Republicana, que és una 
proposta poc ambiciosa pel que demana Ciutat Vella. Poc ambiciosa si valorem dos 
ítems que hem de tenir en compte: un és que estem enmig d’una batalla contra una 
pandèmia i l’altre és que el pressupost de l’any vinent serà expansiu, però que no 
sabem què passarà a les finances de l’Ajuntament l’any 2022 i 2023, si no canvien les 
regles del joc, que això és molt important. I, per tant, cal aprofitar al màxim possible 
l’any 2021 per intentar tirar coses endavant. 

Dir-vos que trobem a faltar, entre moltes altres coses, acció de promoció econòmica 
amb accent de Ciutat Vella. El regidor ja ho ha simplificat bàsicament a l’informe del 
regidor: ell només deia que, en temes de promoció econòmica, només hi havia Pla 
d’usos i baixos, quan hi han moltes més coses a fer sobre aquest tema. 

L’acció social, no ens cansarem de repetir-ho, que anem donant cops de timó sense 
rumb. No tenim una planificació bona establerta, anem a base de caçar bolets. 

I sobre seguretat passeu de puntetes, com sempre. I compte que si des de l’esquerra 
no fem polítiques de seguretat i de prevenció, els de la dreta vindran i serà pitjor. Per 
tant, compte amb aquest tema, perquè després ens haurem de lamentar. 



Per últim, ens agradaria dir-vos que és una proposta que ens presenteu sense cap 
mena de consens. La nostra portaveu del grup va estar insistint en repetides ocasions 
al Govern de consensuar, intentar consensuar, o que ens ensenyéssiu el vostre PAD, 
però, al final, llum fosca i opacitat, com sempre. I és per això que votarem en contra 
del vostre PAD, per manca d’ambició de la proposta i per manca de consens en 
l’elaboració d’aquest. 

Gràcies. 

El Sr. Thair Rafi Khanun 

Desde el Grupo Municipal Ciutadans, pensamos que, durante el proceso de PAM y 
PAD, el Gobierno no ha sido capaz de incluir a todos los partidos de la oposición para 
poder trabajar codo con codo para mejorar y dar una visión más participativa y abierta 
para poder conseguir resultados de estas estrategias, que realmente eran buenas, 
pero vimos que no solo los partidos políticos de la oposición, sino que algunos 
vecinos, vecinas, comerciantes, entidades también se quejaban de no tenerles en 
cuenta durante todo el proceso. Es por eso que creemos que este tipo de proyectos 
deben ser más participativos y proceso de escucha por parte de los vecinos, vecinas, 
comerciantes y las entidades que trabajan día y noche para dar vida a nuestro distrito. 

Debemos saber que Ciutat Vella no es como otro distrito de la ciudad, tiene sus 
particularidades. Somos el distrito céntrico de la ciudad y, por tanto, el más afectado 
por la disminución del turismo. Pero no podemos olvidar que en este distrito hemos 
tenido y tenemos una economía sumergida a la que tenemos que dar respuesta, sobre 
todo a aquellas personas que ya eran vulnerables y todavía hay más. 

Para nosotros las propuestas relacionadas con la economía tienen que dar respuesta 
a dos conceptos básicos. El primero es recuperación económica y reactivación del 
distrito. Y la segunda es mejorar el empleo y garantizar condiciones laborales dignas.  

Desde Ciudadanos creemos que todas las propuestas deberían ser acordadas con los 
ejes comerciales, con las pymes y con las entidades que trabajan para mejorar la 
economía de la ciudad. Las propuestas que defendemos para mejorar a los diferentes 
colectivos de la ciudad deberían regirse por garantizar la igualdad de oportunidades de 
los ciudadanos siempre.  

Les recordamos que podemos estar de acuerdo con los objetivos, pero no con las 
propuestas poco concretas que nos han presentado hoy.  

En este sentido, pues, nuestro voto será en contra. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Primer de tot, lamentem no haver tingut una reunió prèvia, com sí que ho han fet altres 
districtes. Anomeneu el PAD un programa ambiciós, un full de ruta arriscat i valent, 
però jo no sé llegir cap futur més enllà de la pandèmia. No podem viure en 
l’excepcionalitat permanent. Parleu de la reducció significativa de l’activitat turística a 
Ciutat Vella i més enllà de la crítica al sector que durant molts anys heu criminalitzat, 
no teniu cap pla alternatiu i seguiu sense tenir-lo. 



Reflexionem en benefici dels ciutadans, entre tenir un «xusco» de producció 
econòmica i no tenir-ne, què és millor? Carregar contra un model que hem vist que és 
precari, que és fràgil, poc resilient està bé, però deixar la ciutadania sense alternativa 
està molt malament. Les mesures de xoc en el sector econòmic són mesures poc 
valentes i insuficients. Però celebrem l’esforç en les llicències de terrasses i la reducció 
de les taxes. 

La majoria d’actuacions estratègiques que voleu implementar no són noves, i entenem 
que Ciutat Vella té un abans i un després de la covid. Les mesures de xoc en els 
diferents eixos són mesures compartides amb altres administracions, com, per 
exemple, la Generalitat. Llavors, agraïm la falca publicitària que ens feu.  

Tot i ser al PAD, en moments, havia d’anar a la primera pàgina i mirar si no m’estava 
llegint el PAM. En aquest document falta com els serveis centralitzats han repercutit en 
el nostre territori, hi manca el foment de l’esport femení, el col·lectiu LGTBI de la 
tercera edat, les celebracions dels consells de dinamització comercial, el foment de la 
llengua catalana com a eina de cohesió, tot i que trobem molt encertat l’aprenentatge 
de les llengües maternes per als fills de pares d’origen divers.  

Celebrem, com ja he esmentat en l’informe al regidor, que «recapaciteu» sobre les 
vostres accions errades incloent en el PAM la descentralització de les UNO i 
l’increment d’agents en el torn de nit. 

I, ja finalitzant, el que més gràcia m’ha fet de tot plegat és la vostra reclamació de la 
Foneria de Canons de la Generalitat. Per què voleu un edifici industrial, si difícilment 
podeu rehabilitar pisos i posar-los a disposició de famílies vulnerables per manca de 
pressupost? Acabeu el Borsí i després ja en parlarem. D’això nosaltres en diem «un 
brindis al sol». 

No obstant, no s’entendria que en un moment com l’actual Junts per Catalunya votés 
en contra. I per aquest motiu ens abstindrem per seguir donant continuïtat i negociant 
noves aportacions al document que millorin la vida dels veïns i veïnes del districte de 
Ciutat Vella. 

El president informa que ha quedat aprovat amb els vots a favor dels grups de 
Govern, l’abstenció de Junts per Catalunya i el vot en contra d’Esquerra Republicana 
de Catalunya i Ciutadans.   

4. Modificació del Pla especial urbanístic de protecció de la qualitat urbana i 
catàleg de protecció dels establiments emblemàtics de la ciutat de Barcelona 

El president dona la paraula al conseller Ibarra perquè exposi aquest punt.  

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Gràcies, president. Sotmetem a informació del plenari del Districte de Ciutat Vella la 
modificació del Pla especial urbanístic de protecció de la qualitat urbana i catàleg de 
protecció dels establiments emblemàtics de la ciutat de Barcelona. 



El pla especial proposa la revisió dels establiments dedicats a les bodegues de barri 
per tal d’incorporar els nous establiments d’interès a partir dels trenta-un establiments 
que van formar part de l’acord de suspensió de llicències de data del juliol del 2019. 

La proposta actual de modificació puntual del pla vigent s’emmarca en els treballs 
d’actualització del catàleg de la ciutat i en les previsions de l’exposició final del vigent 
pla especial, que preveia completar els establiments a protegir sempre que compleixin 
els requeriments i continguts patrimonials coherents amb els criteris generals del pla 
especial. 

Després dels estudis de detall dels establiments, se’n protegeixen onze, i en el cas de 
Ciutat Vella s’hi ha inclòs el Bar del Toro situat al carrer Sant Gil, número 2. 

Gràcies. 

El president agraeix la intervenció i obre el torn de paraula de la resta de grups 
municipals.    

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Votarem a favor. Gràcies. 

El Sr. Thair Rafi Khanun 

Desde Ciudadanos hemos apoyado al sector y el reconocimiento de estos 
establecimientos emblemáticos como símbolo de la ciudad y de nuestro distrito. 
Hemos defendido el valor patrimonial de estos negocios y establecimientos en el 
catálogo urbano de la ciudad. También hemos presentado a lo largo del mandato 
diferentes iniciativas en la Comisión de Economía para defender la protección 
patrimonial, pero también en el Parlamento. No olviden que no solo hay que proteger 
el lugar, sino que debemos ofrecer ayudas y subvenciones para que estos locales 
puedan seguir adelante con la actividad de economía que llevan a cabo. 

Nuestro posicionamiento será abstención. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Aquest és un tema urgent, Barcelona perd dia a dia part del seu patrimoni 
arquitectònic històric per una manca d’interès de l’Administració i susceptibilitat pel que 
fa a la detecció de patrimoni. Ciutat Vella és un districte on hi ha molt patrimoni pel 
qual vetllar ja no tan sols en la catalogació, sinó pel silenci quan es descataloga. 
Tenim eines i són públiques per catalogar, però no restem assabentats de les 
descatalogacions, i es perd patrimoni com va ser el cas de l’emblemàtic Indio al carrer 
del Carme. S’han de posar a disposició recursos humans i materials per millorar en 
extensió un catàleg molt més rigorós i complet, no només establiments emblemàtics, 
sinó de totes aquelles peces que siguin susceptibles de ser protegides per al benefici 
de la societat i les generacions futures. 

El nostre vot serà favorable. 



El president informa que aquest punt ha estat aprovat amb el vot a favor dels grups 
de Govern, Esquerra Republicana de Catalunya i Junts per Catalunya i l’abstenció de 
Ciutadans.   

5. Modificació del Pla general metropolità per a la regulació de l’ús d’allotjaments 
dotacionals 

El president dona la paraula al conseller Ibarra. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Gràcies, president. Sotmetem a informació del plenari del Districte de Ciutat Vella la 
modificació del Pla general per a la regulació dels usos d’allotjaments dotacionals. 

Aquesta modificació, d’acord amb el Decret 17/2009, haurà de concretar la situació 
d’aquest nou tipus dins del sistema d’equipaments comunitaris, així com quin 
percentatge de les reserves globals del municipi es destina a aquest ús. 

A més, com que aquests sòls són susceptibles de desenvolupament privat, caldrà 
determinar la quantitat màxima de sòl d’iniciativa privada. 

Els objectius de la modificació del pla general són definir el marc normatiu davant dels 
canvis introduïts en el decret en relació amb l’elaboració dels tipus d’equipaments 
d’allotjament dotacional a Barcelona, protegir les reserves de sòl qualificat del sistema 
d’equipaments per als usos necessaris dins de l’àmbit territorial, permetre una 
distribució d’allotjaments dotacionals equilibrada del territori i d’acord amb la dotació de 
sòl d’equipament existent, la capacitat d’implantació de nous equipaments, la 
concentració existent d’allotjaments dotacionals i les necessitats de la població en 
cada districte, donar prevalença a la iniciativa pública en aquest tipus d’equipament. 

Gràcies. 

El president obre el torn de la resta de grups municipals. 

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Votem a favor. 

El Sr. Thair Rafi Khanun 

Consideramos que la ciudad de Barcelona debemos explorar diferentes medidas para 
ampliar el parque público de alojamiento dotacional y establecer unos criterios básicos 
para poder tener más alojamiento de este tipo. Estamos estudiando las diferentes 
enmiendas que se han presentado y, en breve, podremos saber cómo acaba esta 
regulación. Hasta ese momento, les daremos el beneficio de la duda, pues votamos a 
favor. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 



Nosaltres també votarem a favor, ja que amb aquesta modificació es tracta d’aplicar la 
llei a un territori concret. De totes formes, Junts per Catalunya vetllarem que el procés 
d’implantació es faci a dreta llei, amb les garanties jurídiques necessàries. 

El president informa que aquest punt ha estat aprovat per unanimitat. 

6. Modificació del Pla general metropolità a la finca del carrer Avinyó, núm. 17 

El president dona la paraula al conseller Ibarra. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Gràcies. Sotmetem a informació del plenari del Districte de Ciutat Vella la modificació 
del Pla general metropolità a la finca del carrer Avinyó, número 17. El pla assumeix la 
iniciativa pública a la modificació del Pla general metropolità i adopta la proposta de 
modificar l’errada del citat pla de 1976, quan va qualificar com a equipament actual, 
clau 7a, l’immoble del carrer Avinyó, 17. La sentència no es pronuncia sobre quina 
seria la qualificació més adient, per la qual cosa l’ha de determinar la mateixa 
modificació del PGM, que sotmetem avui a informació, sinó que considera que la 
qualificació 7a estava equivocada el 1976, atenent a l’anàlisi contextual que es 
tractava d’un edifici que ni per la seva tipologia ni pel fet que mai havia tingut ús 
d’equipament.  

En aquest context, la qualificació urbanística que li correspon per coherència amb 
l’entorn és la de zona de nucli antic de conservació del centre històric, clau 12b, que és 
la dominant en el conjunt del barri Gòtic. Per tant, els objectius de la modificació del 
PGM són adequar el planejament de la finca del carrer Avinyó a la sentència que 
motiva el pla, rectificar la qualificació de la finca existent en el Pla general metropolità 
on figura com a equipament existent, clau 7a, atorgar continuïtat urbanística adient en 
coherència amb l’esmentada sentència i les característiques zonals de l’entorn de la 
finca objecte del pla i concretar l’ordenació urbanística de la parcel·la atenent a les 
condicions específiques de l’emplaçament i a la seva condició d’edifici protegit 
patrimonialment com a nivell c. 

Gràcies. 

El president agraeix la intervenció i obre el torn de paraula de la resta de grups.  

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Ens abstindrem. 

El Sr. Thair Rafi Khanun 

A favor, ya que es un cumplimiento de una sentencia judicial. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

El nostre vot serà favorable, tot serà per desencallar una errada de fa quaranta-quatre 
anys. 



El president comunica que aquest punt ha estat aprovat amb els vots a favor del 
Govern, Ciutadans i Junts per Catalunya i l’abstenció d’Esquerra Republicana. 

D) PART D’IMPULS I CONTROL 

a) Proposicions 

1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè, 
atès que la situació actual de pandèmia ha fet que la vida es traslladi en la 
seva gran majoria a la virtualitat, atès que al nostre districte hi ha una gran 
problemàtica amb les desigualtats i, específicament, amb la bretxa digital, 
atès que el personal de serveis socials s’ha vist transformat per la pandèmia 
en treballadors que tramiten ajudes en comptes de realitzar una intervenció 
social, degut a la dificultat per utilitzar les TIC i dur a terme certs tràmits i atès 
la diversitat lingüística del nostre districte, el Govern del Districte de Ciutat 
Vella es comprometi a dur a terme un seguit d’accions per tal de facilitar a 
tothom qui ho requereixi el domini de les competències TIC, i garanteixi la 
traducció de les pàgines oficials adequada a la diversitat lingüística del nostre 
districte. 

PRIMER.- Que es creï un curs intensiu que estigui a disposició de totes les  
entitats del districte que ho demanin. En aquest curs s’haurà d’ensenyar 
sobretot a tramitar documents, demanar ajudes en general, i que s’ensenyi 
com utilitzar les webs de l’Administració necessàries, com la de serveis 
socials, l’Oficina de l’Habitatge, etc. 

SEGON.- Donada la diversitat lingüística existent al nostre territori, demanem 
que totes les webs de l’Ajuntament de Barcelona i de tots els serveis que 
estiguin vinculats a aquesta Administració tinguin la possibilitat de ser 
traduïdes a les llengües més utilitzades al nostre districte. 

El president comunica que la primera proposició, del Grup Municipal d’Esquerra 
Republicana, es debatrà conjuntament amb el prec número 7, del Grup Municipal de 
Junts per Catalunya. Així mateix, informa que els temps d’intervenció seran de sis 
minuts per a Esquerra Republicana, cinc minuts per a Junts per Catalunya, tres minuts 
per a Ciutadans, tres minuts per al Partit Socialista i cinc minuts per a Barcelona en 
Comú. A continuació, dona la paraula a Esquerra Republicana. 

La Sra. Alba Segura Gomila 

Gràcies, president; consellers… Bé, bona tarda. Com ja saben, perquè ho estem vivint 
tots, la pandèmia ha traslladat la nostra vida a la virtualitat, i això també comporta que 
la majoria de tràmits també s’han traslladat a la virtualitat, cosa que suposa una 
problemàtica molt gran per a molta gent, perquè, no ens enganyem, fer un tràmit de 
serveis socials, Oficina de l’Habitatge o qualsevol servei de l’Ajuntament o de 
qualsevol espai no és fàcil. Segurament més d’un d’aquí no sabria fer-ne, m’incloc jo 
també. I no parlo únicament de tema de dispositius, sinó complicació al fer-lo i, a més, 
de llenguatge. 

Tenim una crisi social i econòmica a sobre, ara mateix necessitem totes les accions i 
solucions possibles per ajudar tothom. Totes aquestes dificultats provoquen que els 
serveis socials es vegin saturats, ja que estan treballant ara mateix com a tècnics fent 



tràmits més que com a educadors o treballadors socials, que la seva funció principal 
és intervenció social per millorar la vida de les persones i de la societat analitzant els 
problemes de fons. Actualment, l’únic que fan o poden fer, perquè estan saturats, és 
fer aquests tràmits, demanar ajudes, beques, etcètera. 

Com que som conscients que aquesta no és la seva feina i com que també volem que 
la societat sigui més autònoma i que els problemes de la bretxa digital i bretxa 
lingüística es solucionin, els demanem que en un curt termini de temps es creï un curs 
intensiu a disposició de totes les entitats i persones que ho requereixin on s’ensenyi a 
tramitar aquests documents, demanar ajudes i, en general, que s’ensenyi a utilitzar les 
webs de l’Ajuntament i a fer tràmits d’aquesta Administració. 

També demanem que a mitjà termini, en un termini de sis mesos, es creï una diagnosi 
i un pla d’acció específic per tal d’acabar amb la bretxa digital o almenys millorar 
aquesta situació i la bretxa idiomàtica igual, focalitzant-se específicament en col·lectius 
de gent gran i de diversitat cultural.  

De la mateixa manera la companya Mercè Amor ha fet una intervenció escrita, que 
imagino que la tindran, també recolzem la proposició que fa en aquesta intervenció. 

Moltes gràcies. 

7. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè, atès 
que l’Ajuntament de Barcelona, com altres administracions, acceleren i 
impulsen l’administració electrònica per atendre la ciutadania, atès que al 
districte de Ciutat vella és un problema a solucionar tant la bretxa digital, la 
barrera idiomàtica, el desconeixement de l’Administració com els propis 
coneixements a nivell usuari en els mitjans informàtics per un nombre elevat 
de veïns i veïnes i atès que molts veïns i veïnes no poden realitzar els tràmits 
necessaris per tots els motius descrits en el punt anterior i això provoca un 
greuge comparatiu respecte a altres ciutadans, el Districte de Ciutat Vella 
homogeneïtzi a tot el districte punts d’atenció telemàtics integrals en els 
equipaments municipals que consideri, amb els dispositius, xarxa d’internet i 
personal de suport adequats. 

El president agraeix la intervenció i, tot seguit, dona la paraula a Junts per Catalunya.   

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Gràcies, president. Durant la situació d’emergència sanitària per la covid-19, 
l’Ajuntament de Barcelona impulsa un nou equip d’agents TIC amb la finalitat 
d’assessorar persones poc habituades a utilitzar les tecnologies de la informació, de la 
comunicació i l’Administració electrònica per realitzar tràmits i gestions administratives. 
Aquest servei municipal és creat per garantir l’accés de la ciutadania a les eines 
digitals i reduir la bretxa digital que la pandèmia de la covid-19 ha evidenciat, no 
només als barris i als col·lectius més vulnerables, com Govern municipal anuncia, la 
variable en aquesta necessitat no és només econòmica –això ho volem deixar molt 
clar Junts per Catalunya–, també pot ser generacional o simplement de competències. 
Les variables de les necessitats són múltiples. Per això el Grup de Junts per Catalunya 
demana al Govern municipal l’homogeneïtzació d’aquest servei que no sigui 
dependent només de la Xarxa de Resposta Socioeconòmica, en el cas del Raval, que 
penja del Pla de barris, i de la xarxa comunitària, en el cas de la Barceloneta, 



mitjançant una subvenció. Tot plegat és com un calaix de sastre que porta al ciutadà 
dret a la confusió i a no saber desenvolupar-se dins dels serveis de l’Administració. 

En aquest punt és on entraria en valor el nostre prec d’aplicació de les mateixes 
oportunitats al servei de tota la ciutadania indistintament del barri on estiguin o el seu 
nivell econòmic. Som conscients que a vegades l’Administració és complexa i 
necessitem mil fórmules per donar resposta al ciutadà. 

Acceptem per part del Govern, com ja hem parlat anteriorment aquest matí, que no 
sigui una homogeneïtzació al més pur estil endreçat, però avantposem el servei al 
ciutadà a qualsevol cost, tot confiant que, amb el temps, l’endreça es consolidarà. El 
que sí que demanaríem és una bona difusió del servei perquè tot veí o veïna resti 
assabentat. Necessitem que aquests agents TIC puguin donar resposta a una persona 
gran, a una de mitjana edat sense coneixements TIC per utilitzar les aplicacions per 
demanar hora al metge des del mòbil, utilitzar aplicacions com «La meva salut», 
qualsevol cita prèvia, matriculació, gestió online, reunions virtuals de famílies amb el 
tutor dels seus fills, mails per comunicar-se amb l’escola i un llarg etcètera.   

En el període de confinament vaig tenir l’oportunitat, juntament amb el conseller Ibarra, 
de Barcelona en Comú, i la consellera Barea, de Ciutadans, de realitzar un voluntariat 
a l’únic centre de serveis socials obert a Ciutat Vella. Això ens va permetre copsar les 
múltiples necessitats que eren més demandades per la ciutadania. Més d’un dia amb 
els nostres propis dispositius, pel que parlava la companya d’Esquerra, no vàrem 
dubtar de realitzar algun tràmit que no era pas competència de serveis socials, ja que 
estaven supersaturats, i la mateixa ciutadania agraïa de bon grat. 

Aquestes demandes que nosaltres recollíem de la ciutadania en algunes ocasions les 
vàrem fer arribar al Govern municipal, i, per sort, la iniciativa dels agents TIC veu la 
llum al setembre, tard, però no per això menys valuosa. 

Respecte a la proposta que fa el Grup d’Esquerra Republicana, trobo que deixar al 
descobert una gran necessitat que tenim al districte, com és aquesta bretxa digital, tant 
en recursos com en coneixements, és molt encertada. Trobem també molt encertada 
la transacció que ha proposat l’equip de govern aterrant molt més en la necessitat, 
incloent-hi sobretot la gent gran, molt oblidada per molts, i la realitat del districte. 

No fa gaire, en una visita a una entitat vàrem copsar la feina que van tenir a l’hora de 
tramitar les beques esportives per a les famílies. I el drama no acabava en la 
tramitació de les beques, sinó que continuava en el missatge, en l’SMS que rebien les 
famílies, que era incomprensible per a molts d’ells. Tot i així, posem molt en valor 
també els esforços que es fan des de l’Ajuntament i, en aquest cas, des d’aquest 
Districte a pal·liar aquest greuge lingüístic tant en la cartelleria en diversos idiomes, 
com ja ens tenen habituats, com en l’atenció a l’Oficina d’Atenció al Ciutadà de Sant 
Miquel, que a dia d’avui t’atenen en sis idiomes diferents com són el català, el castellà, 
l’anglès, el francès, l’àrab i l’urdú i també en llenguatge de signes per atendre 
persones amb discapacitat auditiva.  

I, amb relació a la barrera idiomàtica, creiem que és molt millor trobar solucions 
adaptades que no pas la creació d’una torre de Babel innecessària. 

El nostre vot, amb les esmenes, serà totalment favorable. 



El president agraeix la intervenció i dona la paraula al conseller de Ciutadans.      

El Sr. Thair Rafi Khanun 

Gracias, presidente. Lamentamos el incendio de Badalona y deseamos la pronta 
recuperación de los heridos, y esperemos que no volverá a suceder esto, porque nos 
ha dejado tristes este tipo de incendio hace un par de meses en la Barceloneta 
también. 

Es verdad que la crisis sanitaria nos ha dejado bastantes indicadores para la mejora 
de nuestros servicios municipales; estos servicios deberían dar solución a la 
ciudadanía. Es cierto que en el pasado, de alguna manera, hemos ido alejando a la 
población más vulnerable, que no sabía ni leer ni escribir y que no tenía recursos 
tecnológicos para garantizar la igualdad de oportunidades creando una brecha digital 
entre la ciudadanía. La falta de recursos tecnológicos hace que muchas de las 
personas no puedan aprovechar las posibles ayudas y beneficios creados para 
resolver sus necesidades. A más a más, en nuestro distrito tan desigual sigue siendo 
un desafío, porque no solo vecinos y vecinas, sino que a veces los comerciantes de 
nuestro distrito no pueden hacer algunos trámites que a veces pueden ser fáciles, pero 
que se convierten en complicados porque no se pueden desplazar de su comercio y 
por falta de conocimiento de la lengua. 

Durante la pandemia, cuando nos hemos ido acercando a los comerciantes y 
entidades de diversas culturas que actualmente se encontraban en una situación de 
incertidumbre, que hemos podido comprobar como la ciudadanía no conocen o no 
tienen muchos conocimientos de los proyectos de la Administración pública por varios 
motivos, pero los principales por la falta de comunicación de las diferentes ayudas por 
parte del Ayuntamiento y de la Generalitat y por la diversidad lingüística con la que se 
explican estas ayudas, que será difícil de entender, ¿no? Y creemos que tenemos que 
trabajar más para poder llegar a todas las comunidades, que demuestren que 
realmente nadie se queda atrás. 

Es verdad que el Ayuntamiento ha querido acompañar a los ciudadanos, pero esta 
ayuda ha sido insuficiente, ya que los diferentes mecanismos no son fáciles y la 
lentitud complica y pone al límite a vecinos y comerciantes. El Pleno pasado tuvimos 
conocimiento de los que ustedes llamaron como «Xarxa de Resposta Econòmica», 
que ya les dijimos que valorábamos positivamente, pero que no se podía quedar 
únicamente en aquellos barrios donde había un plan de barrios. Esta iniciativa debería 
crecer y desarrollarse en todos los barrios para ayudar no solo al colapso de servicios 
sociales y Oficina de la Vivienda, incluso se podría ampliar esta iniciativa para que las 
entidades pudieran acceder a ellas y que, en vez de cursos, se podría hacer 
seguimiento y cursos las propias entidades para los ciudadanos. 

Y, señores de izquierdas, no olviden que las ayudas que se han ofrecido por parte de 
la Generalitat han llegado tarde, mal, webs colapsados y, por supuesto, insuficientes, 
requisitos contradictorios y un sinfín de problemas.  

Así que, viendo todo esto, votamos a favor. 

El president dona la paraula al Grup Municipal Socialista.   



La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Gràcies, president. Des del Grup Municipal Socialista votarem favorablement. 
Certament, la capacitat digital en tots els aspectes és una necessitat de la ciutadania i 
les entitats. Tant l’accés a la informació com els tràmits s’han fet més universals, però 
alhora s’han fet de forma telemàtica, cosa que fa que, algunes vegades, la bretxa 
digital pugui resultar un impediment. En aquests moments, s’està treballant sobre una 
diagnosi dels recursos de formació tecnològica que ja existien i que, des de 
l’Ajuntament, des de diferents àmbits, equipaments, Barcelona Activa, Torre Jussana, 
per a les entitats i altres que ens pot aportar millores d’aspectes que no tinguem 
coberts en aquest sentit. Això s’està fent a l’Ajuntament central. 

Més enllà d’aquestes diagnosis i de les possibilitats de millora, a les quals afegirem les 
que surtin del debat d’avui, el que sí que sabem és que avui en dia les entitats i les 
associacions de la ciutat i del districte tenen al seu abast un ampli ventall d’espais on 
formar-se de forma específica, també en eines digitals, en equipaments, cibernàriums, 
etcètera. Un servei específic de suport a les entitats de tota la ciutat, que és Torre 
Jussana, on poden adreçar-se per a qualsevol consulta, també les que tenen a veure 
amb la tramitació de documents, serveis específics d’atenció en cada sector als quals, 
per exemple, poden adreçar sol·licituds de subvenció, suport del Districte, dels tècnics 
i personal de les direccions que poden resoldre les seves preguntes. 

Tot i amb això, creiem que és una molt bona iniciativa fer formació i atenció específica 
des del Districte i plantejarem un model que pugui arribar al màxim d’entitats.  

Pel que fa als idiomes, aquest sempre s’haurà de fer en un equilibri entre allò que és 
reglamentari i universal, el català i el castellà, i la capacitat econòmica i tècnica 
d’arribar al més lluny possible amb altres idiomes que són presents als nostres barris. 

En el marc del Pla d’interculturalitat del Districte de Ciutat Vella, que està en fase de 
treball intern, ens comprometem a incorporar una línia específica que pugui plantejar 
un diagnòstic de quines són les principals barreres, més enllà de la lingüística, per tal 
que les persones d’origen divers accedeixin a la informació i els serveis municipals 
considerin que s’ha de fer una més aproximació integral. 

Al juliol tindrem enllestida ja una proposta amb línies específiques en aquest sentit. 

El president agraeix la intervenció i dona la paraula a Barcelona en Comú.        

La Sra. Jessica González Herrera  

Des de Barcelona en Comú votem a favor d’aquesta proposició, ja que s’alinea amb 
les polítiques que hem desenvolupat i que estem portant a terme i és en l’horitzó de 
cara als propers mesos. 

En primer lloc, respecte a la primera part de la vostra proposició, el servei que 
demaneu ja existeix, ja que, de fet, en el marc del Pla de barris s’ha creat la Xarxa de 
Resposta Econòmica, la XARSE, que es va posar en marxa al barri del Raval durant el 
mes de juliol. Ara mateix hem atès més de 3.200 persones i s’han fet un total de 6.800 
accions. La XARSE participa en reunions i taules de treball amb diferents entitats i 
serveis del barri fent una feina conjunta de detecció de necessitats, de derivació i 
atenció. Treballa especialment amb serveis socials, ja que són els principals 



derivadors d’aquesta mateixa. Al barri del Raval específicament s’ha fet difusió en 
diferents llengües que es parlen al barri i també compta amb un servei de mediació i 
traducció en qualsevol llengua. La xarxa també està fent formacions a entitats del 
territori sobre tramitació, ajudes i suport als tràmits, a part d’estar en disposició sempre 
que una entitat ho requereix. 

Ara mateix la contracta de la xarxa està fins al 20 de març i podem aprofitar aquesta 
conjuntura per posar èmfasi en algun programa formatiu per a entitats del territori i 
multiplicar l’acció de les entitats.  

De totes maneres, creiem que com a Administració el nostre deure no és formar les 
entitats per fer l’Administració més propera, sinó que el nostre deure com a 
Administració és, precisament, funcionar de tal manera que sigui més accessible, no 
només en termes idiomàtics, que també és una barrera, sinó la bretxa digital en un 
sentit més ampli, com hem comentat aquest matí amb la consellera d’Esquerra 
Republicana, i que les entitats es puguin enfocar, precisament, en aquella feina que 
han de fer, sigui en l’àmbit que sigui, d’acompanyament, de suport educació a famílies 
o d’integració laboral. Nosaltres hem estat en constant contacte amb entitats i, 
precisament, ens han expressat aquesta necessitat i, per això, s’ha motivat també la 
creació d’aquest servei. 

En la línia del que deia la companya del PSC, estem treballant en aquest Pla 
d’interculturalitat i, de fet, aprofito…, que la Taula d’Interculturalitat que tenim pendent 
serà creada en el marc d’aquest pla, on també com a grups municipals tindreu la 
vostra participació arribat el dia, i treballar una línia específica, incorporar-ho, ara 
mateix no estava contemplada, però fer una diagnosi que ens ajudi a pactar i a fer un 
pla específic sobre aquest tema. La idea és que, per calendari, aquesta mesura estigui 
enllestida al juliol i a partir d’aquí, amb un diagnòstic que inclogui no només barrera 
idiomàtica, sinó també temes de gent gran, temes de bretxa digital i altres qüestions de 
manera més integral, poder treballar a fer una administració més accessible. 

També dir que ara mateix des de la XARSE es fa suport en els tràmits de tota 
l’Administració, no només de l’Ajuntament de Barcelona. Llavors, aquí estem fent la 
feina d’unes quantes administracions, però en tant que el nostre objectiu és que les 
veïnes i veïns de Ciutat Vella tingui una administració més accessible, doncs, estem 
oferint aquest servei i estem disposats a reforçar-lo en la línia que vosaltres proposeu 
també.  

El president fa la lectura de l’escrit que els ha adreçat la senyora Mercè Amor, de 
Diàlegs de Dona: «L’Associació Intercultural Diàlegs de Dona, amb seu al barri del 
Raval, dona suport a la proposició del Grup Municipal d’Esquerra Republicana de 
Catalunya. És una necessitat urgent detectada en els darrers mesos en el nostre barri 
amb relació als col·lectius més vulnerables, especialment dones arribades del sud-est 
asiàtic i el Magreb, que es troben amb una doble bretxa: la idiomàtica i la digital. A la 
proposta d’Esquerra Republicana nosaltres afegiríem la importància de contractar 
joves d’origen divers coneixedors de les TICs i dels tràmits de les diferents 
administracions públiques. Això generaria confiança en els col·lectius d’usuaris, 
efectivitat, oportunitats per als joves i, finalment, aconseguiríem que el districte de 
Ciutat Vella donés un gran pas en la diversitat cultural en els equipaments públics.»  

A continuació, dona la paraula de nou al Grup d’Esquerra Republicana de Catalunya. 



La Sra. Alba Segura Gomila 

Bé, moltes gràcies a tots pels vots favorables a aquesta proposició. Creiem que això 
busca ajudar a acabar amb la bretxa digital i lingüística i ajudar tota la ciutadania. Ja 
sabeu que sempre que es busqui treballar i col·laborar, nosaltres tenim la mà estesa, 
així que esperem que també se’ns faci partícips a nosaltres i sobretot a les entitats del 
districte sobre aquest pla de treball i d’acció. 

També gràcies per la transacció feta, ja que va un pas més enllà de la proposta que 
nosaltres fèiem; és una grata notícia. I esperem que aquest curs intensiu que volem 
crear doni suport i, a més, ampliï tots aquests serveis que heu esmentat que ja 
estaven fent aquesta feina, especialment que s’ampliï a tots els barris, no únicament al 
Raval, ja que hi ha molta gent dels altres barris, inclús de tot Barcelona, que tenen 
aquest problema tant de bretxa digital com lingüística. 

Però moltes gràcies a tots. 

El president dona la paraula de nou a Junts per Catalunya. La consellera Chacón 
comenta que no li han respost el prec i que, abans d’utilitzar el seu segon torn de 
paraula, voldria que li responguessin el prec. El president accepta fer-ho així i, tot 
seguit, dona la paraula a la consellera Jessica González. 

La Sra. Jessica González Herrera  

A Esquerra només volia comentar-li que això de tenir la mà estesa crec que ho tenim 
tots i us convido que a la propera mesura de govern treballem plegades, perquè fins 
ara ha estat impossible i…, venga, vamos a ponernos todos. 

Llavors, respecte al prec, acceptem el prec, com he avançat a la consellera Chacón 
aquest matí. La idea és no mecanitzar, no?, en la línia del que ha fet aquesta primera 
exposició, sinó que seria com ajuntem els projectes que ara mateix tenim a territori, i 
aquí parlo ara mateix dels casals comunitaris, que és aquest nou model d’aquesta línia 
que vol fer èmfasi en la coproducció de polítiques socials a partir d’aquesta 
col·laboració publicocomunitària amb l’objectiu d’enfortir el teixit social i associatiu, i 
com agafem la XARSE, que, malauradament, és només per al Pla de barris, i com 
ajuntem aquests dos recursos i fem, d’alguna manera, que es reforci aquesta 
col·laboració en la línia del que comentava abans que és fer l’Administració pública 
més propera als veïns i les veïnes. 

Llavors, com creem un ecosistema de col·laboració en aquests dos àmbits, i és Casal 
Comunitari del Casc Antic, Barceloneta i Raval per, d’alguna manera, amplificar això 
que és la XARSE, que està només al Raval, a altres barris i que es beneficiïn els veïns 
i veïnes de la totalitat del districte. 

El president dona la paraula a la consellera Chacón.  

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Bé, doncs, moltes gràcies per l’acceptació del prec i sobretot a mi m’agradaria matisar 
que no depengui només de la situació econòmica, sinó, com ja he dit abans, dels 
coneixements també o per tipus generacional, amb la qual cosa jo us emplaço que 
l’endreça sigui com sigui, però que arribi a totes les veïnes i veïns del districte. I 



gràcies. 

El president dona la paraula a la consellera Segura perquè tanqui el debat. 

La Sra. Alba Segura Gomila 

No, simplement això, que moltes gràcies i que sempre que sigui treballar amb unes 
bones condicions i amb coherència hi estarem. 

El president informa que aquesta proposta d’acord ha estat aprovada per unanimitat i 
que el prec ha estat acceptat.  

2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans 
perquè, ateses les reiterades queixes i trucades que realitzen els veïns de la 
plaça Terenci Moix i voltants per l’escassa neteja de la zona, per les plagues 
de rates i la permissivitat i incivisme a la zona, atès que a dia d’avui seguim 
amb mesures sanitàries i socials estrictes que es deuen aplicar a tota la 
ciutadania i a tot el districte, aquesta zona es converteixi en una zona 
d’especial atenció per a tots els serveis municipals, ampliant la neteja i la 
desinfecció de la zona de Terenci Moix, Sant Bernat, Torres i Amat i 
Valldonzella, establir més seguretat a la plaça i rodalia i que s’impliquin tots 
els serveis municipals perquè les normatives que estan vigents s’acompleixin 
i, si fos necessari, aplicar totes les sancions per garantir la neteja, la seguretat 
i el civisme. 

El president dona la paraula a la consellera Barea. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, president. La realitat que viuen els veïns i els pocs comerciants que queden al 
voltant de la plaça Terenci Moix…, viuen una realitat molt complexa, tan complexa com 
a altres zones del districte, però no per això se’ls ha de deixar de costat. Tots 
coneixem el que passa a la plaça i a ningú se li escapa que molts dels problemes que 
viuen són per la falta d’implicació de la zona i per la pressió que es fa a la plaça dels 
Àngels, que acaba generant molts problemes a altres places del costat. 

Les queixes no són noves, però sí que són concretes, i el que no podem permetre és 
que any rere any s’inverteixi a la zona, però no a la plaça. Volen netejar, volen 
seguretat i volen civisme. Amb la pandèmia que hem viscut, es va transformar en un 
oasi la plaça, amb una tranquil·litat i una calma, només en feien ús les persones que 
acudien al CAP. Després, a les diferents fases de desconfinament, aquesta plaça es 
va transformar en el que era: una plaça que durant el dia té una vida i durant la nit en 
té una altra, sempre complicant la nit als veïns que hi viuen. Fent memòria, en el 
passat mandat, des de Ciutat Vella, vam presentar una proposta per millorar la zona, 
proposta que va ser acceptada pel Govern municipal, però no es va aconseguir res. En 
aquest mandat, els veïns li van escriure una carta, una carta dirigida al regidor, una 
carta que ningú –ho repeteixo, ningú– els va respondre. Després dels mesos i que 
ningú de Regidoria els contestés, van començar a trucar a tots aquells tècnics que, en 
algun moment, s’havien posat en contacte amb ells. Després de les milers de trucades 
i les peticions fetes, sense resposta. 

Amb la pandèmia, no van voler molestar ningú, ja que consideraven que no era el 



moment. Però, amb el desconfinament i amb la tornada a la mateixa situació, van 
posar el crit en el cel trucant a tothom, i saben qui els va contestar? Només van 
contestar Mossos d’Esquadra. D’aquí els vull agrair la feina feta. 

Després de les desenes de trucades al 112, al 092, la resposta és: «Sí, hi anirem.» 
Però moltes vegades aquestes respostes d’«ara venim» no resolen cap problema, 
perquè acaba no anant-hi ningú. 

Després de les trucades a Civisme, ningú dona resposta. I a les peticions que es fan a 
l’app de bústia ciutadana tampoc respon ningú.   

Fa unes setmanes, i després de moltes peticions, jo mateixa els vaig comunicar que hi 
han aglomeracions a la plaça des de les 8 fins a les 22 hores, inclús alguns dies fins a 
les 23, tot i que estem en toc de queda. 

Als edificis estan entrant rates i un conjunt de problemes que giren al voltant de la 
neteja, la seguretat i el civisme. La veritat és que és trist veure com, després de les 
trucades i les peticions que fan, ningú posi ordre a la plaça, no només com a resposta 
als veïns, sinó perquè hi ha un CAP i hi han escoles al voltant, i aquesta plaça hauria 
de ser una zona de prioritat. 

És per això que avui presentem aquesta proposta tan concreta: volem que la zona de 
Terenci Moix, Sant Bernat, Torres i Amat i Valldonzella sigui una zona d’especial 
atenció de tots els serveis municipals. 

El president obre el torn de la resta de grups municipals. 

El Sr. Jordi Callejo Molla 

Vagi per endavant que, des d’Esquerra Republicana, hi votarem a favor. Creiem que 
s’ha de ser curós i no es pot ficar tot en un mateix sac. La plaça Terenci Moix és de 
sempre un punt de trobada per a molts joves del barri, que passen la tarda jugant a 
bàsquet o fent una mica d’esport mentre fan petar la xerrada. És un lloc de 
socialització per a molts joves, en especial de la comunitat filipina, per la proximitat de 
Joaquín Costa. Sota el nostre punt de vista, no s’hauria de criminalitzar els joves que 
fan un bon ús de l’espai. 

Per una altra banda, la proximitat amb la plaça del MACBA ho converteix en una zona 
de trànsit molt elevat de vianants i gent amb patinets. Estem d’acord amb la implicació 
de tots els serveis municipals. Per això no sols fent èmfasi en la Guàrdia Urbana i els 
serveis de Barcelona Neta, que òbviament són necessaris. Les sancions són efectives 
a curt termini, sí, però per tal de millorar el nostre barri, s’ha de donar prioritat també al 
treball pedagògic i social que permeti canviar conductes incíviques arrelades afavorint 
una convivència sostenible basada en l’empatia i la col·laboració. 

Moltes gràcies. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Vagi per davant que votarem a favor de la proposta d’acord que ens presenta el Grup 
Municipal de Ciutadans. Ens sorprèn que aquesta vegada no hagi sigut una carta als 
Reis, és superpetit i és molt fàcil.  



Estem totalment d’acord que la zona de Terenci Moix i rodalia pateix de certa 
degradació quant a la neteja i plagues de tot tipus. I aquesta manca de neteja ve 
produïda per la sobreocupació de gent incívica. Els serveis de neteja fan la seva 
funció, però no és suficient, ni per als veïns ni per als equipaments més propers, com 
són escoles o centres sanitaris. És totalment inadmissible que allà on es realitzen 
espais compartits amb escoles la brutícia i les plagues siguin el més visible, com és 
totalment inadmissible també que a tocar d’un centre d’atenció primària es passegin 
rates com conills. En aquesta situació s’ha de posar remei amb immediatesa. 

D’altra banda, el descontrol de grups de més de sis persones sense mascareta, 
consumint productes a la via pública és d’escàndol. Entenem que no podem tenir una 
patrulla d’agents de Guàrdia Urbana a cada plaça i a cada cantonada en època de 
pandèmia, però aquest poc respecte a l’autoritat ens aboca a índexs de contagis alts 
que no ens permeten tornar a la normalitat que molts desitgem.  

El més preocupant és, per això, que el que passa en aquesta plaça també passa a 
altres indrets, com la plaça dels Àngels, Folch i Torres, Pou de la Figuera o plaça del 
Mar, entre d’altres.        

La Sra. Patricia García Torres 

Señora Barea, compartimos con el Grupo de Ciutadans la certeza de que la calidad 
del espacio público, su mantenimiento, su limpieza, el cumplimiento de las normas de 
convivencia y la seguridad son esenciales para la calidad de vida de los ciudadanos y 
las ciudadanas. Situaciones que hay que abordar en cualquier momento y de forma 
especial en circunstancias como las que vivimos, donde el uso colectivo de los 
espacios se debe hacer aún con más condiciones de convivencia y seguridad. El 
Distrito ha trabajado y trabaja de forma específica en todo lo que tiene que ver con el 
conjunto del espacio público de Ciutat Vella, y lo hace con especial atención en zonas 
como las de Raval nord, que podemos decir que ya tienen como su plan de choque, su 
mirada especial. 

De esta zona que hoy nos preocupa sabemos la intensidad de usos y de las 
características urbanas de los espacios. Hay un aspecto clave en todos estos casos y 
es la prevención. Y creemos como Distrito que ese es el ámbito en el que podemos 
mejorar, recordar, prever, anticiparnos. Y por todo esto nos comprometemos a hacerlo. 

La plaza Terenci Moix, al igual que la plaza Castilla y sus alrededores, son espacios 
de encuentro, donde siempre se deberían respetar los marcos de convivencia, y hoy, 
en el contexto que vivimos, aún más. El Distrito está trabajando para adecuar su 
conjunto de servicios a lo que el covid ha supuesto para nuestros barrios, poniendo 
más esfuerzos en ámbitos como la limpieza de pintadas, reorientando la limpieza, 
sumando el apoyo de algunos planes de empleo. Se han hecho también actuaciones 
de alumbrado dentro del plan de mandato. Además del detalle de actuaciones 
concretas que a continuación desglosará mi compañero el conseller Santi Ibarra para 
no repetir.  

Y en todo esto creemos que hay que seguir mejorando. Somos conscientes de ello y, 
por eso, nuestro voto es favorable a su proposición.  

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 



Els acceptem el prec, perquè aquesta plaça ja és una zona d’actuació prioritària per la 
diversitat de dinàmiques que s’hi donen. Per suposat, tot és millorable, i així ho farem, 
com els hem dit.  

Però davant de les quasi set mil plagues que han explicat vostès i la suposada inacció 
per part dels serveis del Districte, faig el repàs que em doni temps de les últimes 
actuacions dutes a terme perquè vegi com és de prioritària: una actuació al 
clavegueram per paneroles i vuit intervencions de manteniment al clavegueram i 
revisió completa prevista per a final d’any. Aquest és un entorn d’intervenció prioritària 
del Servei de Proximitat i Veïnatge amb les següents actuacions: presència a partir de 
l’arrencada del cicle escolar en horari de matins de 8 a 11.30 per vetllar pel bon estat 
de l’espai, ja sigui intervenint directament o activant els serveis necessaris, ja que 
aquest espai és utilitzat per l’Escola Castella com a zona d’esbarjo; observen la 
brutícia i activen els serveis de «baldeig»; activació d’IRIS per retirada de pertinences; 
activació de manteniment del WC quan es troba inoperatiu; treball educatiu amb les 
persones que fan pernoctació per aconseguir manteniment de l’espai i la majoria de 
les vegades s’aconsegueix, segons ells, que recullin les seves pertinences i, si no és 
possible, s’activa Guàrdia Urbana. En aquest sentit, Guàrdia Urbana, la plaça és una 
zona d’actuació prioritària a través del Pla de places. Des de l’1 de setembre, a la 
plaça Terenci Moix s’han efectuat 125 actuacions relacionades amb seguretat 
ciutadana, molèsties per persones en espais públics o altres infraccions d’ordenances 
municipals, 94 de les quals han sigut punts de vigilància estàtica concreta en diferents 
horaris i torns amb la finalitat de corregir i evitar aquestes conductes inadequades. 
Durant aquestes actuacions a la plaça agents de Guàrdia Urbana han realitzat un total 
de 416 denúncies, de les quals 2 són per infraccions relacionades amb vehicles de 
mobilitat personal, 201 infraccions relacionades amb incompliments de la mesura per 
lluitar envers el covid-19, 211 infraccions per incompliments de l’ordenança del civisme 
i 2 de desobediències als agents de l’autoritat. 

Gràcies. 

El president dona de nou la paraula al grup proposant. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Bé, agraeixo totes les aportacions i els vots favorables a aquesta proposta. Crec que 
hem de treballar conjuntament per millorar la neteja, la seguretat i sobretot el civisme. 
En cap cas hem volgut criminalitzar cap grup. De fet, ens encantaria que els joves 
utilitzessin més la plaça, que participessin, que fessin coses, però sempre que es 
respectin les mesures de seguretat, les mesures d’higiene i sobretot, donat les dades 
que tenim de contagi, evitar-lo tot el possible. 

La veritat és que em sorprèn que vostès parlin d’una zona de prioritat quan la prioritat 
no és la que hauria de ser. Tots coneixem que es fan intervencions, no les posaré en 
dubte mai, sé que treballa molt la Guàrdia Urbana, però moltes vegades ens trobem 
que la realitat supera la ficció. No pot ser que a les vuit de la tarda hi hagin dues-
centes persones en una plaça sense garantir mesures de seguretat, sense mascareta i 
sobretot embrutant la plaça. De fet, els proposo que qualsevol nit anem allà per veure 
el que passa i el que deixa de passar. 

El president dona la paraula a la consellera García Torres.  



La Sra. Patricia García Torres 

Consellera, como le he comentado antes, estamos de acuerdo con ustedes en que 
hay que seguir trabajando en esos puntos y reforzarlos para mejorarlos. Y quiero 
recalcar que, en temas de seguridad, la prevención y la convivencia, nosotros tenemos 
muy claro que Ciutat Vella es un punto preferente. Como sabe, en los próximos cuatro 
años se aumentará la plantilla de la Guardia Urbana, la primera promoción ya se está 
examinando, y dentro de este plan de Ciutat Vella también hemos podido comunicar, 
hace unas semanas, que la nueva comisaría de Guardia Urbana estará en la calle de 
las Tapies, que creemos que para el tema de la seguridad el aumento de efectivos 
será positivo para el barrio. 

Gracias. 

El president dona la paraula al conseller Ibarra. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Senyora Barea, l’acompanyo quan vulgui en aquesta visita, però hauríem d’anar també 
amb la consellera Chacón, que ja saps que, si no, se m’enfadarà. 

Moltes gràcies. 

El president dona la paraula de nou a la consellera Barea. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Senyor Ibarra, anirem tots tres perquè cap dels dos es posi gelós. Aquí remarcar la 
feina de prevenció, convivència i neteja, no? Crec que són tres paraules que haurien 
de definir moltes de les polítiques, sobretot quan es fa un ús indegut. I, quan vulgui, ja 
sap que la Chacón i jo l’esperem encantades per poder fer aquesta visita. 

El president informa que aquesta proposta ha estat aprovada per unanimitat. 

3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè, 
atès que el districte de Ciutat Vella és un dels districtes de Barcelona on la 
crisi sanitària, econòmica i social està impactant de manera més contundent, 
incrementant les problemàtiques derivades de la greu emergència residencial 
que ja patia prèviament a la pandèmia, atès que la moratòria de 
desnonaments impulsada pel Govern de l’Estat no està garantint que no es 
practiquin llançaments a persones vulnerables, atès que l’últim informe de 
Regidoria indicà que en data de 30 de setembre de 2020 s’han obert al 
districte de Ciutat Vella 108 expedients de desnonaments coneguts, que 
impliquen 220 veïns i veïnes, 71 dels quals són menors d’edat, atès que des 
del Govern municipal es fan crides des de diversos espais a la 
corresponsabilitat dels privats per fer front a l’emergència residencial 
existent, atès que el percentatge del parc d’habitatge de lloguer assequible i/o 
social de la ciutat de Barcelona és molt baix i cal urgentment ampliar el 
nombre d’aquests habitatges per donar resposta a les necessitats existents al 
districte i que davant la situació actual el Districte de Ciutat Vella no es pot 
permetre disposar d’habitatges de titularitat municipal o cedits a la borsa 
d’habitatge buits, el Govern municipal, en el proper Consell Plenari del 



Districte de Ciutat Vella, presenti un informi en el qual es detalli: la relació 
d’habitatges buits existents al districte, ja siguin de propietat municipal o 
cedits per part de privats, diferenciats entre si, afegint també la 
calendarització prevista per a la rehabilitació, si escau, i l’adjudicació prevista 
d’aquests immobles. 

El president dona la paraula a la consellera del Grup Municipal de Ciutadans. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Gràcies, president. És ben cert i ben notori que Ciutat Vella és un dels districtes on la 
crisi sanitària, econòmica i social està impactant de manera més contundent. Tota 
aquesta amalgama de factors incrementa les problemàtiques derivades de la greu 
emergència residencial que ja patia prèviament a la pandèmia provocades per 
polítiques d’habitatge errades del passat. 

En aquest període també han proliferat diverses plataformes i entitats veïnals que 
reclamen aquest dret a l’habitatge, aquesta manca d’eines i recursos per pal·liar 
l’emergència residencial que abans hem comentat. 

Junts per Catalunya som conscients de la necessitat d’aquesta emergència i creiem 
fermament que a Catalunya, sent líder en desnonaments, no podem tenir habitatge 
buit sense justificar. 

Estem davant d’aquesta emergència residencial que ens porta a tenir una mesa 
d’emergència col·lapsada, desnonaments cada dia, uns preus de lloguer no 
accessibles per a famílies vulnerables, famílies que s’inscriuen al Registre de 
sol·licitud d’habitatge de protecció oficial en augment, i tot això en l’inici de la crisi 
econòmica més gran del segle. El que no podem fer en detriment de les nostres 
veïnes i veïns és anar culpabilitzant-nos mútuament, com fem habitualment, tenint un 
greu problema estructural que traspassa competències. Estic fermament segura que 
els qui som aquí avui volem que aquesta emergència residencial es minimitzi i poder 
resposta efectiva a les nostres veïnes. 

És per això que Junts, des del Districte de Ciutat Vella, vol començar a crear aquesta 
pilota de neu que ha de servir per impulsar, endreçar aquesta demanda en totes les 
administracions i a tot nivell. Endrecem-nos i comencem a treballar per donar resposta. 
I per endreçar-nos, hem de començar per saber de quants pisos buits disposem i 
donar resposta en la calendarització tant en la rehabilitació com en l’adjudicació. 

Una de les actuacions previstes en el Pla d’habitatge de l’Ajuntament de Barcelona és 
la realització del cens d’habitatges buits per obtenir una diagnosi de la situació i 
dissenyar polítiques d’habitatge de lloguer que s’adeqüin a la realitat de la ciutat. Aquí 
estem totalment alineats. Soc conscient que és una demanda densa i complexa, però 
si mai comencem, mai tindrem un final. 

El president obre el torn de la resta de grups municipals. 

El Sr. Antoni Vidal Ruiz 

Des del nostre grup compartim plenament l’exposició de motius de la proposició que 
avui ens presenta Junts per Catalunya. Sempre ens trobaran en la lluita contra 
l’emergència residencial. I hem dit que compartim l’exposició de motius, però 



m’agradaria matisar una part dels acords. És que en la proposició –m’agradaria que la 
consellera em respongués després– posa que el Govern municipal en el proper 
Consell Plenari presenti un informe en el qual es detalli la relació d’habitatges buits 
existents al districte. Això es pot interpretar de moltes maneres, i és per això que vull 
que la consellera Chacón m’ho esclareixi. Perquè espero que no s’interpreti com donar 
aquí, en aquest plenari, les adreces dels 1.942 habitatges gestionats per l’Institut 
Municipal de l’Habitatge en data 31 del 12 del 2019, que tenia entre habitatges de 
propietat i habitatges cedits de lloguer. Més que res per què? Perquè som un districte 
on tenim un greu problema amb el tema de les ocupacions irregulars delinqüencials. I 
donar pública aquesta informació tan delicada és un caramelet per a les màfies. Tot 
això si no es prenen, doncs, les mesures de prevenció i seguretat adequades. 

Recordar que en el tema d’habitatges buits del districte no només tenim el problema 
amb els que són municipals, també tenim els que són de propietat privada. I per això 
en el darrer plenari vam presentar un compromís per a Ciutat Vella en el qual en un 
dels punts dèiem que cal que s’elaborin mesures d’habitatge amb l’objectiu de reduir 
significativament el nombre d’habitatges buits al districte i controlar les ocupacions 
d’habitatge. I, bé, us donàvem dues idees, no? Primer, crear una oficina dedicada 
exclusivament a localitzar els propietaris dels pisos i edificis buits, amb la funció de 
«mediar» i negociar, o bé aplicar les sancions previstes per la llei, i crear un equip de 
visualitzadors i agents cívics de suport.  

I sobre la rehabilitació, consellera Chacón, estem totalment d’acord, o sigui, cal 
rehabilitar les finques municipals, però no només les que estan buides. Tenim 
nombrosos casos al districte detectats, casos d’infrahabitatge que fan vergonya, la 
veritat, com, per exemple, tindríem finques al carrer Lancaster, al carrer Hospital i al 
carrer Robador. 

I, per últim, abans de manifestar el nostre vot, m’espero a la següent ronda, perquè 
m’esclareixi la consellera què entén per aquesta part, doncs, de compartir aquesta 
informació que és tan delicada públicament. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Vagi per endavant que votarem a favor d’aquesta proposta. 

Fa un any presentàvem per part de Ciutadans una proposta que anava en aquesta 
línia, on vostès es comprometien a fer públic en tres mesos un informe de seguiment 
de l’estat de conservació i planificació dels edificis de titularitat municipal amb ús 
d’habitatge que actualment estan danyats, que afecten directament les persones que 
hi viuen, i instàvem que totes les administracions públiques que tinguessin propietats 
en aquest districte les reparessin com abans millor. 

La proposta d’avui que presenta Junts va un pèl més enllà i demanar una relació 
d’habitatges buits de propietat o gestió municipal com a exercici de transparència. La 
realitat dels habitatges a Ciutat Vella és ben coneguda per totes les persones que 
vivim i treballem en el districte, i no m’estendré gaire, però Lancaster, 7, 9 i 11; Joan 
de Borbó, 44; Hospital, 117; Reina Amàlia, Robador, diferents números; Via Laietana, 
8 i 10, i un llarg etcètera que conforma un conjunt d’edificis de propietat municipal que 
avui estan buits, pràcticament buits, o estan en unes condicions d’infrahabitatge. 



Donat l’emergència residencial que tenim i que patim en el nostre districte, no haurien 
d’estar buits. Com a Administració pública hem de ser exemples per tal que els 
propietaris privats facin la mateixa feina que nosaltres, perquè està molt bé exigir als 
propietaris privats, però hem de començar per casa. 

A més de buits, molts edificis en mal estat, antics, sense rehabilitar, alguns de poca 
qualitat. De fet, és una queixa constant i reiterativa de totes les entitats i associacions 
del districte. La veritat, el que ens sorprèn és que a cap web de l’Ajuntament aparegui 
la relació d’edificis i habitatges buits i quin és el calendari d’obres de rehabilitació; per 
transparència i compromís amb el veïnat, haurien d’estar en alguna web. Se’ns escapa 
per què no hi són. La veritat és que és molt trist anar a veure les webs de l’Institut 
Municipal de l’Habitatge i que no hi hagi cap notícia sobre Ciutat Vella. 

Reiterarem el vot favorable a aquesta proposta com un exercici de transparència, però 
no oblidin que no només s’han de fer públics, sinó també conèixer en quin estat es 
troben aquests edificis. 

El Sr. Joan Julibert Jiménez 

Per part nostra, el grup votarà a favor de la proposició de presentar un nou informe on 
posar les dades de «vivenda» pública i el calendari de previsió de rehabilitació, ja que 
tenim present aquesta problemàtica, tot i que ja des del Districte s’està treballant sobre 
la rehabilitació d’habitatges. 

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Bé, per endavant, nosaltres també votarem a favor de la proposició. Sí que m’agafo a 
la reflexió que comentava també el conseller d’Esquerra en relació amb el nivell de 
sensibilitat d’aquestes dades en la relació de direccions d’habitatges. En aquest sentit, 
també ho hem parlat amb la consellera Chacón i, efectivament, el que se’ns demanava 
no era una relació exhaustiva de direccions concretes, però sí el volum dels habitatges 
i la seva distribució territorial per poder tenir també una mica el mapa del districte, no?, 
i la situació del districte. Evidentment, a la interna, amb aquestes direccions i la 
situació de cadascun dels habitatges sí que ho treballem, no? 

Bé, nosaltres ens comprometem a aquest informe i, tot i això, avançarem algunes 
dades en aquest Ple, d’acord? El Districte de Ciutat Vella compta amb 2.700 
habitatges de lloguer social assequible i gestionats per l’IMHAB, per l’Institut 
d’Habitatge i Rehabilitació de Barcelona. I actualment a Ciutat Vella concentrem els 
percentatges més alts d’habitatges de lloguer assequible i protegit de la ciutat de 
Barcelona, tot i que, evidentment, és insuficient i és un percentatge molt petit, que ve 
heretat de polítiques històriques que s’han desenvolupat no només a la ciutat, sinó 
també arreu de l’Estat. 

Ja des d’aquest mandat passat s’ha prioritzat l’acció de govern en polítiques 
d’habitatge, com comentàveu, no?, amb l’impuls del Pla per al dret a l’habitatge 16-25, 
amb l’objectiu de garantir la seva funció social i avançar cap a la construcció d’un 
servei públic d’habitatge que pugui respondre a les necessitats de la ciutadania. Entre 
els eixos principals d’actuació es troba l’ampliació del parc públic assequible i la 
rehabilitació, manteniment i millora d’aquest parc residencial. 



Llavors, des del 2015, l’Ajuntament de Barcelona ha adquirit a Ciutat Vella més de 150 
habitatges, entre els quals es troben deu finques senceres, i, a més, ha impulsat un 
projecte de cohabitatge amb cessió d’ús i seguim valorant possibilitats per ampliar 
aquest parc públic d’habitatge de lloguer assequible. En aquests moments, dues 
d’aquestes deu finques adquirides ja estan rehabilitades i vuit estan en procés de 
rehabilitació. I aquestes xifres, corregint una mica el que comentaven, no?, diria, el 
Grup de Ciutadans, són públiques informe rere informe de Regidoria, l’estat, el 
calendari i les direccions d’aquestes finques, perquè evidentment són públiques i 
notòries, no? 

En resum, les finques a Botella, Hospital, 116 i Lancaster, 7-9-11, es troben ara mateix 
en procés de licitació d’obres en previsió de començar a desenvolupar-se durant el 
primer trimestre del 21; Joan de Borbó, 44, Reina Amàlia en procés de rehabilitació 
delegada, que es concretarà durant els propers mesos; Robador, 33, en gestió dels 
reallotjaments per poder iniciar la primera fase d’obres; Robador, 25-27 i Robador, 43, 
en fase de lliurament de l’edifici, que també està prevista per al primer trimestre del 21, 
i, finalment, Sant Pere Mitjà, 65, i Sant Pau, 13, que són les dues que ja es van 
entregar al maig i al setembre del 2019, respectivament. 

Pel que fa a la resta d’habitatges del parc públic de lloguer gestionat per l’IMHAB, en 
aquests moments hi ha trenta-un habitatges buits o vacants… 

El president li comunica que ha esgotat el seu temps d’intervenció, però li concedeix 
cinc segons.      

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

En cinc segons, que som el primer ajuntament que impulsa la revisió del cens 
d’habitatges públics, també la revisió del parc públic i el cens d’habitatges buits, que 
crec que s’ha de reconèixer, no? I, en aquest sentit, evidentment, doncs, hem de 
seguir treballant en aquesta línia per poder mobilitzar aquest parc públic. 

El president agraeix la intervenció i dona la paraula de nou a la consellera Chacón. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Doncs, simplement dir-li al conseller d’Esquerra Republicana que té el meu número de 
telèfon, que així es fan les comunicacions; igual que ha fet la consellera de Barcelona 
en Comú, em podria trucar per entendre el meu redactat i, si no, doncs, per al proper 
plenari demanarem un curs de redactat d’iniciatives, y todos tan felices.  

El president obre el segon torn d’intervenció de la resta de grups municipals. 

El Sr. Antoni Vidal Ruiz 

Sempre tan simpàtica, com sempre. M’ha quedat tot molt clar, votarem a favor de la 
proposició. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

El que demanàvem a la proposta que vam presentar al desembre del 2019 és que 
presentessin en tres mesos un informe de seguiment de l’estat de conservació i 



planificació dels edificis de propietat municipal. Tots, no uns o uns altres. I crec que dir 
que el gener del 2021 es licitarà l’obra…, home, han de ser una miqueta més curosos i 
ser responsables amb tothom. Al final són rehabilitacions de diners públics i hem de 
saber, tant els ciutadans com l’oposició, on es destinen i quin estat es troben els 
edificis per si s’haurà d’invertir més o menys. 

El president dona de nou la paraula a la consellera Chacón perquè tanqui aquest 
punt. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Doncs, principalment agrair els vots favorables de tots els grups que som avui aquí. 
Aquest gest inicial, comencem, com ja he dit, abans de posar una mica els fonaments, 
sobre cap a on volem anar tots plegats davant de l’emergència residencial.  

I ja que tinc temps, aprofitaré per respondre al senyor regidor un tema que ha quedat 
penjat en l’informe del regidor que té a veure amb aquesta proposta. Vostè sap que el 
decret en matèria de desnonaments porta fa poc al Parlament, no?, i té la competència 
que té, però a Madrid també s’ha de seguir treballant, i allà són vostès on tenen 
competències. I tot i que el tema que treballem, no?, hi han els decrets com l’1/30, 
però tot i que…, això és així, que si fem decrets a cop de Twitter…, bienvenido el 
Twitter en los decretos…, perquè alguns funcionen. 

El president comunica que aquesta proposició ha estat aprovada per unanimitat.   

b) Precs 

4. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans perquè, 
atès que l’Ajuntament de Barcelona va presentar en el passat mandat la 
mesura de govern «Cap a una política de joc a l’espai públic» i que en 
l’actualitat els espais infantils del districte no són tots accessibles, es 
presenti en el proper plenari del mes de març un informe sobre la situació de 
les zones de joc infantil i quines són les millores per fer d’aquests espais un 
lloc accessible per a tots els nens i nenes i les seves famílies a Ciutat Vella. 

El president dona la paraula a la consellera Barea perquè formuli el prec. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, president. Bé, el Govern municipal em farà una esmena in voce que és 
canviar que l’informe me’l presentin al maig, no al març; la hi acceptem, i creiem que 
sempre que sigui treballar per millorar aquests espais benvingut sigui. 

La veritat és que em sorprèn que molts dels parcs infantils que tenim en el districte no 
són accessibles ni per als infants ni per a les famílies, perquè moltes vegades oblidem 
que són adaptats per a nens, però potser no per a pares o tutors que vagin en cadira 
de rodes. I aquí sí que volem fer un espai on puguem treballar i aquests parcs infantils 
siguin i puguin gaudir-ne tots els infants i totes les famílies del districte.  

El president dona la paraula al Govern perquè respongui a aquest prec. 

El Sr. David Pequeño Gutiérrez 



Gracias, señor presidente. Y gracias al Grupo Municipal de Ciudadanos por aceptar la 
modificación en el prec en relación con el plazo para ofrecer la información. 

Nosotros estimamos que, en relación con este tema, es fundamental garantizar que 
sean las propias personas con discapacidad las que puedan elaborar este análisis 
detallado de mejoras que sean necesarias. Y en esta línea el IMPD (Institut Municipal 
de Persones amb Discapacitat) ha puesto en marcha el programa Diversem con la 
contratación de cincuenta personas con discapacidad a través de planes 
ocupacionales para garantizar la revisión de las áreas de juegos infantiles en toda la 
ciudad, incluidas las del distrito de Ciutat Vella. Estos contratos tienen una duración de 
seis meses y es por ello que solicitábamos, bueno, ese aplazamiento de las fechas, 
porque no era posible tener este informe en el mes de marzo, pero sí en el mes de 
mayo. Y, bueno, así lo hemos trasladado al Grupo Municipal de Ciudadanos y ha 
aceptado nuestra transacción. Pues, bueno, nos emplazamos a este plenario del mes 
de mayo para poder ofrecer esta información.     

El president dona de nou la paraula a la consellera Barea. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Todo lo que sea trabajar y más con los implicados creo que es importante. Y ya 
puestos a pedirles cosas y ya que me siento un poco enmarcada en las fiestas 
navideñas, les pido que el Distrito de Ciutat Vella tenga una mesa sectorial para que 
las personas con discapacidad puedan participar, como hay en otros distritos, por 
ejemplo, en Nou Barris, que ese consejo sectorial funciona y mucho, son las propias 
personas que tienen alguna diversidad funcional las que trabajan, las que aportan y 
sobre todo participan. Y creo que en un distrito como Ciutat Vella que tiene varios 
centros ocupacionales podría ser una oportunidad para trabajar con ellos. 

Gracias. 

El president dona la paraula al conseller Pequeño.  

El Sr. David Pequeño Gutiérrez 

Tomamos nota de la petición y valoraremos con todos los grupos el poder ponerla en 
marcha. 

El president comunica que aquest prec ha estat acceptat.   

5. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans perquè, 
atès que a tot el carrer Sant Pere Més Alt falten papereres, atès que la falta de 
papereres fa que l’incivisme augmenti i quedi el carrer brut, es millorin les 
papereres que hi ha a aquest carrer i s’estudiï quins són els espais idonis per 
col·locar-hi més papereres. 

El president dona la paraula al conseller Rafi. 

El Sr. Thair Rafi Khanun 

Gracias, presidente. Durante la última vista que hicimos con mi compañera Julia, en el 
barrio del Gótico y se nos han acercado y se han quejado algunos de los vecinos, 



vecinas y comerciantes de que en la calle Sant Pere Més Alt faltan papeleras a lo largo 
de toda la calle. Así que, dado que la falta de estas papeleras hace que el incivismo 
aumente y que quede la calle sucia, pedimos al Gobierno municipal que se mejoren 
las papeleras que hay en la calle Sant Pere Més Alt y que se estudie cuáles son los 
espacios idóneos para colocar más papeleras. 

Gracias. 

El president dona la paraula al conseller Julibert. 

El Sr. Joan Julibert Jiménez 

Sí, com a Govern votarem a favor del prec, ja que som conscients que falta reforçar el 
nombre de papereres i fer millores. I és per això que, per exemple, fa un parell de 
setmanes a Sant Pere Mitjà es va col·locar una de nova, tot i que ja en el seu conjunt 
en té força. 

El president dona de nou la paraula al conseller de Ciutadans.       

El Sr. Thair Rafi Khanun 

Gracias. Entendemos que no es una inversión grande, pero sabemos que es un gran 
beneficio para los vecinos y los comerciantes de la calle. 

Gracias. 

El president informa que aquest prec ha estat acceptat. 

6. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè, atès 
que el projecte Radars és un projecte pensat per possibilitar que els veïns i 
les veïnes, les entitats, els serveis i els comerços tinguin cura de les persones 
grans, des d’una mirada sensible i respectuosa, atès que al districte de Ciutat 
Vella viuen més de 13.000 persones majors de 65 anys, atès que l’índex de 
solitud de les persones grans de Ciutat Vella és dels més alts de la ciutat de 
Barcelona, atès que en època de pandèmia les persones grans són més 
vulnerables a patir aïllament, inclús abusos per les seves condicions de 
dependència, i la impossibilitat de socialitzar en els espais pensats per a elles 
i atès que aquest aïllament els pot provocar episodis d’ansietat, tristor, 
depressió, dependència de tercers, entre d’altres, i n’és indispensable la 
prevenció, el Districte de Ciutat Vella realitzi una campanya de sensibilització, 
informació i difusió del projecte Radars per poder arribar a la major part de la 
ciutadania i, per tant, dotar el projecte de major impuls, habiliti un número de 
telèfon per ampliar els canals de comunicació del projecte i poder arribar a 
més gent i es faci incidència en tota la xarxa comercial dels nostres barris per 
actualitzar els comerços voluntaris i afegir-ne de nous. 

El president dona la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Gràcies, president. Li enviaré una postal de Nadal perquè se’n recordi molt de mi. Des 
del Grup de Junts per Catalunya al Districte de Ciutat Vella hem detectat aquest darrer 
temps un increment en la solitud i l’abús que pateixen algunes persones d’avançada 



edat. El fet que la gent gran sigui un col·lectiu de risc en aquesta pandèmia fa que no 
es socialitzin tant com abans i si l’índex de solitud abans de la pandèmia era dels més 
alts a la ciutat de Barcelona, podem confirmar que les coses no han pogut millorar 
gaire. 

Junts per Catalunya troba el projecte Radars una eina indispensable en el nostre 
districte per prevenir episodis que poden patir la nostra gent gran, però trobem que és 
un projecte desconegut per moltes veïnes i veïns. 

Per això demanem que es realitzi una campanya de sensibilització, informació i difusió 
del projecte Radars amb la finalitat d’augmentar les antenes radars. Actualment tothom 
pot ser una antena radar, però, com ja hem comentat en el transcurs del plenari, la 
bretxa digital que pateix la majoria de les nostres veïnes no els permet enviar un mail, i 
és per aquest motiu que demanem que es faci molta difusió del projecte, del seu 
telèfon, un telèfon per informar i agilitzar que tothom que tingui voluntat pugui ser 
antena del projecte Radars. 

I, per finalitzar, degut al nombre de botigues que han tancat en el nostre districte i 
altres que han tingut la valentia d’obrir en aquest escenari tan incert, econòmicament 
parlant, s’hauria d’actualitzar el llistat de comerços col·laboradors. Sens dubte, el 
comerç de barri, el comerç de proximitat són els primers a detectar aquests processos 
de solitud i aquests abusos que pateixen els nostres grans. 

El president dona la paraula al Govern. 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Gràcies, president. Acceptem el prec i agraïm que s’hagi reformulat aquest mateix 
prec. A Barcelona es posa en marxa el programa «Com està?» per mantenir contacte 
amb setanta mil persones de més de setanta anys que no tenen cap servei 
d’acompanyament municipal, amb l’objectiu de conèixer com estan i poder-les adreçar 
a algun d’aquests serveis i programes municipals. Des de Comunicació també es van 
donant informació sobre Radars periòdicament. El mateix comerç de barri forma part 
de la Taula de Treball de Radars, ja que és una part important en la xarxa de detecció 
de possibles usuaris. 

Per això, les entitats de comerciants estan en les taules de treball de Radars juntament 
amb agents socials de barri vinculats a la gent gran, com associacions, veïnat, serveis 
públics i equipaments, i tots són indispensables per detectar els casos que necessiten 
la nostra atenció. 

Ens comprometem a impulsar les campanyes del Districte de la gent gran amb 
l’objectiu de reduir el risc d’aïllament i d’exclusió social per facilitar que les persones 
grans que viuen soles o acompanyades d’altres persones grans puguin continuar a 
casa seva amb la complicitat del seu entorn. 

A Ciutat Vella el projecte Radars està implementat arreu del districte. Durant el 
confinament, es va modificar el telèfon de tota la cartelleria que es va publicar per 
facilitar l’accessibilitat a la ciutadania i als usuaris. Actualment, el telèfon de l’oficina és 
el 93 291 58 84. Sempre hi ha algú de guàrdia i, si no, fora d’horari surt una locució 
que informa dels telèfons d’urgència de la ciutat; també apareix en tots els cartells del 



projecte «radarsgentgran@bcn.cat».  

Activitats específiques que s’han dut a terme durant aquest temps de pandèmia han 
estat mantenir una correspondència estable entre els joves de la Fundació Comtal i els 
usuaris de Radars, videotrucades periòdiques entre voluntaris del projecte i usuaris.   

El president dona de nou la paraula a la consellera Chacón.  

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Moltes gràcies per l’acceptació del prec. Jo quan demano aquest prec és perquè trobo 
que hi ha una manca de comunicació i de difusió. Realment he vist en sis mesos unes 
cinc o sis piulades a Twitter, cap cartell i, com a membre també d’una associació de 
comerciants, no he rebut mai, des del 2015, cap comunicació respecte a aquest 
projecte. Amb la qual cosa no demano per demanar les coses, sinó que per millorar-
les. I molt agraïda de l’acceptació del prec.  

El president comunica que aquest prec ha estat acceptat.  

7. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè, atès 
que l’Ajuntament de Barcelona, com altres administracions, acceleren i 
impulsen l’administració electrònica per atendre la ciutadania, atès que al 
districte de Ciutat vella és un problema a solucionar tant la bretxa digital, la 
barrera idiomàtica, el desconeixement de l’Administració com els propis 
coneixements a nivell usuari en els mitjans informàtics per un nombre elevat 
de veïns i veïnes i atès que molts veïns i veïnes no poden realitzar els tràmits 
necessaris per tots els motius descrits en el punt anterior i això provoca un 
greuge comparatiu respecte a altres ciutadans, el Districte de Ciutat Vella 
homogeneïtzi a tot el districte punts d’atenció telemàtics integrals en els 
equipaments municipals que consideri, amb els dispositius, xarxa d’internet i 
personal de suport adequats. 

El president informa que aquest prec ha estat debatut juntament amb la proposició 
número 1.  

c) Preguntes 

8. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC sobre, atès 
que el passat mes d’octubre el Districte de Ciutat Vella informava que tres 
carrers del Raval esdevenien itineraris segurs de manera permanent, i 
aquests carrers o trams són el de Sant Antoni Abat, Hospital i Carme, atès 
que aquest espai és un pas d’alta intensitat tant per a vianants com per a 
vehicles, tal com es va explicar a la Comissió Consultiva de Via Pública, 
Seguretat, Mobilitat i Serveis Municipals del passat 26 de novembre de 2020, 
atès que recentment s’ha fet manteniment dels carrers Hospital i Sant Antoni 
Abat que no afecta l’estructura del carrer i només s’ha millorat l’asfaltat 
juntament amb la senyalística vertical i horitzontal i atès que la senyalística 
vertical i horitzontal del carrer del Carme és contradictòria, quines mesures 
està treballant o té pensat dur a terme el Govern del Districte de Ciutat Vella 
per fer possible de manera real i efectiva a curt termini la veritable conversió 
en zona de vianants dels carrers Sant Antoni Abat, Carme i Hospital. 



El president dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Gràcies, president. Durant l’estiu es van obrir itineraris segurs al barri del Raval, 
concretament a Sant Antoni Abat i al carrer del Carme. Van fer una campanya amb 
agents cívics, i durant el plenari del juliol ens van explicar els compliments, que, per 
cert, no van ser molt bons. Des d’aquell moment s’ha instal·lat un senyal vertical que 
deia que la prioritat era el vianant i que la velocitat màxima dels vehicles era de 10 
quilòmetres per hora. El compliment d’aquest senyal ha sigut escàs o nul des que no 
estan els agents cívics. 

Després, al setembre, va passar que van fer una rehabilitació de l’asfalt, i allà 
pensàvem que farien algun tipus de modificació perquè aquest itinerari segur fos segur 
de veritat, però quina és la sorpresa que no hi ha hagut cap canvi en l’estètica del 
carrer, sinó que continua sent plataforma amb desnivell i no és còmode per al vianant, 
amb la qual cosa continuen els mateixos problemes.  

Anem a la pregunta. Quines mesures està treballant o té pensat dur a terme el Govern 
del Districte de Ciutat Vella per tal de fer possible de manera real, efectiva i a curt 
termini la veritable «peatonalització» dels carrers Sant Antoni Abat, Carme i Hospital. 

El president dona la paraula al Govern perquè respongui. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol  

Gràcies, president. Vaig exponent tema per tema a veure si així podem desfer certs 
equívocs.  

Els itineraris segurs en cap moment es van definir com a permanents a cap lloc de la 
ciutat; responien a les necessitats d’assegurar la distància en la desescalada del 
confinament, era una actuació temporal executada amb tanques, elements que en cap 
cas es poden quedar com a permanents. 

Ara bé, a partir d’aquesta actuació, vam considerar que havíem de fer passos 
successius cap a un horitzó de pacificació i/o «peatonalització» dels accessos a 
Hospital, Sant Antoni Abat i Carme. És un dels objectius del Pla de mobilitat del 
districte que la pandèmia ha accelerat. 

Per tant, la primera actuació, després dels itineraris segurs, va ser regular el pas de 
vehicles en els extrems dels carrers per reduir el trànsit com a primer pas cap a la 
pacificació, només està permès el pas de serveis, pàrquings i bicicletes. I tot i que s’ha 
reduït el trànsit, hi ha molts incompliments per part dels conductors. En la situació 
actual de múltiples demandes de Guàrdia Urbana derivada de la pandèmia és molt 
difícil que es puguin derivar patrulles per controlar el trànsit, però quan es puguin 
derivar ho farem per fer complir als vehicles. 

Després vam reasfaltar el carrer per manteniment. Aquesta actuació, molt més barata 
que canviar la secció del carrer elevant la calçada per fer plataforma única, és la que 
vam poder fer amb la disponibilitat pressupostària actual. Vam aprofitar per marcar la 
prioritat de la bicicleta davant del cotxe i la senyalística horitzontal i vertical no és 
contradictòria. 



El següent pas ha de ser l’obra definitiva per canviar la secció que prioritzi el vianant 
fent-lo compatible també amb la bici. Aquesta és la nostra intenció vinculada a molts 
més canvis en la mobilitat del barri, que presentarem al començament de l’any al 
veïnat. Una vegada es validin els canvis i s’hi afegeixin les millores proposades pel 
veïnat, si hi ha disponibilitat pressupostària –crec que hem de dir-ho per 
responsabilitat, tenint en compte la situació en què estem–, començarem els projectes 
i després les obres durant el mandat. 

Gràcies. 

El president dona la paraula de nou a la consellera Laura de la Cruz.   

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Doncs, no anomenin «itineraris segurs» quan, en aquest moment, encara no són 
segurs per al vianant, si van per la calçada. 

Moltes gràcies. 

El president dona la paraula de nou al conseller Ibarra. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

És que no anomeno…, sinó que he explicat que hem d’aconseguir que sigui un 
itinerari segur. Sabem que ara mateix no ho és, però que anem fent passes. 

Gràcies. 

9. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè, 
atès el deteriorament progressiu de l’estat de les pistes de la Maquinista 
situades al passeig Salvat Papasseit, 45, del barri de la Barceloneta, atès que 
aquest espai és un lloc de trobada per a molts joves del barri que s’hi 
reuneixen a través del projecte social «Fem esport, fem futbol sala» i on es 
potencien les relacions socials, atès la importància de promoure l’esport base 
al districte com a eina de cohesió i integració socials, i atès que al plenari del 
passat 11 de maig del 2017 el nostre grup municipal va presentar un prec que 
instava el Govern municipal a transformar les pistes de la Maquinista i afegir-
hi un pavelló, quines mesures s’estan portant a terme o té pensat portar a 
terme el Govern del Districte de Ciutat Vella per a la transformació i millora de 
les pistes esportives situades al passeig Joan Salvat Papasseit del barri de la 
Barceloneta, i en quin termini es farà efectiva aquesta millora. 

El president dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 

El Sr. Jordi Callejo Molla 

Gràcies, president. Aquesta tarda vinc reprenent la promesa que es va fer el passat 12 
de maig del 2017 en el plenari on el nostre grup municipal insta el Govern municipal a 
transformar les pistes de la Maquinista, ubicades al passeig Salvat Papasseit, número 
45, del barri de la Barceloneta. 

Aquell dia es va aprovar la mesura i es va prometre als veïns i veïnes de la 



Barceloneta que es transformaria l’espai en un nou pavelló, amb grades i tancament… 

És per tot això que m’agradaria formular la següent pregunta: quines mesures està 
treballant el Govern del Districte o tenen pensat dur a terme per a la transformació i 
millora d’aquestes pistes esportives i en quin termini de temps estaran llestes aquestes 
pistes. 

El president dona la paraula al Govern. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Hola, bona nit. En primer lloc, agrair la feina feta per l’entitat esportiva Futsal per la 
dedicació que tenen amb els nois del barri. La pràctica de l’esport ha demostrat que 
fomenta els valors d’integració social i civisme. Per això, el Govern considera de vital 
importància la feina feta per l’entitat i les entitats del districte. 

Per la nostra part, la pista de la Maquinista és una peça clau per al barri. En aquest 
mandat, hem intentat incloure el tancament del pavelló de la Maquinista als 
pressupostos d’inversió municipal de l’Institut Barcelona Esports. Però, per motius de 
la situació de covid i de l’IBE, hem decidit canviar les prioritats i posar una gran part del 
pressupost en ajudes per salvar els clubs i els equipaments de la ciutat i el model 
esportiu de Barcelona.  

Com ja sabeu, en el mandat passat es va fer la modificació urbanística del PGM per a 
la pista de la Maquinista perquè tingués la qualificació necessària del terreny per poder 
fer el tancament del pavelló.  

En matèria de manteniment, de correcció i prevenció, el 2020 hem gastat ja 12.000 
euros.  

Aquest Govern seguirà treballant perquè la pista de la Maquinista sigui una realitat per 
a la Barceloneta i pugui gaudir d’unes pistes esportives de millor qualitat. 

Ho deixaríem aquí. 

El president dona de nou la paraula al conseller Callejo.  

El Sr. Jordi Callejo Molla 

Moltes gràcies, però siguin conscients que ja han passat tres anys i els joves del 
projecte social «Fem esport, fem futbol sala» així com els nens i nenes de l’Institut 
Joan Salvat Papasseit continuen esperant algun indici de millora. A més, cal tenir en 
compte que al nostre districte hi ha un gran nombre de famílies que comparteixen 
habitatge i es veuen relegats a passar el seu temps lliure reclosos en una habitació de 
pocs metres. També és sabut que la taxa de fracàs escolar al districte és la més alta, 
així com la taxa de pobresa i exclusió social. És per això que necessitem un espai 
digne com les pistes de la Maquinista on potenciar la salut i el benestar i, a més, que 
ens permeti afavorir la cohesió i integració social entre els infants i joves amb risc 
d’exclusió, així com actuar de potenciador de les relacions socials també entre els 
adults que els acompanyen. 

Moltes gràcies. 



El president dona de nou la paraula al conseller Casabella. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Per al Districte de Ciutat Vella també és una realitat bàsica i necessària les pistes de la 
Maquinista per la feina que està fent. I com també vostè ja sap, en el projecte 
necessitaríem una part del que és el col·legi, que és una cosa que Esquerra 
Republicana ja podria fer la seva modificació, per fer la graderia que s’hauria de fer a 
la pista, per tindre aquesta instal·lació tan bona per al barri de la Barceloneta. Que 
espero que feu la vostra feina. 

Gràcies. 

d) Seguiment de proposicions 

e) Seguiment de precs 

10. Seguiment de prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC 
perquè, atès que el Govern del Districte de Ciutat Vella va acceptar un prec 
realitzat en el Consell Plenari del Districte del 12 de desembre de 2019, 
s’informi de l’estat d’execució del prec acceptat pel Govern del Districte en 
aquell Consell Plenari del Districte de Ciutat Vella amb el següent contingut: 

«Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè, atès 
el deteriorament evident de l’arbrat i de la jardineria en diverses zones de 
Ciutat Vella i atesos els problemes lumínics i de sensació d’inseguretat que 
aquesta situació ocasiona als veïns i veïnes del districte, el Govern del 
Districte porti a terme les mesures necessàries per al correcte manteniment i 
reposició de l’arbrat i de la jardineria de diferents indrets dels nostres barris 
com ara: la plaça del Duc de Medinaceli, la plaça Folch i Torres, el Pou de la 
Figuera, la plaça de Castella o el parc de la Catalana.» 

El president dona la paraula a la consellera Segura perquè en faci l’exposició. 

La Sra. Alba Segura Gomila 

Gràcies. El passat 12 de desembre del 2019 els vam fer un prec instant-los que fessin 
un seguit de millores i d’actuacions en el manteniment de l’arbrat i jardineria del 
districte. 

La pregunta és, més que res, si ens poden explicar què és el que exactament han fet. 

El president dona la paraula al Govern. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Gràcies, president. Sí, miri, respecte a la poda, normalment s’esporga un 25% dels 
carrers de cada districte en un ordre establert de rotació de carrers, poda a la qual 
s’afegeixen les actuacions derivades de les necessitats sorgides durant l’any en curs i 
les detectades en la revisió anual. La previsió és completar cada quatre anys la rotació 
de tot l’arbrat de la ciutat aplicant el tipus de poda que li correspon a cada espècie. 



En el cas de Ciutat Vella, ara s’ha iniciat la campanya de poda d’aquest hivern al 
districte i està previst podar uns 3.500 arbres diaris i de parcs, entre altres espais, al 
passeig Marítim, carrer Maquinista, Lluís Companys, passeig Colom, Ramon 
Berenguer el Vell, jardí d’en Voltes d’en Cirés, Doctor Fleming, etcètera. 

Respecte a la reposició, a la tardor de 2019 es va detectar la necessitat de reposar 
120 arbres al districte. Durant la campanya 19-20, és a dir, l’hivern 19-20, es van 
plantar 103 arbres, entre altres espais, a Joan de Borbó, Doctor Aiguader, passeig del 
Born, passeig Pujades, Josep i Joan, ronda de Sant Antoni, etcètera. 

Durant la campanya 20-21, la que estem ara, es plantarà la resta. 

Gràcies. 

El president dona la paraula de nou a la consellera Segura. 

La Sra. Alba Segura Gomila 

Moltes gràcies. Bé, vostès han dit que han fet tot això, que faran tot això, si és que ho 
faran, esperem que es faci, perquè ja fa un any d’aquest prec i ja ha passat un hivern 
que també es podria haver fet. Perquè, si realment haguéssiu fet totes aquestes coses 
o s’haguessin fet bé, no estaríem ara mateix aquí preguntant-los què és el que han fet, 
perquè ho hauríem vist, vaja.  

L’estiu del 2020 els vam tornar a recordar que el problema de les rates segueix vigent i 
segueix aquí infectant tot el districte, cosa que no ha millorat perquè, si no, tampoc els 
hauríem presentat aquest prec aquest estiu. 

Després també els vam presentar un prec per escrit per informar-los que hi havia dues 
palmeres davant de dues escoles del districte que estaven en molt mal estat i que 
inclús queien branques davant de les escoles a les sortides dels nens. Els arbres 
tenen moltíssimes branques i no branques maques i necessàries, sinó branques que 
no s’han tret per deixadesa. Això produeix que totes les faroles estiguin tapades i, a 
més, no hi hagi llum als carrers, cosa que provoca, encara més, una sensació 
d’inseguretat a tots els veïns i una perspectiva de gènere nul·la al nostre districte. 

Els podria explicar tot el que han de tornar a fer, però també es poden llegir 
perfectament la proposició que els vam fer el 2019 i es poden llegir també l’acta del 
plenari de desembre del 2019 i facin el mateix que els vaig dir, perquè no s’ha fet re o 
no hem notat ninguna millora. 

I esperem que tot això que estan dient que han de fer aquest hivern ho facin de debò. 

Gràcies. 

El president dona de nou la paraula al conseller Ibarra.   

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Potser no se m’ha entès. El que he dit és el que hem fet. És a dir, hem reposat 103 
arbres i totes les podes…, no li puc dir exactament quines podes, però en aquests 
3.500 arbres ja s’han realitzat els treballs. La idea és que en aquest hivern es tanqui. 



Poden fer, realment, la descripció de les set mil plagues –abans he parlat de les 
mateixes plagues–, però allò de dir que no fem res jo crec que hauria de tenir una 
miqueta de cura. És a dir, els serveis, Parcs i Jardins treballa i treballa de valent. 
Òbviament, segurament no arriba a tot i no és perfecte i segurament hi hauran moltes 
situacions que s’han de millorar, indiscutible. Crec que s’ha fet una feina en l’últim 
mandat excel·lent amb millores en l’Institut de Parcs i Jardins i està fent la feina i hi ha 
unes polítiques de manteniment del verd… S’han fet moltes coses. 

Gràcies. 

11. Seguiment de prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal 
Ciutadans, donat que en el passat plenari del mes de juliol es va acceptar 
per part del Govern municipal el següent prec: 

«Que es realitzi un cartell informatiu on s’expliqui com i quan els comerços 
han de treure les escombraries i com s’ha de reciclar. I perquè no hi hagi cap 
confusió, aquests cartells hauran de ser el més gràfics possibles i estar 
escrits en diferents idiomes.» 

Atès que a dia d’avui els comerços no han rebut l’esmentat cartell, que es 
realitzi un seguiment d’aquest prec acceptat al plenari del 16 de juliol de 
2020. 

El president dona la paraula al conseller de Ciutadans. 

El Sr. Thair Rafi Khanun 

Gracias, señor presidente. El pasado el mes de julio, en este plenario, se aceptó por 
parte del Gobierno municipal un ruego que se ha presentado. Y voy a leer el mismo 
ruego: «Que se realice un cartel informativo donde se explique cómo y cuándo los 
comercios deben sacar la basura y cómo se debe reciclar. Y para que no haya 
ninguna confusión, estos carteles deberían ser lo más gráficos posible y deberían 
estar escritos en diferentes idiomas.» 

Resulta que fuimos a visitar nuestro barrio y hemos hablado con los comerciantes y 
nos han dicho que todavía no han recibido ningún tipo de cartel, ¿no? Y para que no 
haya confusiones a la hora de sacar la basura, les pedimos que hagan este cartel en 
diferentes idiomas lo antes posible. 

Gracias. 

El president dona la paraula al Govern.  

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

En aquest any hem fet tres campanyes de neteja. La primera va ser una de recollida 
de mobles vells per tots els barris, es va fer al juliol una sobre la neteja dels barris, al 
novembre vam fer una de recollida pneumàtica, cartells i vinils. I estem treballant en el 
cartell de la recollida, de la neteja de comerços, que estarà en tots els idiomes 
necessaris i que en aquests propers mesos us podrem donar més informació de com 
està aquest cartell. 

Gràcies. 



El president dona la paraula de nou al conseller de Ciutadans. 

El Sr. Thair Rafi Khanun 

Gracias. Es lo que pedimos, que lo hagáis lo antes posible, porque así no hay 
confusiones, porque a veces si los comerciantes no se entienden, cuando va un 
técnico y el otro, y a veces se cambian los mensajes. Por eso les pedimos que, por 
favor, lo hagan lo antes posible. 

Gracias. 

El president dona la paraula de nou al conseller Casabella. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Solament dir que treballarem perquè és molt necessari i, en aquests dies i mesos, ja 
us direm alguna cosa. I ja està. 

E) DECLARACIONS INSTITUCIONALS 

El dia 3 de desembre es commemorà el Dia Internacional de les Persones amb 
Discapacitat que té com a objectius sensibilitzar l’opinió pública sobre els temes 
relacionats amb la discapacitat i promoure la presa de consciència pel que fa als 
beneficis que generaria la integració de les persones amb discapacitat en tots els 
aspectes de la vida política, social, econòmica i cultural. 

L’Ajuntament de Barcelona sempre ha estat capdavanter en la defensa dels drets 
de les persones amb discapacitat, treballant per la plena inclusió i l’accessibilitat 
universal. 

Aquest 2020, amb l’arribada de la pandèmia, la societat ha patit un impacte sense 
precedents en la història recent, i el col·lectiu de persones amb discapacitat ha vist 
intensificat aquests efectes tant en l’àmbit sociosanitari com de mobilitat i 
d’ocupació, entre d’altres, així com una important invisibilització pel que fa a la 
comunicació de la gestió de la COVID-19. 

Ens trobem en unes circumstàncies excepcionals que estan posant a prova la 
nostra capacitat de resposta com a societat, no només davant l’emergència 
derivada de la covid-19, sinó també davant dels reptes futurs que se’ns plantegen, 
de recuperació, però també de l’impuls dels drets als quals estem obligats per la 
Convenció sobre els drets de les persones amb discapacitat. Una convenció que 
ens obliga a promoure, protegir i assegurar el gaudi ple i en condicions d’igualtat de 
tots els drets humans i llibertats fonamentals per a totes les persones amb 
discapacitat, i promocionar el respecte de la seva dignitat inherent. 

És un moment d’inflexió en el qual entre tots i totes hem de decidir quin futur volem 
per a la societat i també per a les persones amb discapacitat, en la que és la 
darrera dècada d’acció per al desenvolupament sostenible i complir amb l’Agenda 
2030. 

Per aquests motius, d’acord amb l’article 65 i 101 del Reglament orgànic municipal i 
l’acord de la Junta de Portaveus del 6 de febrer de 2006, ratificat per acord de la 
Junta de Portaveus del 4 de setembre de 2015, relatiu als criteris interpretatius 
sobre els articles del Reglament orgànic municipal reguladors de les declaracions 



institucionals, formulem la següent 

Declaració institucional 

El Consell Municipal del Districte de CIUTAT VELLA acorda: 

Primer.- Reforçar el nostre compromís amb les persones amb discapacitat i 
associacions per donar resposta a llurs necessitats i escoltar les seves opinions a 
l’hora de prendre decisions que els i les afectin. Ens guia la idea de «res sobre 
nosaltres sense nosaltres», tot el dret a tenir espais i informació accessibles i de 
participació per influir en les decisions que els afectin tant a nivell individual com 
col·lectiu. 

Segon.- Involucrar totes les àrees municipals en la promoció, reconeixement i 
aplicació dels drets de les persones amb discapacitat, de tal manera que les 
accions es realitzin de forma coordinada. 

Tercer.- Treballar coordinadament amb altres administracions i entitats per activar 
estratègies i mecanismes per treballar aquests drets. 

Quart.- Impulsar mesures encaminades a: 

• Atendre les necessitats de suport que tenen les persones amb discapacitat 
per garantir la igualtat d’oportunitats de totes les persones en la nostra 
societat del benestar. 

• Trencar barreres de gènere. Facilitar l’aplicació pràctica del posicionament 
d’igualtat de gènere amb tots els suports necessaris. Promoure la participació 
social de les dones amb discapacitat. 

• Fomentar l’accés a l’habitatge adaptat a les necessitats del col·lectiu de 
persones amb discapacitat. Garantir la reserva del 5% de les promocions 
d’habitatge municipals per a aquest col·lectiu. 

• Potenciar l’educació en el lleure com a foment de l’aprenentatge i el 
desenvolupament dels infants, adolescents i joves amb discapacitat. 

• Donar suport emocional i a la salut mental, així com combatre el sentiment de 
soledat. 

• Les persones amb discapacitat com tots els individus i grups d’una societat 
estan cridats a contribuir amb la seva acció al benestar d’aquesta societat. 
Per això ens comprometen en la promoció de la vida independent de totes les 
persones, també les que compten amb una discapacitat. I facilitar la seva 
integració i acció en funció de les seves capacitats, sense veure retallada la 
seva llibertat. 

• Incorporar en la planificació urbana i en les estratègies de mobilitat 
l’accessibilitat universal per a totes les persones. 

En aquest sentit, i des del Districte de Ciutat Vella ens comprometem a: 

• Donar suport a la Comissió de Persones amb Diversitat Funcional de Ciutat 
Vella en les seves accions de sensibilització i de trencar barreres físiques i 
mentals a favor de la inclusió plena de les persones amb discapacitat a la 
vida del districte. 

• Revisar i donar suport per tal que els serveis i equipaments públics del 
districte siguin accessibles, tant a nivell físic com comunicatiu. També els 



equipaments de salut. 

• Continuar treballant per implementar millores en accessibilitat a la via 
pública als barris del districte a partir de la informació generada des del Pla 
d’accessibilitat de ciutat, en les anàlisis dels nostres 4 barris, com ja s’ha 
iniciat aquest any 2020. 

• Promoure que el comerç de proximitat sigui accessible, físicament i 
comunicativament, a través de les accions del projecte CASBA (Comerç 
Accessible Sense Barreres) iniciat a Ciutat Vella, que promou la 
sensibilització dels comerciants i complementant la formació en accessibilitat 
dels futurs arquitectes de les universitats de la ciutat, amb la participació en 
primera persona de les entitats i serveis de persones amb discapacitat. 

• Promoure accions per posar en relació les entitats i serveis de lleure del 
districte i les entitats i serveis de persones amb discapacitat del districte, fent 
accions conjuntes a través del projecte «Cooperem en la diversitat». 

• Treballar per garantir la participació d’infants i adolescents amb discapacitat 
a les activitats de lleure de districte i a la campanya de vacances d’estiu, 
amb els suports necessaris. 

• Treballar per garantir la informació i l’accés a les activitats esportives del 
districte de les persones que presenten diversitat funcional, amb suports 
necessaris a partir del programa de l’IBE «L’esport inclou». 

• Treballar per garantir els suports necessaris dels adolescents i joves amb 
discapacitat del Raval, vagin a instituts del barri o de fora (les escoles 
d’educació especial estan situades fora el territori), treballant 
coordinadament amb serveis socials, el suport amb entitats especialitzades 
de l’àmbit per promoure la seva autonomia dins la família, i el seu projecte 
personal formatiu i laboral. Fer una atenció específica a la salut 
afectivosexual i reproductiva. 

• Continuar donant suport a l’atenció que es dona des dels centres de serveis 
socials a les persones amb discapacitat per a la millora de la seva qualitat 
de vida i la promoció de projectes de vida independent. 

• Valorar i promoure l’oferta del servei «Baixem al carrer» per a persones amb 
discapacitat del districte que viuen amb finques sense ascensor. 

• Treballar per garantir l’accés a recursos laborals i/o centres de dia a les 
persones adultes amb discapacitat del districte, prioritzant la participació als 
recursos del mateix districte. 

• Donar suport a la producció de béns i serveis dels centres ocupacionals de 
persones amb discapacitat del districte, vinculant-los a les xarxes laborals 
del territori i a l’entramat comunitari. 

• Promoure la participació i la inclusió de les persones amb discapacitat i/o 
trastorn mental a l’oferta dels centres cívics i casals de barri del districte, 
garantint la seva accessibilitat, així com els suports necessaris per a la seva 
participació, lluitant contra l’aïllament i la soledat. 

• Facilitar els recursos necessaris per garantir l’accessibilitat dels òrgans de 
participació del districte i dels processos participatius. 



El president comunica que hi ha una declaració institucional sobre el Dia Internacional 
de les Persones amb Discapacitat. Tot seguit, dona la paraula a la consellera Arteaga 
perquè llegeixi els acords. 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Gràcies, president.  

El dia 3 de desembre es commemorà el Dia Internacional de les Persones amb 
Discapacitat, que té com a objectius sensibilitzar l’opinió pública sobre els temes 
relacionats amb la discapacitat i promoure la presa de consciència pel que fa als 
beneficis que generaria la integració de les persones amb discapacitat en tots els 
aspectes de la vida política, social, econòmica i cultural. 

L’Ajuntament de Barcelona sempre ha estat capdavanter en la defensa dels drets 
de les persones amb discapacitat, treballant per la plena inclusió i l’accessibilitat 
universal. 

[…] 

En aquest sentit, i des del Districte de Ciutat Vella ens comprometem a: 

• Donar suport a la Comissió de Persones amb Diversitat Funcional de Ciutat 
Vella en les seves accions de sensibilització i de trencar barreres físiques i 
mentals a favor de la inclusió plena de les persones amb discapacitat a la vida 
del districte. 

• Revisar i donar suport per tal que els serveis i equipaments públics del 
districte siguin accessibles, tant a nivell físic com comunicatiu. També els 
equipaments de salut. 

• Continuar treballant per implementar millores en accessibilitat a la via pública 
als barris del districte a partir de la informació generada des del Pla 
d’accessibilitat de ciutat, en les anàlisis dels nostres quatre barris, com ja s’ha 
iniciat aquest any 2020. 

• Promoure que el comerç de proximitat sigui accessible, físicament i 
comunicativament, a través de les accions del projecte CASBA (Comerç 
Accessible Sense Barreres) iniciat a Ciutat Vella, que promou la 
sensibilització dels comerciants, i complementant la formació en accessibilitat 
dels futurs arquitectes de les universitats de la ciutat, amb la participació en 
primera persona de les entitats i serveis de persones amb discapacitat. 

• Promoure accions per posar en relació les entitats i serveis de lleure del 
districte i les entitats i serveis de persones amb discapacitat del districte, fent 
accions conjuntes a través del projecte «Cooperem en la diversitat». 

• Treballar per garantir la participació d’infants i adolescents amb discapacitat a 
les activitats de lleure de districte i a la campanya de vacances d’estiu, amb 
els suports necessaris. 

• Treballar per garantir la informació i l’accés a les activitats esportives del 
districte de les persones que presenten diversitat funcional, amb suports 
necessaris a partir del programa de l’IBE «L’esport inclou». 

• Treballar per garantir els suports necessaris dels adolescents i joves amb 
discapacitat del Raval, vagin a instituts del barri o de fora (les escoles 



d’educació especial estan situades fora del territori), treballant 
coordinadament amb serveis socials, el suport amb entitats especialitzades 
de l’àmbit per promoure la seva autonomia dins la família, i el seu projecte 
personal formatiu i laboral. Fer una atenció específica a la salut afectivosexual 
i reproductiva. 

• Continuar donant suport a l’atenció que es dona des dels centres de serveis 
socials a les persones amb discapacitat per a la millora de la seva qualitat de 
vida i la promoció de projectes de vida independent. 

• Valorar i promoure l’oferta del servei «Baixem al carrer» per a persones amb 
discapacitat del districte que viuen amb finques sense ascensor. 

• Treballar per garantir l’accés a recursos laborals i/o centres de dia a les 
persones adultes amb discapacitat del districte, prioritzant la participació als 
recursos del mateix districte. 

• Donar suport a la producció de béns i serveis dels centres ocupacionals de 
persones amb discapacitat del districte, vinculant-los a les xarxes laborals del 
territori i a l’entramat comunitari. 

• Promoure la participació i la inclusió de les persones amb discapacitat i/o 
trastorn mental a l’oferta dels centres cívics i casals de barri del districte, 
garantint la seva accessibilitat, així com els suports necessaris per a la seva 
participació, lluitant contra l’aïllament i la soledat. 

• Facilitar els recursos necessaris per garantir l’accessibilitat dels òrgans de 
participació del districte i dels processos participatius. 

Gràcies. 

El president comunica que s’ha decretat dia de dol oficinal a Catalunya l’11 de 
desembre del 2020 per les víctimes de l’incendi de Badalona. Tot seguit, els desitja 
unes bones festes, una mica diferents de les dels anys anteriors. 

 

En no haver-hi altres assumptes a tractar, el president dona les gràcies a totes i a tots 
i aixeca la sessió a les 21.39 hores. 

 
 
La secretària del Consell 

 

Vist i plau  
El president 
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